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Nyitótánc a gólyabálon

S zo m b a to n  a  szo k áso san  k ih a lt ép ü le tb en  ren d h a g y ó  k é p  fo g ad ta  
a  reg g e l b e té v ed te k e t. Az I. e lő a d ó b an  g y ü le k e ze tt a  nép . N ovem ber 
21-én u g y a n is , eg y e tem i if jú sá g i p a rla m e n t vo lt. R em én y te lje s  n a p n a k  
íg é rk eze tt, e rre  k é sz íte tte k  fe l m in d e n k it a  m á r  h ó n a p o k k a l, h e tek k e l 
előbb e lk ezd ő d ő  e lő k ész ítő  m u n k á la to k .

A  te re m  m eg te lt, a  n e m  m in d en n ap o s  m u n k a , v ita , e szm ecse re , a  
közös g o n d o lk o d ás  fo ly a m a tá t  k e re ső  jo b b ító  s z á n d é k ú ik  g y ü lek ez té - 
vel. A képzés-ko rszerűsítés , a  h a llg a tó i k é p v ise le ti  re n d s z e r  és  a  szo
ciá lis ü g y e k , a  m i g o n d ja in k !  És az  o ly k o r  jogos tü re lm e tle n ség b ő l 
fa k a d ó  v ag d a lk o zás  h e ly e tt a  d iák ság  a  közös a sz ta l m e lle tt  m o s t é re z 
h e tte , ho g y  o d a fig y e ln ek  rá ,  e g y en ran g ú  v i ta p a r tn e rk é n t  k eze lik . A 
ta p a sz ta la to k  a la p já n  g a ra n c iá t  e rre  eg y e tem i v e ze té sü n k  ad o tt.

Az e ln ö k i a sz ta ln á l he ly e t fo g la lt C sizm ad ia  E rnő  re k to r , S zuhay  
M iklós o k ta tá s i re k to rh e ly e tte s ,  A dárn  L ászló  K lS Z -b iza ttság i t i tk á r ,  
v a la m in t a  p le n á r is  ülés u tá n  s o r ra  k e rü lő  szek c ió k  v eze tő i: B alogh  
L ászló  .(k ép zésk o rsze rű síté s), Sz ilvásy  G yörgy  (é rd ek v éd elm i) és C sa
n á d i P é te r  (szociá lis), v a la m in t S á n d o r P é te r  (tud . szoc. ta n sz é k  ta 
n á rseg é d e ), az  if jú sá g i p a r la m e n t e lnöke .

Az e ln ö k  ü d vözö lte  a  m e g je le n t k ü ld ö tte k e t,  a  m e g h ív o tta k a t, 
v en d ég ek e t, m a jd  is m e rte tte  a z  if jú sá g i p a rla m e n t ü g y m en e té t, p ro g 
ra m já t.  E z t k ö v e tő en  C sizm ad ia  E rn ő  n é h á n y  k ieg ész íté s t te t t  a  K öz
g azd ászb an  m á r  k o rá b b a n  közizé te t t  b eszám o ló jáh o z , a z  u tó b b i h e te k 
b en  le fo ly ta to tt  v itá k  ta p a sz ta la ta i a la p já n .

Legjobbjaink keresik a  kibontakozást
Hagyományok

ápolása
Az orosz n y e lv i ta n sz é k  év rő l-  

év re  m e g h ird e ti é s  le b o n y o lítja  az  
orosz  n y e lv i v e rs e n y e k e t. E bben  
a  n a p tá r i  évb en  k é t  a lk a lo m m al is 
so r  k e rü l t  e r r e :  a  tav a sz i és m o s t 
az őszi id ő szak b an . E zek n ek  a  v e r
sen y e k n e k  tu la jd o n k é p p e n  n in c se 
n e k  v esz te se i, c sa k  n y e r te se i,  h i
szen  m a g a  a  ré szv é te l is ta n u ls á 
gos. H e ly eze ttek  te rm é sze te se n  
v a n n ak . Ez a lk a lo m m a l k é t  k a te 
g ó riá b a n  h ird e tte  m eg  a  tan szék  
a  v e rs e n y t :  s z a k fo rd ítá s  és  m ű fo r
d ítá s  k a te g ó r iá já b a n .

A sza k fo rd ító i p á ly á z a tra  42, a  
m ű fo rd ító ira  20 d o lg o za t é rk e z e tt

A  sza k fo rd ító i k a te g ó r iá b a n  a 
k ö v e tk ező  h a llg a tó k  é r te k  el d í ja 
z á s t:

I. d íj  P o g á n y  A gnes IV. évf. 
p én zü g y  szak o s  h a llg a tó

II . d íj  V ass M a r ia n n a  III. év f. 
k ü lg a z d asá g  szak o s  h a llg a tó

III. d íj m eg o sz tv a : B ék ési G yörgy
IV. évf. te rv g a z d asá g  szak o s  h a ll
g a tó , D udás  M ihály  I. év f. h a llg a 
tó .

A  m ű fo rd ító i k a te g ó r iá b a n  I. 
d í j a t  n e m  a d ta k  ki.

IJ. d íj  V ass M a r ia n ú a  H í. évf. 
k ü lg a z d asá g  szak o s  h a llg a tó

II I . d íj  G a lam b o s J u d i t  IV. évf. 
n em ze tk ö z i szakos h a llg a tó , T ó th  
S á n d o r III. évf. k ö z lek ed és  sza 
kos h a llg a tó .

A d íja k  k io sz tá sá t m in t m in d ig , 
ez a lk a lo m m a l is  a  több  év tiz ed re  
v issza tek in tő  szép  h a g y o m á n y  — 
k u ltú rm ű s o r  — e lőz te  m eg  II—in— 
IV— és V. éves  k ü lg azd aság i és 
n em zetk ö z i szak o s  h a llg a tó in k  
k ö z rem ű k ö d ésév e l, v e rs se l, szóval, 
zenével, d a lla l és tá n cca l.

A m ű s o r le lk es  sze rv ező jén ek , 
re n d e ző jén e k , k o re o g rá fu s á n a k  
B ereczk i G áb o rn é  d o c en sn ek  á t 
n y ú j to t tá k  a  M SZB T ü g y v eze tő  e l
n ö k ség én ek  a já n d é k á t  és k ö szö n e 
té t  m o n d ta k  a  k é t  év tizedes le l
k e s  közm ű v e lő  tev é k en y sé g éé rt.

K ö s z ö n t jü k !
Dr. Szabó Kálmán akadé

mikus, tanszékvezető egyete
mi tanár 60. születésnapja al
kalmából, eredményes mun
kássága elismeréseként az el
nöki tanácstól Szocialista Ma
gyarországért Érdemrendet ka
pott. Kitüntetéséhez gratulá
lunk, és további sikeres mun
kát kívánunk!

Az eddigi viták alapján az 
egyik, nagy érdeklődésre szá
mot tartó kérdés a képzéskorszerűsítés. A helyzet elemzését 
és a továbbfejlesztés irányait 
többéves előkészítő munka 
után megtárgyalta az MSZMP 
Politikai Bizottsága és a Mi
nisztertanács is, és állást fog
laltak a helyzet értékelésében, 
feladataiban. Az egyetemün
kön folyó képzáskorszerűsítési 
munkálatok ezekre az állásfog
lalásokra, illetve határozatokra 
alapozódnak. Az egyetemi ve
zető szervek idejében, már ez 
év márciusában széles körű vi
ta után megtárgyalták és elfo
gadták a korszerűsítés főbb 
irányelveit, júniusban pedig a 
nevelőmunka feladatait is. A 
határozatok végrehajtására fel
adattervet dolgoztunk ki, ame
lyet október közepén helyi la
punkban, a KÖZGAZDÄSZ- 
ban kinyomtattunk. A vita 
alapján — amelyhez bizonyá
ra hozzátesz még mai parla
mentünk is — a pártbizottság 
és az egyetemi tanács jövő hé
ten véglegesíti a feladattervet. 
A legfontosabb irányelvek, 
amelyeket a mai vita figyel
mébe is ajánlok, a következők:

Fő célunk a társadalmi és 
gazdasági igényeket mennyisé
gi és minőségi szempontból 
egyaránt kielégítő, marxista
közgazdász-értelimisági képzés 
folytatása, színvonalának foko
zatos, de lényeges emelése.
Ügy is fogalmazhatunk, hogy 
az elkövetkező években a fel
tételek megteremtésével össze
hangoltan át kell térnünk a 
sok tekintetben felszínes ex- 
tenzív képzésről az intenzív 
képzésre. Azt is mondhatjuk, 
hogy t

az edd ig i o k ta tá su n k b a n  fő k é n t 
a  „ tu d n i” - r a  h e ly e z tü k  a  sú ly t, 
a  jö v ő b en  a  szü k ség es  ism e re tek  
e lsa já títá sáv a l e g y ü tt a  k é szség - 
fe jle s z té s re  k e ll n ag y o b b  f ig y e l
m e t fo rd íta n u n k .

Nem akarom most ezeket a 
készségeket felsorolni. A vi
táikban felvetettek közül azon
ban egyet ezúttal is kiemel
nék: Mielőbb el kell érnünk, 
hogy a számítástechnika alkal
mazása hallgatóink természe
tes igényévé és készségévé 
váljék. Ami az előbbiekben 
vázolt fő célunkat illeti, meg
állapítható, hogy ezek teljes 
egészében egybeesnek a taná
raink és ifjúságunk által az

V álasztások az első évfolyam on
Bégen látott csendes ' kül

döttgyűlést tartott november
12-én az I. évfolyam. Az alig 
kétórás, viharosabb fordulatok 
nélkül lezajló értekezleten a 
küldötteknek több mint há
romnegyede megjelent az év- 
f olyamfelalősök beszámolód át 
egyetlen megjegyzés nélkül tu
domásul vették, a választáskor 
pedig három közbevetett ja
vaslattól (amiből csak egy ke
rült) listára és két ellenvéle
ménytől eltekintve, a jelölő 
bizottság listáját elfogadták, 
megszavazták.

Első napi rendi pontként Geist Ferenc (III. évf. kül- 
gazid. évfolyamfelelős) az ér
tekezlet elnöke tartott rövid 
tájékoztatót a diákiparlament
ről, majd megszavazták, hogy 
a csoportok önállóan delegál
janak három-három küldöttet 
a 21-i parlamentre.

Ezt követően Hellebrandt László (III. nemzetközis, egye
temi első évfolyamfelelős) szá
molt be az évfolyammal kap
csolatos eddigi munkákról, 
eredményekről. Ennek főbb 
állomásai: a szüret („a munka 
hosszú , évek átlagánál gyen
gébb volt, második — „gólya
tábori” — funkciójának többé- 
kevésbé megfelelt”); az elsős hét; a kőhegyi kirándulás 
(„alkalom kívánt lenni arra, 
hogy a csoportok az egyete
men kívül kötetlenebb keretek 
között is együtt lehessenek. 
Elgondolkodtató, hogy csak 
százan jöttetek el r-á”) ; a kari diákparlamentek és a nyelvi fórum („ezeken gyakorlatilag 
nem volt elsős. Pedig fontos 
lett volna és még csak az sem 
mentség, hogy az elsősök 
egyik karhoz sem tartoznak”); 
és végül a szakbizottságok 
(„ezt tavaly az instruktort 
munka egyik alapvető céljá
nak tekintettük, és itt komoly

B é k é s ,  k o f r e k t  k ü l d ö t t é r t e k e z l e t
A továbbiakban Hellebrandt 

László röviden tájékoztatta a 
küldöttértekezletet a (jelölő bi
zottság munkájának alapul 
szolgáló) őszi „elsős táborról". 
Először rendeztek ilyet az 
egyetemen (október 31—no
vember 1.) és három funkciót 
szántak neki: mór félév köz
ben váljanak ismertté azok a 
tanulmányi problémák, ame
lyeket eddig csak félév végén 
fogalmaztak meg először; azok 
az emberek, akik hajlandók 
(szabad időt is feláldozva) 
tenni valamit az évfolyamért, 
már most ismerjék meg egy
mást (a táborba bárki jöhe
tett, aki úgy érezte, hogy van 
kedve és energiája foglalkoz-

Horváth Gyula, Év-titkár ni az évfolyam ügyeivel);

Szavat a küldöttértekezlet
Fotó: Korpics M.

eredményeket is értünik el. A mindez adalék legyen a jelö- 
pillanatnyd helyzet szerint a lő bizottságnak az ÉV jelölésé- 
TÖTEK-ben 30-40 elsős vesz hez. A kétnapos „tábor" vé
részt, az SG-ben közel 70, a gül is e három célnak meg- 
klub'ban kb. 20 és a Közgaz- felelt (kár, hogy csak 33 elsős 
dászban is van „6-8 elsős.”), jött el — 50 számára lett vol

na hely), és részben ez alap
ján, részben az ezt követő itt
honi beszélgetések, esetleges 
újabb jelöltök megismerése 
után terjesztette elő a bizott
ság a javaslatát.

(Hellebrandt László: ,,A 
szempont, ami alapján a je
lölteket kiválasztottuk, a kö
vetkező volt: mennyire nyitott 
ember az illető, mennyire ér
zékeny a problémákra, és ezt 
mennyire tudta a kétnapos 
együttlét során kimutatni ne
künk és a többieknek. Termé
szetesen kikértük a patronáló 
tanár és az instruktor véle
ményét is. Azt is szem előtt 
tartottuk, hogy lehetőleg olyan 
„együttest” bocsássunk szava
zásra, amelyik érzésünk sze
rint jól tud majd együtt dol
gozni. Mindezekben természe
tesen sok a szubjektív elem, 
a mi munkánkhoz minden
esetre egy koncepcióul szol
gált, a küldöttgyűlés számára 
most adott az alkalom, hogy 
ott, és úgy módosítson a ja
vaslatunkon, ahogy jónak lát
ja.”)

A küldöttgyűlés _ végered
ményben nem módosított a. 
javaslaton. Az évfolyam titká
ra Horváth Gyula lett (21. 
csoport) — az értekezleten 
felmerült egyetlen alternatív 
jelölt Csata Sándor (21. cso
port) 23 szavazatot kapott, 
Horváth Gyula 54-et.

Az újonnan mejválasztott 
ÉV a küldöttértekezlet után 
megtartotta első ülését és 
döntöttek a feladatok elosztá
sáról. Ez alapján a vezetőség összetétele a következőképpen 
alakult: Horvath Gyula (titkár), Csata Sándor (szervező- titkár), Zobor Zsuzsa (tanulmányi felelős), Rozner Imre (érdekvédelmis), Papp Edit 
(pol. képzési felelős, agit
prop, ügyek). t. ey>

eddigi vitákban megfogalma
zott nemes törekvésekkel.

Az intenzív gazdasági fejlő
dés kibontakozásával egyre in
kább konvertálható szaktudás
sal rendelkező, tehát szélesebb 
társadalomtudományi megala
pozású, kreatív közgazdákra 
van szükség. Ebből is követke
zik, hogy

az  a la p -  és a lapozó  k é p zé s t kell 
e rő s íte n ü n k  és ehhez  kell ig a 
z íta n u n k  a  szű k e b b  s z a k k é p 
zés t.

Ézt az utóbbi követelményt a 
pártbizottság és egyetemi ta
nács év eleji dokumentumában 
is megfogalmaztuk . ..

A tanulmányi folyamat és a 
vizsgarendszer fejlesztése szin
tén alapos vizsgálatot és foko
zatosan lényeges változtatást 
követel. A legsürgősebb vál
toztatásokat már az idei tan
évben el kell kezdenünk Ezek 
közül néhány az intézkedési 
tervben is szerepel. A legalap
vetőbb összefüggéseket pedig 
a távlati fejlesztés szemszögé
ből kell bírálat alá venni és a 
feltételek megteremtésével to
vább lépni. Már az idén meg
kezdjük a jelenlegi tanulmá
nyi időbeosztás felülvizsgála
tát. A sok tárgy párhuzamos 
tanulásával egybekapcsolódó 
szétforgácsoltság, gyakori át
fedés, felesleges ismétlődés és 
a felületes felkészülést ered
ményező vizsgacentrikus ta
nulmányi szisztémát és folya
matot mielőbb felül kell vizs

gálnunk.
A fe lszínes k é p zé s t és tu d á s t  
e re d m én y ező , tö m eg sze rű  k é p 
zéssel eg y b ek ap cso ló d ó  tú l te r 
h e lést, az öná lló  m u n k á ra  n a g y  
le h e tő sé g e t n y ú jtó ,  az egyén iség  
és te h e tsé g  k ib o n ta k o z ás á t s eg í
tő  és tén y leg esen  n a g y  te rh e lé s 
se l já ró  in ten z ív  k ép zésse l k e ll 
fe lv á lta n u n k .

A bukdácsolásra koncentráló 
középszerűséget, igénytelensé
get a személyiség sokoldalú és 
harmonikus fejlődését szolgáló 
igényességgel kell fokozatosan 
felváltanunk. Mindez persze 
gyökeres szemléletváltozást 
követel tanárainktól és diák
jainktól egyaránt. Szakítanunk 
kell például a sablonos isme
retközlési formákkal, vala
mennyi foglalkozáson nagyobb 
figyelmet kell fordítanunk a 
hallgatók foglalkoztatására, ér
deklődésének felkeltésére, éb
rentartására és önálló munká
juk előmozdítására.

Az eddigi vitában kevés sző 
esett az esti-levelező oktatás 
fejlesztéséről. Itt a nappali 
képzéshez hasonlóan sürgős és 
egyúttal távolabbi tennivalóink 
vannak. Már ebben a tanév
ben elkezdjük az esti-levelező 
oktatás felülvizsgálatát, azzal 
a céllal, hogy a képzést Buda
pesten és a kihelyezett tagoza- 
toko: is mielőbb azonos mó
don, intenzíven oldjuk meg. A 
jelenlegi felszínes levelező ok
tatást fokozatosan megszüntet
jük.

A posztgraduális képzés 
rendszerét is felülvizsgáljuk és 
az új követelményeknek meg- 
fefelelően továbbfejlesztjük.

A felvételi rendszer korsze
rűsítésével és a végzők elhe
lyezkedésével kapcsolatos ten
nivalókat feladattervünkben 
szintén előirányoztuk.

Az eddigi viták alapján meg
állapítható, hogy ifjúságunk 
legjobbjai, KISZ-aktiv'stáink 
és vezetőink, tanáraink az itt

sorra vett irányokban keresik 
a kibontakozást, vagyis lénye
gében a felsőoktatásról hozott 
párt- és kormányhatározat 
alapján keresik a továbbfej
lesztés tennivalóit. Bízom ben
ne, hogy ez egyetemi parla
mentünk vitájában is tükrö
ződni fog és ebben a szellem
ben folytatjuk majd tovább 
nemcsak a vitát, hanem a 
mindennapi munkát is.

Parlamenti vitánk második 
nagy témaköréül az egyetemi demokratizmus fejlesztését je
lölhetjük meg. A képzéskor- 
szerűsítás mellett a vitában 
ehhez szóltak hozzá a legtöb
ben. A képviseleti rendszer 
fejlesztésére több javaslat is 
készült, amelyekkel informá
cióim szerint KISZ-Bizottsá- 
gunk foglalkozott.

S ze re tn é n k  h an g sú ly o zn i, hog y  
eg y e tem ü n k  veze tő i m in d en  
sz in ten  ig é n y ü k  az if jú ság i fó 
ru m o k  k ö z re m ű k ö d é sé t, a  s zé 
les if jú sá g i k ö z v é lem é n y re  t á 
m aszk o d ó  ja v a s la to k a t. Az if
jú s á g i é rd e k ek e t, Így a  h a llg a tó i 
é rd e k e k e t is eg y e tem ü n k ö n  a  
K ISZ k ép v ise li. S zükség  v a n  
v iszo n t e n n e k  a  k é p v ise le tn e k  a  
fe jle sz té sé re .

A leglényegesebb az lenne, 
hogy minél hamarabb és minél 
jobban működjön a KISZ kép
viseleti rendszer. Ügy látom, 
hogy a cselekvés helyett töb
bet vitatkozunk erről a szük
ségesnél. Figyelemre méltónak 
tartjuk mind a tanszéki kép
viseleti rendszer, mint az ok
tatói munka véleményezésével 
kapcsolatos javaslatokat. A 
KISZ által elfogadhatókat mi
előbb meg kell valósítani; 
Hangsúlyozom: a leglényege
sebbnek azt tartjuk, hogy a 
képviseleti rendszer működ
jön. A tapasztalatok alapjáfl 
módunkban lesz jövőre is vál
tozásokat eszközölni.

Már október közepén hallga
tóink rendelkezésére bocsátot
tuk a felsőoktatási ösztöndíjrendszer továbbfejlesztéséről 
készített minisztériumi javas
latokat. Ennek vitájához kap
csolódva a következőket tar
tom szükségesnek elmonda»!:

A v itá k  a la p já n  á lta lán o s  v é le 
m é n y n e k  te k in th e tő , hog y  e g y e t
é r tü n k  a  m in isz té r iu m i re n d e le t 
első  v á lto za táv a l, am e ly  s ze rin t 
a  tá m o g a tá s  ta n u lm á n y i ö sz tö n 
d íjb ó l. szoc iá lis  ö sz tö n d íjb ó l és 
re n d k ív ü li szociális  segé lybő l 
á ll.

A rendkívüli szociális segélyt 
illetően indokoltnak tartjuk 
annak átcsoportosítását, hogy 
jobban feleljen meg a rendkí
vüli szociális segély jellegének 
és nagyobb része kerüljön át a 
szociális ösztöndíj-kerethez.

A ta n u lm á n y i ö sz tö n d íjja l k a p 
cso la tb an  in d o k o ltn a k  ta r ta n á n k  
K ülönbséget ten n i az a lsó b b  évek  
és a  fe lsőbb  évpk közö tt, ré sz 
ben  a ta n u lm á n y i m u n k a  n eh éz 
ségei, v a la m in t az a lapozó  tá r 
g y ak b ó l adó d ó  p ro b lé m á k  m ia tt.

— Felvetődött az a javas
lat is. hogy létesítsünk egyete
mi tanulmányi ösztöndíjat, 
amely a Népköztársasági ösz
töndíjhoz hasonló iellegű len
ne, azzal a különbséggel, hogy 
az egyetem adná pályázati 
elv alapján.

— Indokoltnak tartjuk az 
albérleti segély nyújtásának 
kiterjesztését a rendeletterve-' 
zeten túlmenően az V. kategó
riásokra, sőt rendkívül indo
kolt esetben még VI. kategó
riásokra is.

(F o ly ta tá s a 2. oldalon)
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(Folytatás az 1. oldalról)
— Szükségesnek tartjuk, 

hogy a kategóriamegállapítás 
javításának lehetőségét, ami
hez a jelenlegi jövedelemiga
zolás kevés támpontot ad. 
Ilyen jellegű munkálatokban 
az egyetem is szívesen részt 
vesz.

Íme, a legfontosabb javas
latok, amelyeket a miniszté
riumnak 1 továbbítani terve
zünk. Ezenkívül számos olyan 
javaslatot is tettek hallgatóink 
és tanáraink, amelyeket a mi
niszteri rendelet egyetemi 
megvalósítása során tudunk 
majd hasznosítani.

Parlamentünk nemcsak a 
hallgatók, hanem a fiatal ok
tatók és dolgozók érdekeit is 
hivatott képviselni. Az eddigi 
vitában első helyen a jobb 
anyagi és erkölcsi megbecsü
lést szorgalmazzák fiatal dol
gozóink. Ezt a fórumot is fel 
kell használnunk arra, hogy 
kinyilvánítsuk:

fia ta l o k ta tó in k  és k u ta tó in k  
fiz e té se  a rá n y ta la n u l a lacso n y . 
Ezzel CT7 id ő b en  eg y e tem ü n k ö n  
igen  szű k ö s le h e tő ség e in k  v a n 
n a k  ah h o z  is, hogy  c sa lá d a lap í
tá s u k  a n y ag i m e g a lap o zásá t s e 
g ítsü k . O lyan  p ro b lé m a  fez, am it 
k ü ld ö tte in k  to v áb b  szá n d ék o z 
n a k  v in n i az ág az a ti (m in isz té 
riu m i) p a r la m e n t elé is.

Jobb anyagi és erkölcsi meg
becsülés mellett reálisnak tart
juk azokat a javaslatokat is, 
amelyek a fiatal oktatók és 
dolgozók szakmai és •politikai 
továbbfejlődését szolgálják — 
beleértve a külföldi tanul- 
mányutakat is —, valamint 
jobb kulturális és sportolási 
lehetőségek megteremtését se
gítik. Ez utóbbiaknál több kez
deményezésre lenne szükség 
fiatal dolgozóink részéről is.

Az ifjúsági parlament jog
köre a beszámoló megvitatása 
és elfogadása mellett kiterjed az egyetemi pénzeszközök ifjúságpolitikai célú felhasználásának vitatására és elfogadá
sára is.

Az ifjúságpolitikai pénzesz
közökkel összefüggésben az 
egyetemnek 3 alapvető forrás 
áll rendelkezésére:

1. a nappali hallgatók után 
személyesen és tanévenként 
biztosított 50 Ft- közművelődési 
és 50 Ft sportolási célra. Ez te
hát évenként 100—100 ezer 
Ft-ot jelent.

2. A KK-bevételből képzett 
szociális és kulturális alapból 
az ifjúságpolitikai célú pénz
felhasználás.

3. Végezetül a közművelő
dési tevékenységgel összefüg
gésben a pénzes rendezvények 
bevételei.

Az ifjúságpolitikai célra 
rendelkezésre álló pénzek fel
használási adatait a KÖZGAZ
DÁSZ 1931 október 15-i szá
mában közzétettük. Ezek sze
rint tömeg- és versenysport- 
célokra 1979-ben 823 ezer,
1981-ben 935 ezer Ft-ot fordí
tottunk, illetve fordítunk. Az 
érvényes rendelkezéseknek 
megfelelően képzett lakásépí
tési alap 1978-ban 70. 1979-ben 
59, 1980-ban 87%-át kapták 30 
év alattiak.

A  K K -m unlcák  b ev éte le in ek  
c sö k k en ése  m ia tt  a  k u iíu rá lis -  
szoe iá lis  a la p b ó l az u tó b b i k é t 
év b en  m á r  c sa k  323, ille tv e  330 
eze r F t-o t  tu d tu n k  k ö z v e tlen ü l 
if jú sá g p o litik a i c é lo k ra  fe lh asz - 

! n á ln i, a m e ly  év en te  10 — 11 cél 
k ö z ö tt o szlik  m eg , fsry e g y -eg y  
c é lra  k ev és  tá m o g a tá s  ju t .

Mivel az alacsony összegek 
miatt lényeges változás az 
egyes célok közötti átcsopor
tosítástól nem várható, ezért 
az utóbbi években kialakult 
arányokat a következő évek
re is elfogadhatónak tartjuk.

Változást csak a bevételi 
források bővülésétől várha
tunk, erre azonban a felsorolt 
3 fő forrás tekintetében nem 
számolhatunk, mégpedig a kö
vetkezők miatt: — a költség- 
vetési források bővülése nem 
várható; — a szociális-kultu
rális alap bevételei a KK- 
munkák csökkenése miatt az 
elmúlt években erőteljesen le
csökkentek és a közeljövő
ben sem várható ennek a ten
denciának a megváltozása; — 
A közművelődési pénzeszközök 
növelése céljából tartott ren
dezvények elég ellentmondá
sos helyzetet teremtenek, így 
kérdéses, hogy különösképpen 
a jelenlegi rekonstrukció vi
szonyait figyelembe véve, he
lyes-e azok növelését kezde
ményezni. Sőt az egyetemi re
konstrukcióval összefüggésben 
ez valószínű lehetetlen is, hi
szen

a  k ö v e tk ező  év ek b e n  k ö z m ű 
v e lő d ési te v é k e n y s é g ü n k e t Is a 
k o llé g iu m o k ra  k e ll á th e ly ezn i, 
a m e ly ek  ily en  cé lú  befogadó  
k ép esség e  lén y eg esen  k o r lá to 
z o ttab b , m in t  az  eg y etem é .

Végül felvetek még néhány 
gondolatot mai vitánkhoz. Ma 
már világosan látszik, hogy 
gazdasági fejlődésünk az is
mert nemzetközi körülmények 
és belső bajok között a lassú 
kibontakozás útján halad,

anyagi feltételeink lényeges 
javulása a nyolcvanas évek 
első felében nem várható. 
Egyetemi oktatásunkat, fej
lesztési elgondolásaink kivite
lezését ez a helyzet és ezen 
belül

az 1986 kö zep é ig  ta r tó  re k o n s t
ru k c ió  a lap v e tő en  m eg h a táro zza . 
Ez rá n y o m ja  a  b é ly eg ét a  ta n á 
r i  k a r  egész m u n k á já ra ,  m e g 
h a tá ro z o tt fe lté te le k  közé  s z o r ít
j a  a  ta n í tá s t  és a  ta n u lá s t, a 
tu d o m án y o s  m u n k á t c sak ú g y , 
m in t a  d iá k é le te t. E zeket a  k ö 
rü lm é n y e k e t sem  te rv e in k  k i
d o lg o zásán á l, s em  a  v é g re h a j
tá s  s o rá n  n e m  h a g y h a t ju k  fi
gye lm en  k ív ü l, r e á lis a n  szám o l
n i  k e ll v e lük .

Ezek alapján javaslatainkat 
és tennivalóinkat legalább a 
következő struktúrákban ala
posan meg kell fontolnunk:

— Az egyik követelmény 
amit világosan kell látnunk, 
hogy távlatilag mit akarunk 
és ahhoz milyen út vezet: mit 
tehetünk rövid távon, 1—2 
éven belül, középtávon, a re
konstrukció befejezéséiig és 
hosszabb távon, a rekonstruk
ció befejezése után, a nyolc
vanas évek végén és a ki
lencvenes években.

— A másik struktúra: mi 
tartozik ránk és mi az, ami
re csak javaslatot tehetünk, 
mert a kormányzatnak keli 
cselekednie.

— A harmadik struktúra, 
hogy terveinket és cselekede
teinket nap mint nap össze
hangoljuk egyetemen belül és 
az egyetemen kívül, nemcsak 
az irányító szervekkel, hanem 
az egész társadalmi közeggel, 
amiben élünk. E struktúrákon 
belül előrehaladásunk ütemét 
és egész menetét alapvetően 
meghatározzák a következő 
feltételek is:

Az oktatói-kutatói személyi 
állomány céltudatos fejlesz
tése.

Az elkezdett rekonstrukció
nak a képzési színvonal emelé
sét szolgáló következetes be
fejezése, amelynek központi 
kérdése a könyvtár korszerű
sítése, valamint oktatás- és 
számítástechnikai koncepciónk 
megvalósítása.

Egyetemünknek a közgazda
ság! és a kapcsolódó társada
lomtudományi kutatások egyik 
bázisaként történő fejlesztése, 
annak az elvnek a következe
tes megvalósításával, hogy a 
korszerű egyetem egyúttal tu
dományos centrum is.

A vita bevezetésére szánt 
rektori gondolatok után Ádám 
László ismertette a KISZ- 
bizottság állásfoglalását.

Lassan mozdulnak egyetemi viszonyaink 
a várakozáshoz képest

Adam László hangsúlyozta, 
hogy az ez évi egyetemi ifjú
sági parlament olyan politi
kai, társadalmi feltételek kö
zött kerül lebonyolításra, ame
lyek bizonyos vonatkozásban 
egy „konjunkturális” termé
szetű következő évet vetíte
nek előre.

„Ugyanakkor határozottan 
érezhető és nem hagyható fi
gyelmen kívül az sem hogy e 
konjunkturális időszakot meg
alapozó politikai döntések té
nye, és tartalma hallgatóink 
számára akkor válik sajátjuk
ká, ha ezek nyomán kézzel 
fogható, időben felgyorsuló 
változások következnek be az 
egyetemen.

Ü gy tű n ik , h o g y  az e lk ö v e tk e 
z en d ő  e g y -k é t év  c su p á n  e v á l
to z á so k  m e g a lap o z á sá ra  lesz 
e lég , v a ló d i m in ő ség i változás 
id ő ig én y e  o b je k tív e  tö b b  ennél. 
M ai haU gató ink  Jó ré sze  e  v á l
to z á so k  m eg a lap o z á sá b a n  v eh et 
ré s z t, am i n e m  k icsi, é rté k te len  
leh e tő ség , s ő t  e llenkező leg , de 
a  g y ü m ö lcsé t k ö zv e tlen ü l n em  
fo g y a sz th a tja .
A rektori beszámoló tartal

mazza azokat az eredménye
ket, amelyeket az elmúlt par
lament óta az egyetem el
könyvelhet, mégis úgy tűnik, 
lassan mozdulnak egyetemi vi
szonyaink ‘az ifjúság várakozá
sához képest mindenképpen.” 
Majd kitért a kari páriámén* 
teken elhangzottakra és a ki
alakult hangulatra: „Az itt 
felvetett problémák és az iga
zán megválaszolatlan kérdések 
jó része nem mindennapi és 
személyes természetű és nem 
egy konkrét döntést igényel. 
Ezeket jobbára meg lehet olda
ni, a képviselet mechanizmusai 
alkalmasak közvetítésükre, 
vagy közvetlenül csatlakoztat
hatók a döntési pontokhoz.” 
Majd így folytatta: „Megol
dásra, vagy továbblépésre vár 
az oktatáj és az oktatási rend 
néhány igen fontos kérdése...

E zek e t a  fe lső o k ta tá s  re n d s z e ré 
r e  á lta lá n o s a n  is m eg fo g a lm azó 
dó  p ro b lé m a k ö rö k e t ta r ta lm a z 
za  az egy etem  h á ro m év es  in té z 
k e d és i te rv e  is, am e ly rő l az 
v o lt a  v é lem én y , hogy  n e m  le 
h e t e g y e t n e m  é r te n i v e le . E 
m ö g ö tt a zo n b a n  az a  v é lem én y  
h ú zó d ik  m eg, hog y  m eg  ke ll te 
re m te n i a  tá rs a d a lm i és e g y e 
te m i sz in ten  is a zo k a t a  fe lté 
te le k e t, a m e ly ek  b iz to s ítjá k  a  
v é g re h a j tá s á t ,  m e rt e n n ek  h iá 
n y á b a n  n e m  b iz to s íto tt  a  m eg
v a ló s ítá sa .’*

Ádám László hangsúlyozta, 
hogy sok kérdés rendezése 
meghaladja az egyetemi veze
tés lehetőségeit. A vezetés te
kintélyét növelné, ha azokról 
a kezdeményezésekről, amelye
ket tett e fejlesztés érdekében, 
szélesebb körökben is tudná
nak hallgatóink, fiatal oktató
ink.

Az oktatás, illetve a szociá
lis ösztöndíjkérdéssel kapcso
latos álláspontról hangsúlyoz
ta, hogy azt írásbeli kiegészí
tésben a küldöttek megkap
ták. Majd rátért az egyetemi 
demokratizmus fejlesztésének, 
a politikai gyakorlat megszer
vezésének egyik fő terepére, a 
hallgatói képviseleti rendszer
re.

E re n d s z e r  a k k o r  tu d  e re d m é n y t 
e lé rn i, h a  szé les  h a llg a tó i r é 
te g e k re  tá m a sz k o d ik , k ép v ise lő  
á llá sp o n tja  sza k sze rű , m eg a la 
po zo tt — s a  p o litik áh o z  ez  is 
h o z zá ta rto z ik  — k o m p ro m issz u 
m o k  k ö té sé re  és e lfo g a d á sá ra  
is képes.

Majd felsorolta azokat a pon
tokat, amelyeket a KISZ szá
mára külső feltételrendszer 
fejlesztése érdekében szüksé
gesnek tartanak: 

az eg y etem  s a já t  h a tá sk ö ré b e n  
e ld ö n th e tő  k é rd é se in e k  szé le s íté 
s é t ;  az eg y etem  be lső  d e m o k ra 
tiz m u s án a k  a  ta n á c so k  m u n k á 
já n a k  fe jle s z té s é t; a  K ISZ  é r
d e k k ép v ise le ti, é rd e k v éd e lm i Jo
g o s ítv á n y a it ta r ta lm a z ó  MM u ta 
s ítá s  végleges b e ép íté sé t az 
SZ M SZ-be és az á llam i fogadó- 
k észség  b iz to s ítá sá t m in d en  sz in 
te n ;  a  ta n sz é k i k ép v ise lő k  jo g 
á llá sá n a k  ré sz le te s  szab á ly o zá 
s á t ;  az SZM SZ fe lü lv iz sg á la tá 

hoz  az  eg y etem i és k a r i  ta n á cs i 
h a llg a tó i k ép v ise lő k  szá m á n a k  
n ö v e lésé t.
Képviseleti munkánk célja 

és tartalma' az egyetem képzé
si céljaival és alapelveivel 
összhangban lévő, a szakmai- 
tanulmányi munkával a szo
ciális helyzettel kapcsolatos 
érdekek képviselete az egyén, 
az egyes csoportok és az ösz- 
szes hallgató szintjén. Kérjük 
a parlamentet, hogy e javasla
tok és alapelvek szellemében 
tegyen javaslatot az érdekkép
viseleti munka fejlesztésére.” 

Az egyetemi KISZ-bizottság 
titkára kitért az egyetem köz- 
művelődési tevékenységének 
szerteágazó feladataira. „Rö
vid távon reá hárulnak az ok
tatás és az ideológia közvetítés 
hiányosságaiból következő fel
adatok is, sőt a demokratiz
mus mai szintjén a politizálás 
egyik fő feladata.

J e le n tő s é g é re  való  te k in te tte l 
a d ju n k  m eg  m in d e n  p o litik a i, 
e rk ö lc s i, tá rg y i és szü k ség  e se 
té n  an y ag i tá m o g a tá s t ahhoz, 
hog y  m iné l k ev eseb b  b ü ro k ra t i 
k u s , re k o n s tru k c ió s , te c h n ik a i 
a k a d á lly a l  k ü szk ö d v e , e g y re  
m ag a sa b b  sz ín v o n a lo n  fo ly h a s 
so n  m in d en  te rü le te n  ez  a  m u n 
k a .

A kollégiumi kérdéskörrel 
kapcsolatban Ádám László ki
jelentette: „nem értünk egyet 
azzal a tervvel, hogy az egyes 
szakok hallgatói az egyetem 
befejezéséig egy kollégiumban 
legyenek elhelyezve”. Majd be
fejezésül a KISZ-bizottság 
egyetértését fejezte ki az ifjú
ságpolitikai célú pénzeszközök 
jelenlegi felhasználási ará
nyaival.

A rektori és KISZ-bizottsági 
titkári beszámoló után a ple
náris ülés délelőtti szakasza 
befejeződött és a programnak 
megfelelően a képviselők a 
három szekcióban külön-külön 
tárgyalták meg a parlament 
témáit.

Legnagyobb súllyal a képzés gondjai szerepeltek
Az oktatási tanulmányi 

szekcióban B. Kiss Tamás 
volt az első hozzászóló.

„S o k  b u d a p es ti eg y e tem e n  k ö 
zöm bösen , b iz a lm a tlan u l fo g ad 
j á k  a  h a llg a tó k  a  p a rla m e n te t , 
u g y a n a k k o r  —, be kell v a llan i 
— té tle n ü l is. E n n ek  o k a  p é l
d á u l az, ho g y  a  k o rá b b i i f jú sá 
gi p a r la m e n t h a tá ro z a ta i sem  
v a ló su ltak  m eg , ső t e r rő l v issza 
je lz és t sem  k a p ta k . Á lta láb an , a 
d ö n té se k b e n  n em ig en  v e tté k  f i
gye lem be  sem  a  h a llg a tó i á llá s 
p o n to k a t, sem  az é rv é n y es  h a 
tá ro z a to k a t.  I ly e n  h e ly ze tb en  
cél a  b iza lom  c sö k k en ésén ek  
m e g á llítá sa , m a jd  a  b izalom  
n ö v e lé se  kell hog y  legyen , 
h o g y  közös m u n k a  fo ly h asso n , 

m e r t  ez az é r te lm es  eg y etem  
a la p ja . E n n ek  é rd e k éb e n  s z ü k 
séges b ecsü le te sen  szem benézn i 
a  m u la sz tá so k k a l, p ó to ln i kell 
ő k e t. É rte lm es , k o n k ré t, e lle n 
ő rizh e tő  h a tá ro z a to k a t k e ll hoz 
n i és  ezek e t n y ilv á n o san , a k t í 
v an , g y o rsan , p o n to san , közösen  
k e ll v é g re h a j ta n i, ille tv e  e llen 
ő rizn i m egfe le lő  g a ra n c iá k  m e l
le tt .”

B. Kiss Tamás ezért panasz
nap helyett tárgyszerű eszme
cserét kívánt, majd részlete
sen ismertette javaslatait.

Véleménye szerint az 1979— 
80-as intézkedési tervnek leg
alább 12 pontja még részlege
sen sem valósult meg, s ennek 
nemcsak a magyarázatát, de 
még a tényét sem közli az 
idei rektori beszámoló, s en
nek hiányában a beszámolót 
nem lehet elfogadni. Az ifjú
sági törvény végrehajtásának 
egyetemi intézkedési tervéhez 
öt javaslatot tett B. Kiss Ta
más. Ezek mindegyike — egy 
változtatással bekerült az in
tézkedési tervbe. A felsőokta
tási határozat végrehajtásának 
egyetemi feladattervéről szól
va B. Kiss Tamás felhívta a 
figyelmet, hogy az oktatás 
részterületei mellett a legalap
vetőbb feladat a képzés 
komplex felülvizsgálata. Kér
te, hogy a feladattervbe ve
gyék be az oktatási munkabi
zottság koncepcióját, rövidtá
vú javaslataik mind a tíz 
pontjával együtt. Javasolta, 
hogy a határidős feladatok 
végrehajtását legalább éven
ként összehívott ifjúsági par
lamentek ellenőrizzék. Az 
egyetemisták jogállásáról szól
va B. Kiss Tamás javasolta, 
hogy

a  szem ély i Ig azo lv án y b an  az 
„eg y e te m i h a llg a tó ”  b e jeg y zési 
v á lto z ta s s á k  ta lá n  „eg y e te m i t a 
n u ló ra ” , „ m e r t  a  je le n leg i h e ly 
z e tn e k  u g y an  elég  a d e k v á t k ife 
je z ő je , hog y  a  h a llg a tó n a k  h a ll
g ass  a  nev e , e n n e k  e llen ére  a 
fe la d a t az, hog y  a  ta n u ló  szól
jo n  és te g y e n ” .

Ivanyos János: A beszámoló 
nem tartalmazta azt, hogy az 
előző intézkedési terv végre
hajtásának felelőseit milyen 
felelősségrevonás terhelte. Ja
vaslom, hogy mindaddig ne 
fogadjuk el a plenárison az in
tézkedési tervet, amíg meg
valósításának biztosítékait 
nem tartalmazna.

Ezután Gém Erzsébet, majd 
Körösényi András ismertette 
az oktatási munkabizottság 
képzéskorszerűsítési koncep
cióját.

Erről Berend T. Iván mon
dott elsőnek véleményt. Tá
mogatta, hogy a koncepció jó
zan radikalizmust tart idősze
rűnek, mert „az oktatás hely
zete valóban megérett az át
fogó komplex rendezésre”. 
Ezután aggályos széljegyzete
ket fűzött az alapjaiban jó, de 
kiérleletlen koncepcióhoz: 
Nem tisztázódik, hogy az el
képzelés tömegképzésre, vagy 
elitoktatásra vonatkozik-e. A 
javaslat a legoktatásigénye- 
sebb módszereket kapcsolja 
össze olyan intenzív formává, 
amelyre a világ egyetlen egye
temén sincs példa. A tutor
rendszer és az esettanulmány
rendszer egymástól lényegesen 
különbözik, összekapcsolásuk 
legalábbis problémás. A tu
tor-rendszer a legmagasabb 
szintű'oktatókat kívánja meg, 
professzorokat és docenseket. 
Az esettanulmányos képzés 
előfeltétele, hogy olyan okta
tók tanítsák, akik sok éves, 
vagy évtizedes gyakorlati ta
pasztalattal rendelkeznek. A 
szabad választás és a kötöttség 
csak egységben képzelhető el, 
ezért helyesebb a kötöttségen 
belüli szabad választást célul 
tűzni. A szabad tanárválasz
tás is csak az egyetem kerete
in belül képzelhető el; ez úgy 
fejleszthető, ha az egyetem 
minél több szakembert meg
hív, minél szélesebb választé
kot biztosít.

Forral István:
A leg fe lsőbb  veze tés  Is fe lism e r
te , h o g y  az o k ta tá sb a n  re fo rm ra  
v an  szükség , é i  e r re  szü le te tt  is

P B . és M T -h a tá ro za t, m e ly n ek  
a la p já n  kell to v áb b lép n i. Ezzel 
eg y etlen  fo n to s  és  je llem ző  p ro b 
lém a  van  az, hogy a  h a tá ro z a 
to t n em  p u b lik á ltá k .

Balyó László: Az oktatási 
bizottság anyaga egységes 
rendszer elérését célozza. A 
mai — főleg az elméleti — tár
gyak fogalomrendszere azon
ban divergens. Ez önmagában 
nem baj, azt jelzi, hogy a fo
galombeépülések viták ered
ményei. Ezért a tananyag csak 
úgy képzelhető el, ha ezeket a 
vitákat tükrözi. . .  Figyelembe 
kell azt is venni, hogy az 
egyetemi ifjúság nem konflik
tustűrő; még mindig azt akar
ja, mondják meg neki, mi az 
igaz, kinek van igaza, mit 
kell tudnia a vizsgán, a többi 
nem érdekli. . .  A nyelvi kép
zést egyszerűbben lehetne 
megoldani, ha a kémtörténe
tek helyett egy félévre kiad
nának néhány szaktanul
mányt fordítani, és hogy me
lyek legyenek ezek, azt a szak
tanszékekhez és a szakszemi
náriumokhoz lehetne kapcsol
ni.

B. Kiss Tamás
Ladányi Éva szerint a meg

oldást a tömegoktatás és az 
elitképzés szétválasztásában, a 
többlépcsős egyetemben kell 
keresni. Erre egy pontosabb 
elképzelést is ismertetett igen 
részletesen: az első időszak
ban alapképzés, a harmadik 
évben csekély körben "választ
ható tárgyak, ezzel az első lép
cső lezárul, és a másodikba 
csak a legjobbak juthatnak át, 
A tanév maximum három
négy tárggyal, hosszabb szor
galmi és rövidebb vizsgaidő- 
szakkal folyna. Felhívta a fi
gyelmet arra is, hogy a jelen
legi kezdőfizetések tovább 
nem terhelhetők, ezért a java
solt hitelkonstrukció akkor és 
csak akkor fogadható el, ha a 
kezdőfizetések jelentősen 
emelkednek, illetve, ha a visz- 
szafizetés meskezdése a mun
kába állástól tíz évre eltolható.

Orosz Csaba azt javasolta, 
hogy

az  eg y etem i h a llg a tó k  k a p ia n a k  
le h e tő ség e t a z  a lsó b b  sz in tű  o k 
ta tá s i  re fo rm te rv e ze te k  v é lem é
n y ezésé re .
Mátyás Antal, az oktatási 

munkabizottság koncepciójá
nak az elmélettörténeti részé
hez fűzött megjegyzésekét: 
Nem célszerű Samuelsont el
sőéves hallgatókkal kezdeni. A 
korai polgári elméleteket nem 
lehet Marx előtt tanítani, 
mert számos marxi fogalom 
ismertségét feltételezi. Nagyon 
szép a kívánság, hogy a hall
gatók eredeti műveket olvas
sanak, de a tapasztalat az, 
hogy még a felsőbbévesek sem 
olvasnak, nemhogy az első
másodévesek.

Oláh László javasolta, hogy 
a meghirdetetteken kívül 
egyéni kezdeményezésű, de a 
tanszék által elfogadott, és egy 
oktató által vezetett témák is 
válhassanak szakszemináriu
mokká. Javasolta, hogy a tan
terv féléves szakmai gyakor
latot tartalmazzon. A pg és a 
filozófiai tananyagok vitáit 
hozzák előre 1982—83-ra. A 
szoc. pg. tananyag kritikán 
aluli és sajnos még mindig 
ezt tanítják.. Megengedhe
tetlen, hogy Szabó Kálmán 
egy nyáron írjon meg egy tan
könyvet és azt tanítsák — pe
dig tavaly ez történt.

A m a rx iz m u s t ú g y  k e llen e  o k 
ta tn i ,  hogy  az fo r ra d a lm i g y a 
k o r la ttá  v á ljo n , hog y  a  h a llg a tó 
ság  a lk o tó  m ódon  tu d ja  azt p o 
litiz á lá sra  a lk a lm azn i. E n n ek  a 
je len leg i k épzés  nem  tesz  e leget. 
V a n n ak  o ly an  —, a  szoc ia lizm us 
fe jlődéséve l k ap cso la to s  — k é r 
d é sek , am e ly ek re  nem  k a p u n k  
v á lasz t. Iszonyú  feszü ltség ek et 
okoz, hogy m á st ta n u lu n k  és 
m á s t lá tu n k , ez sk izo frén iáh o z  
vezet.

Végezetül a filozófia szemel
vénygyűjteményből olvasott

fel egy rövid, kiválóan kivá-' 
lasztott részt a tananyag vé
szes élavultságának érzékelte
tésére. Javasolta még többek 
között, hogy a közgazdász-mér
nök és a közgazdász-jogász 
képzésre is legyen lehetőség.

Ivanyos János, a pg oktatás 
fontos részleteit bírálta, majd 
javasolta, hogy a pg anyagot 
és a tanszék munkáját diákok 
bevonásával vitassák meg, s 
ez legyen hozzáférhető. Java
solta még, hogy a hallgatók 
értékelése az oktatókról nyer
jen nvilvánosságot, s ezt szé
gyentáblákkal kívánta megol
dani.

Pirityi Katalin, a prosze
mináriumokkal kapcsolatos 
gondokról beszélt, majd Las- 
csik Attilának a tankönyvek 
magas áráról, a felkészülési 
idő csökkentéséről szóló hoz
zászólása zárta a szekcióülést.

A délutáni plenáris ülésen 
este fél 7-ig folytatódott- a ta
nulmányi, képzési ügyekről 
szóló hozzászólások áradata. 
Ebből néhánv vélemény vázla
tos ismertetésére van csak 
mód.

Némethi Gábor elmondta, 
hogy bár a gyakornoki fizeté
sek nagyon alacsonyak, len
nének, akik így is vállalnák — 
a jogszabályok azonban nem 
teszik ezt lehetővé. Javasolta, 
hogy a demonstrátor! rend
szerre alapozva, tanszéki-hall
gatói kiválasztást lehetővé téve 
alakítsanak ki egy, az után
pótlást biztosító gyakornoki 
rendszert.

Gondi József, az oktatási 
munkabizottság koncepcióját 
bírálta, többek között a tan
anyagjavaslatban szereplő 
polgári anyagok, és az egész 
rendszer piacra orientáltsága 
miatt, majd arra hívta fel a fi
gyelmet, hogy az előterjesztés
ben nem szerepel, hogy a 
rendszer marxista közgazdá
szokat kíván képezni. Ebből 
ideológiai jellegű következte
téseket vont le Gondi József 
és erélyesen hangsúlyozta, 
hogy amennyiben az ország 
társadalma szocializmust és 
kommunizmust akar, úsv ez a 
politikailag káros reformja
vaslat-szóba sem jöhet.

Ezután Bihari Mihály nagy 
érdeklődéssel várt hozzászólá
sa következett. Dicsérte az ok
tatási munkabizottság anya
gát, mert az a felsőoktatás 
majd minden neuralgikus 
pontját érinti, és mert ezek
re megoldási javaslatokat is 
tartalmaz. Egyetértett azzal’ is, 
hogv indokolt a képzéskorsze
rűsítésben

a  jó zan  ra d ik a liz m u s , de e m e l. 
lé  a lap v e tő  e lv k én t á llíto tta  m ég 
a  m é ly rő l jövő  to le ra n c ia  és a  
tá rg y a lá s i  készség  k ö v e te lm é
n y é t.

Hosszú, forró taps fogadta Bi
hari Mihály azon kijelentését, 
miszerint ő nem olvasott ki a 
munkabizottság javaslatából 
olyan ideológiai rákfenéket, 
mint mások.

Az o k ta tá s i re fo rm  k id o lg o zásá 
hoz és kö v e tk eze tes  v é g re h a j tá 
sához  e rő s íten d ő  a la p e lv k é n t az 
eg y etem i a u to n ó m iá t, a  so k sz í
n ű ség , az a lte ru a tiv itá s  m eg ő r
zésé t, és  az eg y etem i, v a lam in t 
a  tá rs a d a lm i d e m o k rá c ia  n ö v e 
lé sé t je lö lte  m eg .

Figyelmeztetett a reform ki
dolgozása során figyelembe 
veendő külső korlátozó felté
telekre, a hagyományokra, aa 
oktatási intézményrendszer ne
hezen változtatható j-Hegére. 
Jogos igénynek tartotta megis
merni az MSZMP PB és a MT 
oktatáspolitikai határozatát és 
felhívta a figyelmet a határo
zattal foglalkozó néhány pub
likációra. Szólt még többek 
között a különböző szintű ok
tatási egységek reformjának 
összehangolásáról és a felső- 
oktatási reform munkálatai
ról.

Szabó Katalin jó tárgyalás! 
alapot látott az addigi előter
jesztésekben, ám azt is leszö
gezte, hogy egy egyetemet igen 
nehéz megújítani. A haladó 
tanárok és a haladó diákok 
összefogásával lehet jó refor
mot csinálni — mondotta. 
Felhívta a figyelmet arra, 
hogy a kritikai észrevételek
nek tárgyszerűeknek és pon
tosaknak kell lenniük, majd 
Oláh László hozzászólására 
reagálva elmondta, hogy tudo
mása szerint nincs forgalom
ban Szabó ' Kálmán által írt 
pg tankönyv.

A h o zzászó lások  özöne  u tá n  
C sizm adia E rnő  re k to r  ism e rte t
te , m e ly  k ieg ész íté sek k e l b ő v ü l
te k  az e lő te r je sz te tt  d o k u m e n 
tu m o k . M eg nyugvássa l veh e tő  
tu dom ásu l, hogv m in d en  é sszerű  
ja v a s la to t fo n to ló ra  v e tt s tö b b 
ség ü k e t b e ép íte tte  a  d o k u m e n 
tu m o k b a .
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Képviseleti rendszer, tanárok vélem ényezése

Szuhay Miklós válaszol
A szociális kérdésiekkel foglal
kozó szekció vitáját Csanádi 
Péter (III. ip.) nyitotta meg, és 
vezette le.

Az első felszólaló, László 
Péter (IV. pü.) ismertette a 
bölcsészkari diákpariament e  
temaval foglalkozó határozati 
javaslatát, és kérte a parla
mentet, hogy azokat tegye ma
gáévá. A javaslat pontjai (ame
lyeket valamennyi felszólaló 
elfogadott, függetlenül saját 
hozzászólásának témájától) a 
következők voltak: 

az e g y e tem e n  e ltö ltö tt  é v ek  
szám a  a  n y u g d íjjo g o su ltság  
szem p o n tjáb ó l szám ítso n  m u n 
k a v isz o n y n a k ; u g y a n csa k  s zá 
m ítso n  be  a  té n y leg es  m u n k a -  
v iszony  m e g k e zd é sek o r az  év i 
sza b a d sá g  id e jé b e  ( teh á t a z  n e  
12 n a p , h a n em  m in d e n  eg y e 
te m e n  tö ltö tt év u tá n  p lu sz  
fé l n a p p a l tö b b  le g y e n ) : az  
eg y e tem  h a llg a tó it is  illesse  
m eg  a  GYES, a n n a k  le te ltéve} 
k ü lö n  k é re le m  n é lk ü l fo ly ta t
h a tó k  le g y e n ek  a  ta n u lm á 
n y o k  (fé lb eh ag y o tt fé lév e t ú j 
r a  ke li k e z d e n i! ) ; m in d en  h a ll
g a tó  a la n y i jo g o n  a  K SH  á l
ta l  előző  é v re  m eg á llap íto tt 
lé tm in im u m b an  ré s ze s ü lh e s s en  
(ez m a  1550,— f o r in t ) ; a z  eg y e 
te m  h a llg a tó i (ö sszh an g b an  a  
v o n a tk o zó  ren d e le tek k e l)  v á l
la lh a s s a n a k  m á so d á llá s t, i l le t
ve  m e llék fo g la lk o zás t, e n n e k  
id e je  n em  h a la d h a tja  m eg  az 
e g y e tem i idő  fe lé t (ez in d o 
k o l t  e se tb e n  m e g v o n h a tó ) ; t á 
m o g a ssá k  a  h a llg a tó k  la k á s -  

é p íté s i k ezd em én y ezése it.
László Péter utalt arra, hog; 
a javaslat több pontja nyilván 
nem realizálható a közeljövő' 
ben (ezért konkrét mikéntjük 
ről most kór is vitatkozni) vi 
szont hosszútávon feltétlen 
szükséges ezen igények meg 
fogalmazása, „útjára indítása’ 
támogatása.

Kiss Gábor (III. ip.) a szó 
ciális munkabizottság nevébe: 
az ösztöndíjakkal kapcsolaté 
minisztériumi irányelvekré 
megállapította, hogy 

1) a z  a z  a lap e iv , m isz e r in t egy  
h a llg a tó  ta n u lm án y i-szo c iá lis  
és k ö zé le ti szem p o n tb ó l k o m p 
le x e n  k e rü ljö n  e lb írá lá s ra , így  
n e m  h e ly es. A k o m p lex itá s  
a n n y ib a n  jogos e lv á rá s , hogy  
m in d  a  h á rm a t fig y e lem b e  k e ll 
v e n n i, de k ü lö n -k ü lö n  e lb írá 
lá s  a la p já n . 2) A m eg lévő  k a 
te g ó r iá k  m ó d o s ítá sa  szü k ség es , 
d e  n e m  e légséges fe lté te l  —, 
a  jö v ed e lem ig azo lá so k  je le n le 
g i re n d s z e re  g y a k ra n  a lig  fe 
d i a  v a ló ság o t. Ez u tó b b it  is 
k é r jü k  m eg v á lto z ta tn i. 3) a  
leg fo n to sab b  k ö v e te lm én y , hog y  
az  e g y e tem  m in é l n ag y o b b  ö n 
á lló ság o t k a p jo n  az ö sz tö n d íj

k e re t  fe lh a sz n á lá sa k o r.
A munkabizottság a továt 

biakiban javasolja, hogy a kt 
rét megállapításakor vegye 
figyelembe a felsőoktatási ír 
tézmények szociális struktúri 
ját, ellátottságát (nyilván ele 
nyösebb helyzetben van ef 
teljes kollégiumi ellátással rei 
delkező intézmény).

A szakmai gyakorlatok díj; 
i zásánál a munkabizottság j; 

vasolja, hogy a vállalatok te 
jesértékű fizetéssel alkalma 

| zák a hallgatókat — ez mini 
‘ két oldalról növelné a szakim 
1

üdósítók voltak: Borsi László, Fórig György, Halay Edit, Molnár Gabriella, Fotók: Korpics Mirkó

Szociális ügyek, választás, békemsoet
Az egyetemi demokratizmus, 

a hallgatói képviselet témakö
rét megvitató szekció vezetője 
Szilvásy György volt. A hoz
zászólók három téma köré 
csoportosították a mondaniva
lójukat: a hallgatói képvisele
ti rendszer, a tanárok vélemé
nyezése, valamint az egyete
men túlmutató kérdések. Néz
zük az első témacsoportot.

Bihari Péter, a HKR mun
kabizottság vezetője röviden 
beszámolt e csoport tevékeny
ségéről. Elmondta, hogy az 
egyetemi közvélemény nem 
kísérte figyelemmel 'a munkát, 
általában körülbelül hat-nyolc 
résztvevővel zajlottak a fog
lalkozások.

A m u n k a b iz o ttsá g  fe la d a ta  az 
v o lt, h o g y  m e g ú jítá s i ja v a s la to t 
do lgozzon k i a  Jelen leg  sú lyos  
h iá n y o ssá g o k k a l m ű k ö d ő  é rd e k -  
k ép v ise le ti re n d s z e rre  v o n a tk o 
zó an . A  v itá k  s o rá n  fe lm e rü lt  az 
é rd e k k ép v ise le t és a  p o litik a  v i
szo n y a , v o lt a k i  k ü lö n  a k a r ta  
v á la sz ta n i ezt. s v o lt a k i n em . 
A  v ita  n e m  d ő lt el, így  a lte rn a 
tív  ja v a s la to k  szü le tte k .

Ezek kerültek most ide. (Ter
jedelmi és egyéb okokból ezek 
ismertetésére most részletesen 
nem térünk ki.)

Tardos Ágnes szerint, aki az 
egyik variációt elmondta,

eg y  ön á lló  é rd e k k ép v ise le ti  s ze r
v e ze t lé tre h o z ása , h a  jó l m ű k ö 
d ik , ak tiv iz á lja  a  d iá k o k a t, s 
ezzel a  K ISZ  b iza lm i v á lsá g á n a k  
m eg szü n te té séh ez  is jo b b a k

a feltételek. Elképzelésük lé
nyege, fontos része az egyéni 
érdekek jobb érvényesítése, 
Valamint az önkormányzatra 
való építés.

A HKR problémáját a 1’’ .li
en belül oldjuk meg. Az ifjú
sági szervezet dolgozzon ki a 
HKR egészére vonatkozó szer
vezeti rendszert, amelyet most 
az általános kari javaslat, va
lamint a Bihari-féle elképzelés 
alapján meg lehet csinálni. 
Egyébként a szervezetet csak 
munkával lehet életben tarta
ni. Az elsődleges pedig az, 
hogy a rendszer mögött van-e 
tartalmi munka.

Bihari Péter hangoztatta, 
hogy az érdekképviselők el
szakadtak a hallgatóktól. Egy 
létrehozandó érdekképviseleti 
iroda feladatai közé tartozna, 
hogy közelítse a hallgatókat a 
képviselőkhöz, valamint „kijá
ró”, intézkedő funkciója is 
lenne.

Kovács István (az Iparszer
vezési tanszék oktatója) sze
rint a kérdés itt most úgy me
rült fel, hogy két szervezet, le
gyen-e, vagy sem. Az érdek- 
képviselet csak egységes rend
szerben valósítható meg, elis
merve azt is, hogy többféle 
hallgatói érdek létezik.

B. Kiss Tamás javaslata sze
rint a Tardos-féle tervezetet 
további tanulmányozás céljá
ból felsőbb szervek elé kell 
terjeszteni. Tekintettel arra, 
hogy e rendszer esetleges be
vezetése feltehetőleg érvény
ben levő KISZ-, párt- és álla
mi határozatok módosítását 
követelné meg, ezért azok 
esetleges megváltoztatásáig 
„kompromisszumként” a meg
felelő egyetemi fórumok elé 
kell tárni és javasolta beveze
tésre a Bihari-féle változatot.

Mitro Magdolna az iránt ér
deklődött, hogy érdekvédelem 
vajon nem politikai tevékeny
ség-e. Szerinte a tervezet az 
érdekvédelmet ki akarja sza
kítani a politikából, s külön 
szervezetben akarják ezt meg
csinálni.

Petőcz György (idén vég
zett). hangsúlyozta, hogy a 
KISZ ne fojtsa meg a külön
böző felvetéseket, s ne itt 
játsszon vezető szerepet, ha
nem a megoldásban. A poli
tika terén is át kell térni a 
direkt irányításról az indirekt- 
re.

Szuhay Miklós rektorhelyet
tes elmondta, hogy a KISZ 
olyan politikai szervezet, 
amely a hallgatók teljes körű 
érdekképviseletét kell, hogy 
megvalósítsa. Nem érzi szük
ségét annak, hogy más szerve
zet oldja meg a gondokat.

Horvai András (IV. kül- 
gazd.) problémaként említet
te, hogy az információk a kép
viselőknél monopolizálódnak, 
s hogy ez ne így legyen, azért 
kell most mindent megtenni.

B ih a rt P é te r  k iem e lte , h o g y  m a 
a  K ISZ  a  h a llg a tó i k épv ise le t 
le té tem én y e se , s  k i  k e ll dolgozni 
a z t  a  re n d s z e rt, am e lly e l ily en  
a la p  m e lle tt jó l m ű k ö d h e t. Az 
in té z m én y t k e re te k  je le n leg  nem  
m eg fe le lő ek , de  a  kép v ise le ti 
m u n k a  e lég te len ség e  n e m  csak  
eb b en  k e re se n d ő , h a n e m  a  h a ll
g a tó k  n a g y  ré s z é n e k  közöm bös-- 
ség éb en  is.

Petőcz György szerint a 
fnindennapi kérdésekben ne 
más döntsön, hanem az alul
ról választott önkormányzati 
testület. Az intézkedési tervbe 
vételre javasolta, hogy az ön- 
kormányzati testület kapjon 
meg bizonyos jogokat a KÍSZ- 
től.

Szarvas László az egyetemi 
pártbizottság titkára a párt- 
vb álláspontját képviselve 
foglalkozott az érdek és poli
tika kapcsolatával is. Feltette 
á kérdést, hogy

Türei Sándor szerint az it
teni álláspontok talán nincse
nek is túl távol egymástól, de 
polarizálódott a helyzet, s ez 
már baj.

A  H K R cé lja , h o g y  h a té k o n y  
leg y en , a  h a llg a tó k  m eg b ízzan ak  
b en n e , k é p es  leg y en  k ép v ise ln i 
az  é rd e k ek e t, s m egfe le lő  jo g 
k ö rö k k e l re n d e lk ezzen .

Azt tartja helyesnek, ha úgy 
jön létre a szervezet, hogy 
nem egyirányú a függés attól 
a szervezettől, amelyet a 
KISZ-bizottság képvisel. A lé
nyeg, hogy ütközhessenek a 
vélemények.

Kollarik Amália, a kereske
delmi kar dékánja elmondta, 
hogy nemcsak politika, de po
litikai felelősség nélkül sincs 
érdekképviselet. Az alulról jö
vő képviselet nem egyenlő a 
kívülről jövővel, s az alulról 
jövőnek lehet, s van is helye.

Magyar Éva nem tartja he
lyesnek a Tardos-féle elkép
zelést, az általános kari javas
latot támogatta, ugyanis az 
egyéni és csoportérdekek meg
oldása itt kerül legközelebb 
egymáshoz. Jónak tartaná egy 
információs iroda létrehozá
sát, amely elősegítené a kép
viselet folytonosságát és doku
mentumtár is lenne.

Tardos Ágnes szerint az 6 
javaslatuk nem kívülről jövő. 
Különben is úgy kell felfogni 
az egészet, hogy a diákság 
képviseletéről van szó, s nem 
úgy hogy KISZ, vagy nem 
KISZ. Elmondta, hogy nem 
garantálja semmi, hogy az ő 
tervezetük jó lenne, csak ki
dolgoztak egy variációt, 
amelynek lényege a funkciók 
elválasztása, az alulról felfelé 
való képviselet erősítése, vala
mint a hallgatók aktivizálása, 
(Ehhez hozzá kell tenni azt, 
hogy az ő tervezetükben a 
KISZ-t, mint politikai szerve
zetet alkalmatlannak tartják 
az érdekképviseletre, amelj 
kitételt a Bihari-féle variáns

a T a rd o s -fé le  te rv e z e t vajon 
m e n te s-e  a  p o litik á tó l. A HKR 
b izo n y o s p ro b lém á i tú lm u ta tn a k  
az e g y e tem en , s ezek b en  a  k é r 
d é se k b e n  m eg  kell sze rezn i az 
eg y etem i k o m p e te n c iá t. A H K R -t 
b e  k e ll é p íte n i az eg y etem  m ű 
k ö d ési sza b á ly z a tá b a , a T K R -t 
pedig ki k e ll építeni.

nem tartalmazza.)
Már az esti plenáris ülései 

kapott szót Gaál Gyula, ak 
nem értette, hogy a KISZ-ei 
kívüli szervezet ’ "-ehozásá 
miért ellenzik.

gyakorlatban való érdekeltsé
get, annak komolyságát.

Horváth László (II. ip.) kü
lön szisztémát ismertetett az 
ösztöndíjak belső elcsalására. 
E szerint minden hallgatót 
pontozni kéne 0—100 pont kö
zött. A szociális helyzetre kap
ható pontok kritériuma az, 
hegy a hallgató családjában 
az egy főre jutó átlagjövede
lem mennyivel van 3000 forint 
alatt. Minden 100 forint diffe
rencia egy pontot ér. 3000 fo
rint felett nem jár pont. A ta
nulmányi eredmény elbírálá
sakor 2,5 és 3,5 között minden 
tized egy pontot ér, 3,5 és 4,0 
között mindez plusz kettő, 4,5— 
5,0 között plusz 2,5 ponttal 
emelkedik. A hallgató tanul
mányi csoportja (egyéb szem
pontokat figyelembe véve) to
vábbi 0—25 közötti ponitmeny- 
myiséget jogosult megszavazni, 
amennyiben az az előző két 
kritérium alapján minimáli
san tíz pontot elért E pontszá
mok együttes összege jelent
hetné az (egy összegben) kifi
zetendő ösztöndíj alapját. 
(Részletesebben lásd a KÖZ
GAZDÁSZ, 1981/18. számát.)

Simos Csaba (II. Külg.) a 
menzai és büfé szolgáltatással 
kapcsolatban kifogásolta a bü
fé maigas árait, valamint szű
kös kapacitását (folyamatosan 
két ablakkal üzemeljenek). A 
menzán javasolja az uzsonna
rendszer felújítását, valamint 
annak az abszurd helyzetnek 
a felszámolását, hogy a regge
lit újabban csak 8 órától ad
ják, mikor már a tanítás el
kezdődött. A főétkezéseknél 
szükséges volna, hogy több ol
csó étel legyen, jelenleg gyak
ran a 30—40 forintos, gomba- 
mántásios „ételköltemények” 
túlsúlya a jellemző.

Az ösztöndíjak kapcsán fel
tétlen kívánatosnak nevezte, 
hogy

az^ ö s z tö n d íja k  ö sszeg y etem i 
s z in tű  e lo sz tá s a k o r v e g y ék  f i 
g y e lem b e  az  e g y e tem e k  k a te 
g ó r ia  (azaz szociális) ö ssze té 
te lé t. A ta n u lm á n y i ö sz tö n d í
ja k n á l  a z  eg y etem  lé tszá m a  le 
g y en  az összeg  a la p ja . A m i 
p ed ig  ez u tó b b i be lső  e lo sz tá 
s á t  ille ti, n e  u g rá s sz e rű e n , h a 
n e m  tiz e d en k é n t e m e lk ed je n  

az  összeg.

ezek a doißezatok nem pénz- 
szerzési cenal készülnék, vi
szont Készítőik eközben hát
rány oa kerülnek mindazokkal, 
akik az ö kutatásra fordított 
idejük alatt munkát tudtak 
vállalni, pénzt tudtak keresni.

Sport és közművelődési té
mára térve Szilágyi Sándor 
(II.) elmondta, hogy szerinte 
nagyon jó „sportkombinátot” 
lehetne létrehozni — az egye
tem pincéjében! Alig igényel
ne beruházást, „csak néhány 
ablakot kellene beüvegezni, a 
60-as égőket ki kellene cserél
ni százasra és ki kellene taka
rítani”. Mindez pl. kondicioná
ló terem céljaira nagyszerűen 
megfelelne — bérbeadási be
vételből még a szükséges
sporteszközök is beszerez
hetők lennének. Felvetette
egyúttal, hogy napjainkban 
sokszor látnak napvilá
got olcsó uszoda-építési kon
cepciók. Ezek egyikének fel- 
használásával a Kinizsi ut
cai épület udvarán nem le
hetne esetleg uszodát építeni? 
Az OTSH-tól is kérhetnénk 
támogatást.

Tóth Balázs (III. nemzetkö
zi) az egyetemek közötti koo
perációira hívta fel a figyelmet 
(Lukács János ennek kapcsán 
sürgette a kollégiumok kör
nyékén -lévő, kihasználatlan 
középiskolai tornatermek el
kérését is.)

M ég tö b b  „ k o o p e rá lá s i” -b é re -  
lé s i ja v a s la t  e lh a n g zo tt (pl. te 
n is z p á ly á k ra ) ,  a m ire  v á la sz 
k é n t  H é ra  A ttila  (IV. n e m z e t
közi) m eg jeg y ez te , hogy  a  
k o o p e rá lá sh o z  p énz  is k e ll, az  
v iszo n t m ost n in cs. E n n ek  
k a p c s á n  a  szek c ió  In d ítv án y o z 
ta ,  hogy  az  if jú sá g p o litik a i 
p én za lap b ó l n ag y o b b  h á n y a d o t 

fo rd íts a n a k  s p o rt-c é lo k ra .
A sízekció javasolta az egye

temi jogsegélyszolgálat tényle
ges beindítását (tanácsadás, la
kásügyek, örökösödés stb. té
mákban) ; az egyetemi „han
gos propaganda” újbóli meg
valósítását; a fiatal oktatók 
esetében a továbbképzés biz
tosítását, valamint az óvodai
bölcsődei férőhelyek növelését.

A plenáris ülés harmadik 
napirendi pontjaként került 
sor este, erősen megcsappant 
létszámmal a szociális- és ösz-

ösztöndíjkeretet kevésnek tart
juk.
Szuhay Miklós a kiegészítések
re válaszolva elmondta, hogy 
nem véletlenül maradt ki az 
őszi munkák részletes feltéte
leinek (ennek publikálásának) 
a tavaszi határidőkhöz kötése 
az intézkedési tervből, ugyan
is elekor a gazdaságok még 
nem tud-ják megmondani, hogy 
milyen termésre számítanak, 
milyen eloszlásban, mekkora 
létszámra hol tartanak igényt. 
Viszont jövőre a szüretet már 
a karok önállóan szervezik a 
kari KISZ-vezetéssel együtt, 
ahol a megfelelő igények, ér
dekek érvényesítésére megfe
lelő mód nyílhat.

összességében e harmadik 
napirendi pontot igen hamar 
és egyszerűen „letudta” a par
lament, a kiegészítésekkel 
együtt az intézkedési terv ide
vágó pontjait megszavazták.

Viszonylag tovább tartott az 
ágazati parlamenti küldöttek 
megválasztása. Eredetileg az 
egyetem KISZ-bizottsága

h é t h a llg a tó , k é t o k ta tó  és 
egy  dolgozó k ü ld ö ttre  te t t  
k o n k ré t  ja v a s la to t  (e zek : F o r
r a l  I s tv á n ,\ Sz ilvásy  G y ö rg y , 
H o rv á th  G y u la , H o rv á th  
L ászló , K iss G áb o r, M ag y a r 
P é te r ,  K irá ly  Is tv á n  és L év ay  
K lá ra  v o lta k ) . M iu tán  a  p a r 
la m e n t m eg szav az ta , h o g y  a  
h é t-k e ttö -e g y  a rá n y t a  h :iligá
tó l-o k ta tó i-  dolgozói k ü ld ö tte k  
k ö zö tt h e ly e sn e k  ta r t ja ,  a  
h a llg a tó i k ü ld ö tte k re  to v á b b i 
n y o lc  ja v a s la t  é rk e ze tt.  Az 
e g y es  je lö lte k rő l e g y en k én t, 
n y íl t ,  szóbeli szavazás tö r té n t,  
a m in e k  e re d m é n y e k é n t végü l 
is az  e re d e ti ja v a s la t a n n y i
b a n  m ó d o su lt, hogy  H o rv á th  
G y u la  h e ly é re  B. K iss T am ás  

k e rü lt.
Ekkor került sor 

az EL T E -s k ü ld ö ttsé g  á lta l j a 
v a so lt b é k em en e t ü g y é n ek  
k o n k ré t  m e g v ita tá sá ra . A k ö 
ze l eg y  ó rá n  á t  (negyed  tiz e n 
k e ttő ig ) ta r tó  v itá t G u la ra sz  
Jan isz  n y ito tta  m eg , k ife jtv e , a  
p a r la m e n t  sze rin te  c sak  a k k o r  
h a g y h a t ja  jó v á  a  m e n e th ez  v a 
ló c sa tla k o z ás t, ha  a  fe lh ív ás  
z á ra d é k á t oly  m ódon  m e g v á l
to z ta tjá k , ho g y  a  sze rv ező k e t 
k o n k ré t  fe le lő sség  te rh e li a 
d e m o n strá c ió  e re d e ti c é lja in a k  

a  m eg ő rzé séb en .
Ebben viszonylag gyors meg
állapodás született. Annál to
vább tartott a vita akörül, 
hogy szükséges-e a parlament
nek konkrét személyeket (bi-

‘ Az ösztöndíj elosztása kap- 
1 csán több további hozzászólás 

elhangzott a két koncepció (a 
> munkabizottsági, illetve a 

Horváth László féle) mellett,
‘ aminek kapcsán Csanádi Péter 

megjegyezte, hogy most aligha 
I lenne szerencsés a belső sza- 1 bályozás konkrét mikéntjét 

kidolgozni. Ismertté vált két 
koncepció, a jövőben a mun
kabizottság ezek alapján pró
báljon meg javaslatot ‘tenni a 
belső elosztás végleges kiala
kítására. Mindezek előfeltéte
le, hogy az egyetem kapjon na
gyobb autonómiát e kérdés el
döntésében.

A rendkívüli szociális segé
lyek kapcsán Forgó Ildikó ki
fejtette, hogy

t is z tá z n i k e ll a  segé ly  k r i t é r iu 
m a it, k o n k ré t c é ljá t, u g y a n a k 
k o r  szü k sé g esn e k  ta r t ja  a z  egy 

_ fő re  ju tó  összeg  ra d ik á lis  e m e 
lé sé t (150—200 fo r in t  a lig h a  te -  

“  k in th e tő  kom oly  seg ítség n ek )!
k  K iss G áb o r sze rin t a  „ re n d k í

v ü li e se m é n y e k n ek ”  v a la m ifé 
le  l is tá já t  -kellene ö sszeá llítan i.
A „ tá rsa d a lm i ö s z tö n d íja k ” - 
ró l m eg jeg y ez te , hogy  az  m a  a  

y  b u d a p es ti cég ek  e se té b e n  m ind -J ö ssze  300 fo r in t, am i a lig h a
-  b iz to s ítja  a  v á lla la th o z  kö tő 

d ést.
t- Lukács János arról beszélt, 
i- hogy a TDK dolgozatok, tan- 
1- széki pályázatok és más egyéb 

díjazott dolgozatok honoráriu- 
1- ma nincs arányban a ráfordí
tó tott munkával. Természetesen

töndíj-ügyek megvitatására. A 
délelőtti szekcióülésen elhang
zott vitát, illetve a kialakult 
ajánlásokat Kiss Gábor és 
Csanádi Péter ismertette.

C san ád i P é te r  az in tézk ed és i 
te rv  k o n k ré t  m ó d o s ítá sa k é n t 
ja v a so lta ,  hogy  az á lla m i tá 
m o g a tá so k  fe lh a sz n á lá sá n a k  
e g y e tem i s za b á ly z a tá t, a  ju t t a 
tá s o k  e lo sz tá sán a k  a  m e c h an iz 
m u s á t 1982. ja n u á r  31-ig á lla 
p íts á k  m eg . K é rte  a n n a k  tö r 
lé sé t, hogy  az egyes sza k o s  
h a llg a tó k  ta r tó s a n  egyazon  k o l

lég iu m b an  m a ra d ja n a k .
A szekció-beszámoló kiegé

szítéseként Ivanyos János ja
vasolta, hogy az intézkedési 
terv őszi mezőgazdasági mun
kával foglalkozó fejezetét egé
szítsék ki azzal, hogy a mun
kák konkrét feltételeiről, az 
időpontról, csoportbeosztásról, 
vezetők kijelöléséről a tavaszi 
szorgalmi időszak végéig az 
állami vezetés köteles legyen 
tájékoztatni az egyetem nyil
vánosságát. Ugyancsak kerül
jön be az intézkedési tervbe, 
hogy az őszi táborok kulturá
lis költségeinek fedezésére 
biztosítsanak meghatározott 
összeget az ifjúságpolitikai 
alapból, valamint, hogy az el
ső évfolyam szüretére az „el
sős-tábor” jelleg megőrzésével 
kerüljön sor.

B. Kiss Tamás indítványoz
ta. hogy vegyük bele a beszá
molóba ; a 150 millió forintos

zottságot) kijelölnie a csatla
kozás megszervezésére, kikből 
álljon ez a bizottság (ha lesz 
ilyen), és hogy milyen biztosí
tékok mellett őrizhető meg a 
demonstráció tisztasága. So
mogyi Sándor, a budapesti 
pártbizottság titkára arra hív
ta fel a figyelmet, hogy „egy 
ilyen jellegű rendezvénynek 
nem lehet utcát adni politikai 
állásfoglalás nélkül”. A szer
vezők felelősségvállalása ön
magában nem jelent biztosíté
kot A parlament feladata pil
lanatnyilag csak annyi lehet, 
hogy kinyilvánítsa: csatlakoz
ni kíván egy ilyen kezdemé- 
nyezéshéz. Hogy ez konkrétan 
hogyan szerveződik, miként 
szerveződik, az már az ebben 
illetékes szervek (mint például 
az Országos Béketanács) ügye.

A parlament végül is a csat
lakozási szándékát egyértel
műen kinyilvánította, ugyan
akkor — Dobák Miklós nyo-' 
matékos javaslatára — mini
mális többséggel megszavazta,' 
hogy a csatlakozás mikéntje, 
az esetleges szervezésbe való 
bekapcsolódás elsődlegesen 
Ádám Lászlón, illetőleg az 
egyetem KISZ-bizottságán ke
resztül történjen.

Ezek után az 1981. évi 
diákpariament pontosan 23 óra 
20 nerckor tizennégy órás ülé
sezés után véget ért.

hogy az általános kar dékáni 
hivatalában (ahol is kísérleti 
jelleggel indulna ez a kérdő- 
ívezés), mint egyik szempontot 
figyelembe veszik majd az ok
tatók értékelésénél.

László Péter szerint jó az 
ötlet, csak szubjektív mérőén 
alapul, s nem mechanizmuson. 
Javasolta, hogy két rossz mi
nősítés után a tanárt vegyék 
kutatói státuszba.

Székely István (V. terv. 
gazd.) elmondta, hogy a kari 
tanácson a hallgatók is részt 
vesznek a tanárok minősítése
kor, előreléptetésekor, amely 
nagy lehetőség a számukra. 
A tanárok még nem alakítot
tak ki hasonló rendszert a 
diákokkal kapcsolatban.
Egyébként pedig nem köny- 
nyű kutatói státuszokat létesí
teni.

A plenáris ülésen László

Péter megkérte az állami ve
zetőket, hogy tájékoztassák az 
ifjúsági parlamentet Jobbágy 
Gyuláról. Csizmadia Ernő rek
tor elmondta, hogy Jobbágy 
Gyulának nem volt engedélye 
a tanévkezdetkor a marxista 
—leninista főosztálytól arra, 
hogy tanítson. Jelenleg is itt 
dolgozik az egyetemen, a köz- 
művelődési titkárságon. El
mondta még azt is, hogy Job
bágyék a tavaszi események 
alkalmával „fal mellé állítot
ták” a vezetést. A rektor nyílt 
politikát hirdet, s éppen ezért 
kifogásolta, hogy nem tájékoz
tatták idejében, s kívülről 
kellett tudomást szereznie bi
zonyos dolgokról. Végül is itt 
az egyetemen a rektor felelős 
mindenért.

Az ifjúsági parlament kiegé
szítésekkel elfogadta a beszá
molót és az intézkedési tervet.

Szarvas Lászió elmondta, 
)gy a Tardos-féle tervezet 
fönnálló állami intézkedá- 
kkel ellentétes.
C sizm adia  E rnő  re k to r  á th id a ló  
m eg o ld á sk én t ja v a so lta , hogy 
am i v an , a z t m o s t ü zem elte ssü k , 
m á rc iu s b a n  ped ig  eg y etem i t a 
n ács  elé k e rü l az eg y etem  s ze r
veze ti szab á ly za ta , a m ik o ris  ú j 
r a  m eg  le h e t v izsgá ln i az i t t  fe l
m e rü lt ja v a s la to k a t. E zt s za v a 
zássa l e lfo g ad ta  az if jú ság i p a r 
lam en t.
Sándor Péter az intézkedési 
írvbe való bevételre javasol- 
i a következőket:
Az á lla m i v eze tés  e g y ü ttm ű 
köd v e  a  K IS Z -sze rv eze tle l a la 
k íts a  k i a  HKR te lje s  re n d 
sze ré t, am e ly  b iz to s ítja  az 
egész h a llg a tó ság  k é p v ise le 
té t ,  leh e tő leg  m in d e n  ’ sz in ten  
a  k ép v ise lő k  v á la sz tá sá t, a

h a llg a tó k  és k ép v ise lő k  kö l
csönös tá jé k o z ta tá s á t .  A  HKR- 
b e n  b iz to s ítan i kell a  KISZ 
fe le lő s  p o litik a i irá n y ító  sze
re p é n e k  é rv é n y es íté sé t.

Az ágazati parlamentet a 
HKR-ről az itteni vita szelle
mében kell majd tájékoztatni.

Másik lényeges témaként 
merült fel ebben a szekcióban 
az oktatók véleményezése is. 
Horváth Balázs (III. terv. 
gazd.) elmondta, hogy

a  ta n á ro k  v é lem én y ezésé t k é r
dő ívvel s z e re tn é k  m egoldan i, 
a m e ly e t a  c so p o rto k  tö lten én ek  
k i v á la sz t a d v a  az o k ta tó k  k é 
p e sség é re , tu d á ss z in tjé re , s a rra , 
hogy  m e n n y iro  tu d ja  ezt á tadn i,

Azt akarják elérni, hogy je
lezzék a tanárokról: nagyon 
jók, vagy rosszak, s valame
lyest objektív formában. László 
Péter (IV. pénzügy) kérdé
sére Horváth Balázs elmondta.



A  párt újjászervezése egyetemünkön
Párttitkárok visszaemlékezései

K alász t L a jo s t 1956. n o v em 
b e r  26—29. k ö zö tti id ő p o n tb a n  
v á la sz to ttá k  m eg  a z  ú j já a la 
k u lt  M ag y a r S zo c ia lis ta  M un
k á s p á r t  eg y etem i in téző  b i
z o tts ág á n a k  e ln ö k év é . M ásfél 
év ig  tö ltö tte  b e  e z t a  fe la d a t
k ö rt.

B a la to n m á ria fü rd ő n  szü le te tt 
1928-ban, v a su ta s c s a lá d b a n . 
É d e sap ja  19- es k o m m u n is ta  
vo lt, a m ié r t a  20-as é v e k  vé 
gén. s o k  m e g h u rc o lta tá sb a n  
vo lt ré sze . N a g y k an iz sán  v é 
gezte  k e re sk e d e lm i k ö zép is 
k o la i ta n u lm á n y a i t  é s  1946-ban 
é re ttség iz e tt.  M ég u g y an azo n  
év  őszén  e lk e zd te  ta n u lm á 
n y a i t  a  Jó zse f N á d o r M űszaki 
és K ö zg azd aság i E g y e tem  K öz- 
ig a z g a tá s i K a rá n , a m e ly e t 
m ásfé l év  u tá n , c sa lá d i k ö rü l
m é n y e i és  az a k k o r i  ro ssz  
a n y ag i v iszo n y o k  m ia tt,  abba  
k e lle tt  h ag y n ia . K ö zb en  p á r 
év ig  fiz ik a i m u n k á t  v ég ze tt. 
V olt sző lő m u n k ás , k u b ik o s , 
a ra tó m u in k ás  és  csép lő e llen ő r. 
1946 m á rc iu s á b a n  m in t közép- 
isk o lá s  d iá k  lé p e tt be  a  M a
g y a r  K o m m u n is ta  P á r tb a . M ár 
a k k o r  te v é k e n y  p á rtm u n k á t 
v ég ze tt, n e m c sa k  a  fa lu já b a n , 
de a  já rá s b a n  is.

1943 őszé tő l a  fő v á ro sb a n  a 
M ag á n a lk a lm az o tta k  S zak sze r
v eze téb en  le tt  néhány*  h ó n a p i 
g y a k o rn o k i a d m in is z tra t ív  te 
v ék en y ség  u tá n  szak sze rv eze ti 
fu n k c io n á riu s , v id ék i szervező . 
O n n an  ja v a so ltá k  1949 őszén  
a  m eg in d u ló  k é té v es  p á r tfő is 
k o lá ra . E n n ek  elvégzése  u tá n , 
1951-ben k e rü lt  a  K ö zp o n t M ar
x iz m u s—L en in izm u s  T a n szé k re , 
a  Szerb  u tc á b a . E b b e n  az  id ő 
b e n  az  eg y e tem e k e n  m ég  csak  
ta n sz é k i c so p o r to k  v o lta k . 1952. 
jú liu s  l-é v e l a  M arx  K á ro ly  
K ö z g azd aság tu d o m án y i E gye
te m  m a rx iz m u s —len in izm u s, 
v a g y  ah o g y an  m a  n ev ez ik , t u 
d o m á n y o s  szoc ia lizm us ta n 
szé k é re  k e rü lt.

A  k o rá b b a n  m e g sz a k íto tt 
eg y e tem i ta n u lm á n y a i t  1957— 
61. k ö z ö tt v ég ez te  el, e s ti t a 
g o zaton . Az e g y e tem i d o k to ri 
fo k o z a to t az 1960-as é v ek  vé
gén  sze rez te  m eg , m ik ö zb en  
egy  te lje se n  ú j  s za k m áv a l is 
m e rk e d e tt  m eg . a m ik o r  u g y a n 
is a  M űvelődésügy i M in isz té 
r iu m  1957-ben fe lo sz la tta  a  tu 
d o m án y o s  szoc ia lizm us ta n 
szék ek e t az e g y e tem e k e n , ez 
év  fe b ru á r já b a n  á tm e n t a  gaz- 
d a sá g fö ld ra jz  ta n s z é k re  és 
a zó ta  is o tt  o k ta t.

— M ilyen  á lla p o t u ra lk o d o tt
a z  eg y etem en  k ö z v e tlen ü l a 
p á r t  ú j já a la k í tá s a  e lő tt?

Áz ellenforradalom idején az 
egyetem oktatóinak elég szá
mottevő része, közel fele be
járt, ha nem is naponta, de 
kétszer-háromszor egy héten. 
Aki közelebb lakott, vagy jobb 
közlekedési alkalmatossággal 
rendelkezett, az még gyakrab
ban bent tartózkodott.

— V o lt-e  a z  e g y e tem e it m ű n - 
k á s ta n á c s?

— Igen. Volt egy forradalmi 
tanács, amelynek az elnöke 
Huszár Géza, a matematika 
tanszék professzora volt. Ez a 
forradalmi tanács, mivel na
gyon rövid ideig állt fenn, ah
hoz képest, hogy más intézmé
nyekben. gyárakban mi tör
tént, elég normálisan viselke
dett.

K io sz to tták  a  szem ély ze ti osz
tá ly  k á d e r la p ja i t  a z  e m b e re k  
k ö zö tt. A z v o lt a  v é le m én y ü k  
ezek rő l á lta lá b a n , hog y  elég 
p rim itív  je llem zések , d e  úgy  
em lék szem  v issza , h o g y  n ag y o n  
k e v esen  v o lta k , a k ik  le ih á b o 
r o d ta k  v o ln a  azon , ho g y  ő ró 
lu k  v a la m i h a m is a t, v ag y  ro sz - 
sza t Í r ta k  v o ln a .

Inkább az volt a kifogás, 
hogy nem egyetemi szintű jel
lemzéseket készítettek.

Mirdamellett elhangzottak 
olyan vélemények is a forra
dalmi bizottság részéről, hogy 
*mi a fenének fizetik a füg
getlenített párttitkárt!” Ebből 
az ember arra következtetett, 
ha később jönnek be a szov
jet csapatok, akkor itt is job
ban kiéleződött volna a hely
zet, a forradalmi bizottság 
tagjai talán jobban elgalop- 
pirozták volna magukat.

— H o g y an  sze rv ező d ö tt az 
M SZM P az  eg y e tem en ?

— Október 28-án, amikor 
feloszlatták az MDP-t, a párt- 
bizottság irodáján, a rádióból 
hallottuk, hogy megalakult az 
MSZMP intéző bizottsága. Né
ha megdöbbentünk olyan 
megállapításokon, hogy felte
hetően taktikai okokból Ká
dár elvtárs belement olyan 
dologba, hogy az MDP vagyo

nát felosztják a koalíciós pár
tok között. Azon vitatkoztunk, 
vajon ez taktika, vagy visz- 
szatérünk a 48-as alapokra, 
de azzal tisztában voltunk, 
hogy az újonnan alakult 
MSZMP elődjének tartja az 
MDP-t.

Megdöbbentett valameny- 
nyiünket, hogy vezető erő nél
kül maradt az ország. Az első 
pártalapítási kísérletre no
vember 18—20-a között került 
sor, 15—20 ember jelenlété
ben, de azon én még nem vet
tem részt. Elég távol lakom, 
Óbudán, és abban az Időben 
nem lehetett könnyen bejárni 
az általános sztrájk miatt. De 
akkor a kétkedés, a bizonyta
lanság, a különböző ellentétes 
álláspontok érvényesülése, 
meg, hogy kevesen is voltunk, 
lehetetlenné is tette a párt
szervezést.

M l n e m  a k a r tu k  e lk ö v e tn i azt 
a  h ib á t, h o g y  az  M SZ M P-t egy 
tú l  s zű k  c so p o r t hozza lé tre . 
A z e g y e tem i p á rtsze rv e z e t 
té n y leg es  m e g a la k u lá s á ra  n o 
v e m b e r  26—28. k ö z ö tt k e rü lt  
so r , e b b en  m á r  jó v a l n ép eseb b  
közösség  v e tt  ré sz t.

Kb. 32—34-en voltunk, akik 
megalakítottuk az egyetem 
MSZMP szervezetét. Az elköte
lezettségünk adta a lökést, a 
szervező erőt, hogy minél előbb 
megalakítsuk a pártszervezetet, 
mert tudtuk, vezetőerő nélkül 
az ellenforradalom letörése, 
utóvédharcának a lerövidítése 
és egyáltalán a normális élet 
megindítása csak a párt veze
tő szerepével lehetséges. így a 
november 26—28. értekezle
tünkön két és félszerte, há
romszorta többen vettek részt, 
mint amennyien azután oda
járultak és aláírták a nevüket, 
hogy belépnek az MSZMP-be. 
Volt MDP-tagok, párton kívü
liek vettek részt ezen. A szer
vezet megalakítása után meg
választottak egy öttagú intéző 
bizottságot, akiknek maguk 
között kellett elosztani a 
funkciókat.

Az ö tta g ú  b iz o ttság  ta g ja  v o lt 
F o rg ác h  T ibo r, a k i  a k k o r  d é 
k á n  is vo lt. V arga  S á n d o r, ak i 
a  k é ső b b iek  s o rá n  m é lta tla n  
le t t  a  D árttag ság ra , J e d lí rs k a  
É v a  (K áp lá rn é ) és S zek eres  
e lv tá rs . a k i  illeg á lis  k o m m u 
n is ta  v o lt és a  k ö n y v tá r  Israz- 
g a tó ia k é n t do lg o zo tt. K ésőbb  
keTŰIt a  v eze tésb e  S zelénv i 
S á n d o r, a k i  34-ben a2 illegá lis  
m a g y a r  p á r t  h a za i t i tk á ra  vo lt.

Három, vagy négy hónapig se
gítette a vezetőség munkáját 
nagy párttapasztalatával. Ké
sőbb bekerült a pártközpont
ba.

Akik részt vettek a párt 
megalakításában, bizonyos 
kérdésekben vitatkoznak egy
mással. De olyan nem volt, 
hogy valaki erőszakosan fellé
pett volna az ellen, hogy itt 
pártszervezet ne alakuljon. 
Többen kijelentették, „én még 
várok, nem lépek be a szerve
zetbe. előbb menjenek ki a 
szovjet csapatok, mit keresnek 
itt, hogy lehet ilyen drasztikus 
fellépéssel egy nemzetnek a 
tisztulási folyamatát megaka
dályozni, amikor a Szovjetunió 
legalább annyira hibás a ma
gyarországi dolgokban, mint a 
ml helytartónk”. Voltak akik 
követelték azt, hogy a Szov
jetunió az október 30-1 nyilat
kozatához tartsa magát. El
hangzott az is. hogy a nagy 
nemzetek nagyhatalmi politi
kájával szemben, a kis nem
zetek egzisztenciális politikát 
folytatnak és ezért vélemé
nyük szerint Nagy Imre jogo
san cselekedett, hogy kilénett 
a Varsói Szerződésből. Egy
szóval. zavaros nézetek és fel- 
bolydult tudatvilág jellemezte 
ezt az időszakot, a pártalakí
tási összejöveteleket Többen 
azt mondták, „még várunk, 
meglátjuk mlyen párt alakul, 
mert olyan, amilyen az MDP 
volt. nem kell”. Nekünk az 
volt a véleményünk akkor Is. 
meg később is. hogy olyanná 
lesz a párt, amilyenné teszed, 
ha belépsz, leszűrve a tanul
ságokat.

— M int az  M SZM P eg y etem i 
Ide ig lenes  in téző  b iz o ttság á n a k  
e ln ö k e , h o g y a n  fo g a d ta  a  fe l
a d a to t?

— Az öttagú bizottságban, 
legalább félórás vita volt, ódz
kodás, húzódzkodás, hogy ki le
gyen az elnök. Én kétéves 
pártiskolát végeztem, marxis
ta oktató voltam, mint alsófo
kú adjunktus, és annak alap
ján. amennyire fiatal korom 
lehetővé tette (24 évesen már 
az egyetemen voltam), nagyon 
szókimondó, őszinte, nyílt em

ber voltam. Nem egészen 
olyan, hogy ami a szivemen, 
az a számon, mert hát az em
ber politikus. De nem szeret
tem akkor sem. és ma sem. a 
mindent agyontaktikázó em
bereket. Rendkívül sok vitám 
volt a szovjet professzorral, 
aki mint tanácsadó a marxiz
mus—leninizmus tanszéket 
vezette. A hallgatók előtt 
őszintén, bírálólag nyilatkoz
tam, de mindig zárt körben és 
többé kevésbé pártszerűen, 
még az akkori körülmények 
között is. 1953 után alapszer
vezeti vezetőségi tag voltam, 
agit-prop. reszortot töltöttem 
be 1956-ig. Ismertek, sőt, ép
pen azért kerültem a vezetés
be. mert úgy gondolták« állás
pontomat jó lenne követni. De 
én azért egy ilyen intézmény
ben —, ahol neves professzo
rok. nálamnál gyakorlatiasabb, 
dinamikusabb, taktikusabb, a 
pártélet sokoldalú tevékenysé
géhez jobban értő emberek 
vannak — nem voltam a leg
alkalmasabb arra, hogy ebben 
a szituációban engem válasz- 
szanak az intéző bizottság el
nökévé.

É n a m e lle t t  é rv e lte m , h o g y  
Ide so k k a l n ag y o b b  o á rtta p a sz -  
ta la to k k a l ,  ta k t ik a i  é rz ék k e l és 
az  eg y etem i p á r tm u n k a  c s ín já t-  
b ín já t  jo b b a n  ism e rő  e m b e rre  
v o ln a  szü k ség , m in t én . V égül 
Is m eg g y ő z tek  a r ró l, hog y  a 
szem ély em , a  n y ílts á g o m , n y i
to ttsá g o m  é3 b izo n y o s fo k ig  az. 
ö tv en es  év ek  első  fe léb en  ta 
n ú s íto tt  m a g a ta r tá s o m , b írá la 
ta im , m e g lá tá sa im , a m it a z  é le t 
i t t - o t t  igazo lt, m ásh o l n e m  ig a 
zo lt, a lk a lm a s s á  te sz n e k  m ég 
a k k o r  is, h a  n in c s  n á rtv eze tő i 
g y a k o rla to m , és  h iá n y z ik  az 
e rő seb b  ta k tik a i  k ép esség em .

Nem úgy kerültem oda, 
mint Pilátus a krédóba, hiszen 
marxista oktató voltam, de 
egyszerre egy ilyen szituáció
ban rám szakadt, nemcsak az 
eszmei harc, hanem sok min
den más. Vezetni, partnernek 
lenni az állami vezetéssel ez 
egy bizonyos bevezetettséget 
kívánt volna meg tőlem. 
Amennyire tőlem tellett, ele
get tettem a feladatnak.

— H o g y an  tö r té n t a  p á r tb a  
v a ló  á tig azo lá s , a  ta g fe lv é te l?

— A taglétszám lassan nö
vekedett, csak január végére 
emelkedett a 32—33-as létszám 
a duplájára. A párt szervezé
sét, a taglétszám gyarapo
dását, az eszmei tisztulást 
gátolta egy olyan hamis né
zet, illetve hiedelem, hogy a 
szovjet csapatok november 4-i 
fegyveres beavatkozását elég 
sokan kezdetben úgy értékel
ték, hogy a gyűlölt és a nép
től, a párttagságtól teljesen el
szakadt életidegen, a marxiz
mus—leninizmust eltorzító ve
zető garnitúrát segítik vissza 
a hatalomba a nép és a párt
tagság nyakára.

A p á r tb a  á ra m lá s  j a n u á r  vé
gén , fe b ru á rb a n  k e zd ő d ö tt el 
ig azán , és fő k é n t e lin d u lá sa  
u tá n  g y o rs u lt fe l. A d d ig ra  az  
o rszág o s  k o n szo lid ác ió  e re d m é 
n y e i. az  M SZM P n y ila tk o z a ta i, 
a  m j sze rén y , és h á t  v a la m e 
ly e s t  az  e lv tá r s a k ra  h a tó  ag i- 
tá c ió s  te v é k en y s é g ü n k  az  egye
te m e n  is s e g íte tt  eb b en  a  p á r t-  
ép itő  m u n k á b a n ,

A volt MDP-tagok egyre tö
megesebben jelentkeztek át
igazolásra az MSZMP-ben. 
Persze így is voltak, akik „zár
óra” előtt egy órával, sőt egy 
perccel előbb jelentkeztek áp
rilis 30-án az MSZMP-be. Az 
utolsó percben ténylegesen 8— 
10 ember kérte az átigazolá
sát.

Ügy bonyolítottuk le az át
igazolásokat, ahogy azt az 
ideiglenes központi vezetőség 
előírta. Mindenki írásban ad
ta be a véleményét, vagy tag
gyűlésen elmondhatta az át
igazolásra jelentkezőkről, ha 
olyasmit tudott, ami miatt 
nem alkalmas az MSZMP-be. 
10—20 ember volt, akit nem 
igazoltunk át. de inkább a tíz
hez közelebb, és 20—25-en 
voltak, akik nem jelentkeztek 
átigazolásra.

Sajnos sok volt a mószerolás 
és a legtöbb esetben alaptalan 
furkálódás az átigazolásoknál 
és engem — noha, nem vagyait 
könnyen kiborulós típus —, 
ezek a tapasztalatok nagyon 
megviseltek. Volt aki az átiga
zolásoknál nyíltan vagy írás
ban elmondta a véleményét, 
viszont annál több volt az 
olyan, aki arra kért: „gyere 
Kalász elvtárs, akarok monda
ni valamit”. És akkor a pártba 
jelentkező ilyen, vagy olyan 
kijelentésére hivatkozott az il

lető. Életem legrosszabb emlé
kezetei közé tartoznak a há
tulról való besározási törekvé
sek, támadások. Volt olyan 
oktatónk is, aki nem követett 
el semmit, de azt követelte, 
hogy a „vérengző szovjet csa
patok vonuljanak ki az or
szágból”. Az ilyet, ha csak 
szóban hangzott Is el. azt nem 
bocsátottuk meg. és nem is 
vettük fel a szarvezetbe. Vi
szont olyanokat, akik tele vol
tak kétellyel — és mindenki 
eléggé tele volt —. természete
sen átigazoltuk. Azt mondtuk: 
előbb teremtsük meg a veze
tőerőt, és utána majd tisztáz
zuk az eszmei dolgokat.

— M ilyen  eszm ei z av a ro k k a l 
k e lle tt  fe lv en n ie  a  h a rc o t a 
p á r tsze rv e z e tn ek ?

— Nem vagyok benne biz
tos. de azért jórészt így lehe
tett igaz, hogy a hallgatók esz
mei konszolidációjával keve
sebb bai volt. mint a tanáro
kéval, 1957 tavaszán, nyarán, 
vagy még a későbbi időszak
ban. Ez annak a következmé
nye lehetett, hogy a tanárok 
őszintébben nyilatkoztak meg, 
a hallgatók viszont, amikor 
februárban visszajöttek és tu
domásukra jutottak a bírósági 
tárgyalások, a problémáju
kat inkább magukba fojtották.

Persze arra nagyon emlék
szem, és ezt több oktató is 
említette, hogy amikor így, 
vagy úgy a Szovjetunióról 
esett szó az előadáson, a hall
gatók letették a ceruzát, nem 
jegyeztek és suttogni kezdtek.

Az eszmei és politikai kon
szolidáció folyamatában sok
színű áramlatok mutatkoztak. 
A diákok között — részben 
párttag. részben DISZ-tag 
va°v a később megalakuló 
KISZ-ben — volt egy csomó 
avantgardista.

Ez egy  szü k sé g te len ü l ba lo s 
c so p o r t v o lt, am e lv ik  tá v o lta r 
to t ta  tő lü n k  egy  b izonyos ideig 
a  h a llg a tó sá g  egy  ré s -é t .  ille tve  
m ég  a  ta n á ro k a t  Is. R ossz h a 
tá s t  g y ak o ro lt, m e rt ő k  re n d 
k ív ü l a k tív a k  v o lta k . És sem  a  
jó  g o n d o lk o d ású  d iá k o k  és m j 
s e m  tu d tu k  e llen sú ly o zn i a  te 
v é k e n y sé g ü k e t.

Ott akarták folytatni, ahol 
Rákosi júliusban vagy Gerő 
októberben abbahagyta. Közü
lük az egyiknek volt esv olyan 
álláspontja, hogy a KISZ-nek 
kell vezetni, mert a nevében 
van. hosv kommunista, szem
ben az MSZMP-vel. Persze ez 
kihegyezése a dolognak, de 
tény az. hogy ők a konszoli
dációban egy kicsit durva esz
közökkel dolgoztak a hallga
tók között, és ez bennünk úgy 
maradt meg, hogy az avant
gardisták aktív, jó elvtársak, 
de nagyon keveset értettek 
meg a kezdeti időszakban az 
MSZMP kétfrontos harcából.

Míg az egyik oldalon voltak 
az avantgárdok, a nagyon ak
tív és a párthoz és rendszer
hez hű diákok, a másik olda
lon állt egy jobboldalibb 
irányzat, amely hosszú ideig 
nem tudott Nagy Imrétől el
szakadni. Rengeteget vitáz
tunk velük. Nagy Imrének az 
egyetemen számottevő nimbu
sza volt, azért is. mert itt volt 
egyetemi tanár. Ismert volt. 
hogy már 48-tól kezdődően ő 
volt az, aki a Politikai Bizott
ságban vagy akörül a Rákosi, 
Gerő vezetéssel szemben felve
tette a problémákat és ezért 
hol kilökték, hol visszavették a 
pártba. Olyan álláspont is volt, 
hogy Nagy Imrét a sok gán- 
csoskodás taszította ahová ju
tott. 0  lett ugyan a miniszter- 
elnök, de a 19 megyei párttit
kár közül 18-an Rákosi embe
rei voltak és szinte minden 
intézkedését megfúrták. Ezek 
a vélemények forogtak közszá
jon az egyetemen.

A k ik n e k  é le seb b  o s z tá ly ö n tu 
d a tu k  v o lt és jo b b a n  á tg o n d o l
tá k  a  d o lg o k a t, a zo k a t az fog
la lk o z ta tta , ho g y  a  belső  p á r t 
h a rc b a n  m edd ig  leh e t e lm en n i. 
V oltak , a k ik  m iu tá n  N agy Im 
re  n o v em b er 4-én  h a jn a lb an  
az E N S Z -hez fo rd u lt a S zo v je t
u n ió v a l szem b en , a z t m o n d tá k , 
ez m eg en g ed h e te tle n , ez k im e 
r í t i  az o sz tá ly á ru lá s  foga lm á t. 
N oha , N agy  Im rév e l ta r to t ta k  
n a g y o n  so k  k é rd é sb e n : a  p a 
ra s z t  k é rd é sb e n , a  szöve tkeze 
te k  k é rd é séb en , a  n é p fro n t
p o litik á b a n  m ég is  la ssa n  le
k a p cso ló d ta k  ró la .

Később az volt a véleményük, 
hogy ha rájuk lett volna bíz
va, ők Nagy Imrét nem végez

hették volna ki, de hogy egyes 
cselekedetei, és megnyilatkozá
sai kimerítették az osztályáru
lás tényét, a proletár interna
cionalizmustól való messzeme

nő eltávolodást, arról egyre in
kább és egyre többen megbizo
nyosodtak, ez a véleményük 
megszilárdult.

Olyanok is voltak, akik véd
ték és amiatt később büntető
jogi eljárás elé kerültek. Sőt 
még az is megtörtént, hogv az 
egyetemen és másutt az elítél
tek családtagjai számára vö
rössegélyt szerveztek.

Ezenkívül nyolc-tíz féle 
színárnyalata volt az egyetem 
közösségének politikai szem
pontból ebben az időben. Vol
tak akik öss’ ----kották, főleg
a naivak, akik a Rajk-pert, 
meg az egyebeket az utolsó 
percig elhitték. Legföljebb 
Rajk temetésén döbbentek rá 
sokan a valóságra. Nem tag
gyűlésen. hanem alkalmi bará
ti beszélgetéseken vetették fel 
sokan, hogy

m á r  1949-ben, 51-ben tu d tá k , 
h o g y  a  R a jk -p e rb ö l egy  szó 
sem  igaz. E zek az em b e rek  
m eg  tu d tá k  á lln i a  h e ly ü k e t, 
m e r t  n em  é r te  ő k e t o ly an  vá
ra tla n u l az egész dolog , m in t 
a  n a iv a k a t.

Volt olyan oktatónk, aki mint 
kirendelt védő vett részt a Rajk- 
perben. Az ellenforradalom 
ideién viszont teljesen össze
omlott. Október 24-én ez az 
oktatónk kiment a kollégium
ba. és lázított a szovjet csapa
tok ellen, amit a diákok az in
téző bizottságnak bejelentet
tek. Később kiderült, hogy 
nem egészen úgy volt a dolog, 
ahogy azt a diákok beállítot
ták. mindenesetre ezt az okta
tónkat akkor nem igazoltuk át 
a pártba.

Voltak, akik kiábrándultak 
a szocializmusból, voltak té- 
pelődők, kétszínűek, és ala- 
koskodók, közömbösek, tech
nokraták, akiket csak a szakma, 
a tudomány művelésének fel
tételei érdekeltek, a „politika 
nem”.

Hihetetlen esetekkel találtuk 
magunkat szembe. Azok az 
elvtársaink, akik korábban az 
értelmiség krémjéhez tartoz
tak, jó páran besározódtak, 
részben az agyontaktikázás 
miatt, de volt olyan i.?, akit a 
szereplési vágya juttatott ilyen 
helyzetbe. Legalább tíz mű
egyetemi tanárt bocsátottak el 
és nekünk is meg kellett vál
ni a-nak idején a gazdaság- 
földrajz tanszék vezetőjétől, 
aki régi illegális mozgalmi 
elvtárs volt, és hazánkban új 
földrajzi iskolát, tudományos 
műhelyt teremtett.

Megdöbbentő volt számom
ra, how elvtársaink közül 1— 
2. akik megjárták Horthy-bör- 
töneit. illegális kommunisták 
voltak, hogyan tudták egymást 
fúrni.

Meg kell még említenem, 
hogy nagy vitát váltott kL a 
Népszabadságban megjelent 
Révai cikk. Az ellenforradal
mi események négy oka közül 
Révai a revizionizmust tartot
ta a legfőbb kirobbantó ok
nak. és híveivel együtt el 
akarták Rákosi hibáit felejte
ni.

V o ltak  az e g y e tem en , ak ik  
R éva i b e sz é d é t h e ly e se lté k , 
n e m  azé rt, m e r t  a  k é tfro n to s  
h a rc c a l n em  é r te tte k  egyet. 
M ások R évait m in t a  NEKOSZ 
fe lo s z la té já t g y ű lö lté k  L o
sonca i G ézával e g y ü tt,  ak iv e l 
fe le lő sek  v o lta k  k u ltú rn o lltl-  
k á n k  to rz u lá s a ié r t.  V oltak , 
a k ik  R év a it tis z te lték  a tu d á 
s á é r t .  E gy esek  s ze re tté k  vo lna , 
h a  á llá sp o n tja  é rv é n y esü l.

Révai síkra szállt a régi po
litika részbeni fölmentéséért, 
ez pedig mérhetetlen politikai 
károkat okozott volna és na
gyon kedvezőtlenül befolyásol
hatta volna a politikai és esz
mei konszolidációt is. Minden
nek ellenére sokan fájlalták, 
hogy nem került be a vezetés
be.

— Az ellenforradalom alatt 
sokan disszidáltak. Hogyan 
érintette ez az egyetemet?

— Mély megdöbbentést kel
tettek sorainkban a disszlden- 
sek. Nem voltak sokan, de az 
ötvenes évek első felének sze- 
renlői eszmei. va»v más szem- 
nontból csendes kritika nél
küli végrehaitól voltak, sőt 
túlteljesítő! még az országos 
politikának is. Volt közöttük 
dékán, tanszékvezető, adjunk
tus. akik nagy megdöbbenést 
keltettek a hirtelen pálfordu- 
lá'itkkal.

Emlékezetem szerint körül
belül 30—32 hnlleató nem tért 
vissza az egyetemre a máso
dik félévben. A többség az 
disszidált. Volt egynéhány ha

lott is, akik vagy teljesen vét
lenül haltak el, vagy részt .vet
tek az ellenforradalom fegy
veres harcában. Azt nem tud
tuk megállapítani, hogy me
lyik oldalon álltak, mert nem 
mindenki a rendszer megdön
tése céljából vett részt benne. 
A második félév elkezdődésé- 
vel a diákok fejében is megin
dult a tisztulási folyamat. So
kan megriadtak az ellenforra-,- 
dalomtól, különösen a fiatal 
diáklányok, akik egyet mást 
tapasztaltak.

— V olt-e  b ü n te tő jo g i e l já rá s 
r a  szü k ség  az eg y etem  o k ta tó i
va l, h a llg a tó iv a l szem ben?

— Két bírósági ügyre és egy 
elmaradt tárgvalásra em
lékszem. Az első egy nyelvi 
intézeti tanárnak a bírósági 
tárgyalása volt. Egv ismert 
volt színházigazgató fogal
mazványát fordította le, ame
lyet az orosz katonákhoz akar
tak eljuttatni. A röoiratot az 
egyetem sokszorosító masiná
ján háromezer példányban 
húzták le. Kitömött aktatás
kákkal éppen szállították az 
anyagot, amikor a Múzeumkert 
környékén szovjet katonák 
igazoltatták őket. A röplapok 
miatt mind a kettőjüket le
kapcsolták. Ezen nekem mint 
az intéző bizottság elnökének 
is részt kellett vennem. Egy 
évet kaptak.

Baján is jártam egy hallga
tónk üpvében. akiről kiderült, 
hogv túlzott szigorral ítélték 
meg a dolgát. Nem is lett bí
rósági tárgyalása. Egy-két dol
got mondott, de azért a fél or
szágot lecsukhatták volna. Ha
nem Pécsett volt egy másik 
bírósági ügy, ahol elítélték egy 
diákunkat, megérdemelten. 
Ezenkívül több bejelentés ér
kezett az egyetemre a hallga
tók ellen. Ezek valóban kifo
gásolható ügyek voltak, de 
semmiképpen sem büntetőjo
gilag. így a felelősségrevonást 
mi itt az egyetemen elintéztük. 
Több volt viszont az esti hall
gatók ellen szóló bejelentés.

Az esti h a llg a tó k  m u n k a v i
szo n y b an  v o ltak  és v a ló b an  
n ag y o n  so k an  b e sá ro zó d tak . 
L eg a láb b  30 e m b e ri ki k e lle tt 
z á rn i az eg y etem rő l, ré szb en  
jo g ta la n u l,  de  az ak k o ri m eg 
íté lé s  sze rin t nem  leh e te tt  
m á s t c sin á ln i. E gyesek  szá m á 
r a  a z tán  leh e tő v é  te tté k , hogy 
a  h a tv a n a s  év ek  e le jén  b e ira t
k o zzan ak  ú jb ó l és elvégezzék  
az e g y e tem e t. K özü lük  azo n 
b a n  tö b b e k e t el is íté ltek .

— K i vo lt tén y leg esen  ebb en  
a2  id ő b en  az eg y e tem  á llam i 
v eze tő je?

— Ami a Káplár elvtárs 
nyilatkozatában* megjelent, 
emlékezetem szerint nem egé
szen fedi a valóságot, már ami 
a Fogarasi elvtárs lemondását 
illeti. Fogarasi Béla rektor 
elvtárs a forradalmi bizottság 
lemondásra való felszólítását 
nem fogadta el, de február kö
rül megvált a rektorságtól.

ö tta g ú  d ire k tó r iu m  veze tte  
az eg y e tem  á llam i v o n a lá t, 
am e ly  a  h á ro m  d ék án b ó l, r e k 
to rh e ly e tte sb ő l, és  egy  ideig  a 
fo r ra d a lm i b izo ttság  e ln ö k éb ő l 
á llt, m egbeszé lve  p e rsze  n a 
gyo n  so k  m in d e n t a p á r ts z e r
veze tte l, az M SZM P in téző  b i
zo ttság g a l. N égy-ö t h ó n an o n  
k e re sz tü l, am ig  H ay e lv tá rs  
e lfo g la lta  re k to r i  p o z f-iő iá t. 
— M it je le n te t t  ö n  szá m á ra  
v e ze tő k é n t ré s z t  v en n i az o r
szágos so rsfo rd u ló b a n ?

— Hogy emberileg mit je
lentett ez az időszak? Az inté
ző bizottság élén kevés gya
korlati tapasztalattal helytáll
ni?

A d h a tta m  szám o ttev ő  p á r t-  
ta ija sz ta la to m a t, p á rth o z  va ló  
hűségem et»  sze rv ező k észség e
m et, s az o k ta tó k  k ö ré b e n  a  
k o rá b b a n  m e g sze rze tt m eg b e 
c sü lésem m el h o z z á já ru lh a tta m  
ah h o z , ho g v  a n á rtsze^v eze t 
m e g a lak u lm n  és tú l leg v en  a  
k ezd e ti id ő szak  n eh ézség e in . 
M indezt sz ív esen  c s in á ltam .

Óriási tapasztalatra tettem 
szert az ellenforradalomban és 
az azt követő időszakban. A 
vezetésben gyakran döntöttem 
egyedül is bizonyos kérdések
ben. amivel nem mindig értett 
egyet a bizottság De általában 
igyekeztünk kollektív elvi ál
láspontot kialakítani. Közössé
gi ember vasvok. inkább a 
lásvsán frié hajlok, semmint a 
taktikázás felé, ami sok konf
liktussal járt számomra. Ez az 
időszak azt is bizonyította, 
hoav nem vagyok taktikus lé
lek. Túl nyílt vagvok. Habitu
somnál fogva nem is nagyon 
vágvakoztam ilyen funkció be
töltésére és meg kell hogy 
mondtam, az évek során e té
ren mit sem változtam. Min
denesetre nem sajnáltam az 
erőmet és amikor megtettem 
a kötelességeimet, nem voltak 
averzióim az ellen, hogv más 
vegve át tőlem a funkciót. To
vábbra is az egyetemi nári vb 
aeit-nron., maid szervező tit
káraként segítettem a párt
munkát.
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M l  A  S Z I M P O ?

Beszélgetés Megyeri Endre professzorral új találmányáról

Amire a KISZ-bizottság várt

A HKR-munkabizottság 
beszámolója

— ön az év elején alkotói 
szabadságon volt. Ez idő alatt 
kidolgozott egy SZIMPO nevű 
rendszert. Mi ez a rendszer, 
s mi adta az ötletet, hogy ez
zel foglalkozzon?

— 1965 óta rendszeresen 
foglalkozom azzal, hogy a 
gazdasági szabályozók, s azok 
módosításod milyen hatásokat 
váltanak ki a vállalatok vi
selkedésében. Így az 1980-ban 
bevezetett exportkövető ár
képzésnél is izgatott ez a kér
dés. Először egyszerűbb fel
tételrendszerű modellben vizs
gáltam a problémát. E munka 
eredménye a Közgazdasági 
Szemle 1980/7—8. számában 
jelent meg. Már az egyszerű 
modell alapján is le lehetett 
vonni fontos következtetése
ket, de érdekelt, milyen új 
problémák léphetnek fel a 
valóságot gazdagabban tükrö
ző feltételek között. A cikk 
megjelenése után nem sokkal 
elhatároztam, hogy ennek 
vizsgálatára kidolgozok egy 
számítógépes szimulátort. 
1981 januárjára el is készült 
az első változat, melyet gaz
dasági szakemberek úgy ítél
tek meg, hogy a vállalati ter
vezéselemzés céljaira is al
kalmazható. Űjabb serkentést 
adott, hogy ekkor vettem ki a 
féléves alkotószabadságomat. 
Mindebből látszik, hogy a 
rendszer kidolgozása nem 
esik teljesen az alkotószabad
ság időszakára. Ekkor in
kább már a modell ellenőr
zése, az eljárások egyszerűb
bé tétele és az oktatási célú 
előkészítés került előtérbe.

A kérdés másik felére vá
laszolva: a SZIMPO, ha a 
vállalati alkalmazás lehetősé
geit tekintjük, az exportkö
vető árképzés rendszerében 
működő vállalatok szimultán 
alakítandó ár-, értékesítés-, 
nyereségpolitikájának megala
pozásához kíván elemző szá
mítások rendszerével és heu-

NOVEMBER 4-EN tartotta
a HNF Fiatal Közgazdászok 
Klubja második vitaülését. A 
vita témája az egészségügyi 
mechanizmus reformja volt, 
melynek alapjául Gosztonyi 
Györgynek (KSH) a HNF 
Terv- és Gazdaságpolitikai 
Munkabizottsága által is meg
vitatott reformtervezete szol
gált.

Napjainkban az egészségügy 
fontos társadalompolitikai kér
dés, hiszen: a népesedési hely
zet, s tágakban a nemzeti kér
dés egyik összetevője, sok te
kintetben meghatározza a la
kosság közérzetét és mindig 
eszköz a politikai vezetés szá
mára bizonyos céljai megva
lósításához.

A javaslat legnagyobb érté
két egyöntetűen abban látjuk, 
hogy az állam és az állampol
gár viszonyának hagyományos 
paternalista megközelítésén — 
amely már sok más területen 
csődöt mondott — mutat túl, 
amikor az input finanszírozás 
helyett az output finanszíro
zást tartja követendőnek, 
amellyel megvalósulhat a sza
bad orvosválasztás is

A JELENLEGI PROBLÉ
MÁK, feszültségek (a nem 
elég lelkiismeretes orvosi ellá
tás, a kórházi ágyra való hosz- 
szú várakozás, a szabad orvos- 
és kórházválasztás hiánya, az 
etikai torzulások stb. —, s 
ezek csak a betegek részéről) 
egyik fő alkotójának mindenki 
a hiányt tekinti.

A fogyasztói infrastruktúra 
általános elhanyagoltsága ösz- 
széfüggésben van a termeléssel 
szembeni visszaszorultsággal 
és az infrastruktúra vetésfor
gószerű fejlesztésével. Az ága
zatok közötti harcok, a terü
letek érdekösszeütközései hatá
rozzák meg, hogy az amúgy is 
szűkös alapokból mire mennyi 
jut. Az infrastruktúra állandó 
lefaragása már eddig is ve
szélyeztette a gazdasági haté
konyságot (munkaerő alacsony 
képzettségi színvonala, egész
ségvédelem hiányosságai stb.). 
Az egyik oldalon az energiát 
faló, gazdasági hasznot nem 
hozó termelési ágak és ezen 
belül nagyvállalatok (pl. kohá

risztikus programozási eljá
rásokkal támogatást nyújtani.

Az értékesítés, az ár és a 
nyereség tervezése, illetve az 
ide vonatkozó vállalati poli
tikák kialakítása a dolog ter
mészeténél fogva mindig szi
multán megoldandó feladat, 
hiszen ezek kölcsönösen függ
nek egymástól. Az 1980-ban 
bevezetett új árrendszerben 
ezek a kölcsönkapcsolatok 
csak fokozódnak, illetve át
rendeződnek abban az érte
lemben, hogy a belföldi érté
kesítés jövedelmezőségét és 
árszínvonal-változását az adott 
szabályozás következtében a 
nem rubel viszonylatú export 
jövedelmezősége, illetve , ár
színvonal-változása határolja 
be. Ez nemcsak megerősíti a 
szimultán tervezés és elemzés 
szükségességét, hanem a fel
adat újszerű megközelítését is 
kívánja. Több termék esetén 
a szimultán tervezés ' olyan 
bonyolult visszacsatolásokat 
szül, amelyeket a vállalatok 
a régi módon nem tudnak 
megoldani. Vagy óvatosabb 
árpolitikára kényszerülnek, s 
így nyereségtől fosztják meg 
magukat, vagy túllépik az 
említett korlátokat, és ekkor 
jogtalan haszonra tesznek 
szert. A SZIMPO-val mind
ezek kivédhetők.

Az eljárás heurisztikus, nem 
egzakt matematikai levezeté
sen nyugszik, hanem plauzi
bilis szabályok felállításával 
operál, amelyek elvezetnek 
egy realizálható és legalább
is közelítően optimális meg
oldáshoz. Például bizonyos 
rangsorolható mutatókat ké
pez, vagy bizonyos paramé
terek alapján megállapít
ja mely variánsokat nem ér
demes vizsgálni.

A SZIMPO értékes tulaj
donsága, hogy segítségével 
nyereség-, ár- és értékesítési 
tervek folyamatosan aktuali- 
zálhafók a paraméterek mó
dosíthatók, a vizsgált időszak

szat), valamint az ezek
re és hasonló naturális igé
nyekre indított gazdaságtalan 
szénprogram, Paks stb., áll
nak a másik oldalon az ipari 
kultúra alapfeltétele, azok az 
infrastrukturális beruházási 
igények, amelyek nélkül elvész 
társadalmunk és gazdaságunk 
alkalmazkodóképességének le
hetősége.

A változtatás e téren gazda
ságpolitikai döntést igényel. 
Ezenkívül persze mindig is 
lesz relatív hiány a szükségle
tekhez képest.

Gosztonyi szerint azonban a 
hiányon kívül van még egy ok, 
amellyel a felsorolt feszültsé
gek magyarázhatók, és ez a 
jelenlegi egészségügyi mecha
nizmus. Ennek lényege, hogy- 
input finanszírozáson alapul. 
Ez azt jelenti, hogy az egész
ségügyi intézmény számára a 
tanács, az Egészségügyi Mi
nisztérium határozza meg, — 
alku nyomán —, hogy hány 
orvossal, ápolónővel, takarító
nővel stb. működjék és hogy 
mennyi pénzt használhat fel. 
(Tehát végső soron az eszkö
zök, az input meghatározot
tak.)

Ugyanakkor a gyógyítás 
eredményétől (az outputtól) 
nem függ az, hogy a körzeti 
orvos, vagy kórház számára 
mennyi pénz áll rendelkezésre. 
Éppen ezt a problémát kísérli 
megoldani az output (ered
mény) finanszírozásán alapuló 
egészségügyi mechanizmus, 
amely a gyógyítás eredményé
től teszi függővé a kórház be
vételét: az eredményesebb kór
ház több, a kevesebb outpu
tot fölmutató kórház pedig ke
vesebb bevételhez jut.

A finanszírozás input vagy 
outout jellege nem egyszerűen 
hatékonyságot meghatározó 
gazdasági kérdés, hanem mesz- 
szemenően befolyásolja az 
egészségügy társadalmi reláció
it is. Ha ugyanis a kórháznak 
érdeke, hogy növelje bevéte
lét (így az output-ot), akkor 
jobban oda kell figyelnie a be
tegek szempontjaira, különben 
azok elhagyják a kórházat, a 
rendelőt, amelyik így bevétel
től esik el.

meghosszabbítható, illetve 
továbbgördíthető. Van egy 
olyan alrendszere is, amely 
adott értékesítési program 
mellett is lehetővé teszi a bel
földi termelői árak és a nye
reség számítását, s amely ön
állóan, programozástól füg
getlenül is működtethető. A 
SZIMPO-nak még egy nagy 
előnye van. Mégpedig az, 
hogy rengeteg kézi nyilván
tartástól és számítástól men
tesíti a vállalatot.

— Mikor és hol készült el a 
számítógépes program?

— Alkotói szabadságom 
után egyetemünk két fiatal 
oktatóját. Halász Gézát és 
Gábor Andrást kértem fel a 
számítógépes program elkészí
tésére. Ezt ők szeptemberre 
nagy hozzáértéss'el Fortran 
nyelven el is készítették.

— Milyen érdeklődés ta
pasztalható a SZIMPO iránt?

— Még februárban jelent
kezett két cég, akikkel a be
vezetésre előzetesen már meg
állapodtam, de azóta már más 
vállalatok is érdeklődtek. El
sőnek a pécsi Bőrgyár, a 
PANYOVA és a Csepel Mű
vek — amely a gépi futtatás 
költségéit is fedezte — fogják 
bevezetni a rendszert. Az 
„éles” futtatás januárra vár
ható. Emellett több meghívást 
is kaptam a SZIMPO ismer
tetésére. így előadást tartot
tam a Közgazdasági Társaság 
Gsongrád megyei szervezeté
ben, Szentesen, a kövekező 
napokban pedig a pécsi egye
temen, majd Borsod megyé
ben fogok ismertetőt adni. 
November végén szűkebb kö
rű szakmai bemutatót tartok 
a Csepel Művekben. Ez gya
korlati bemutató lesz, számí
tógéppel, ahol a résztvevők 
programmódosításokat hajt
hatnak végre a számítógép 
közreműködésével.

— Van-e szó a SZIMPO 
oktatásban való felhasználá
sáról?

Az output finanszírozásnak 
jelentős előnye, hogy biztosít
ja a szabad orvos- és kórház
választást. Ez a jelenlegi in
put finanszírozás — a mecha
nizmus immanens lényegéből 
következően — képtelen bizto
sítani, hiszen a szabad válasz
tás csak akkor valósítható 
meg, ha többlet igénybevéte
lért, többlet juttatás jár az or
vosnak, a kórháznak. Ez az 
úgynevezett átalánydíjas ér
dekeltség; a körzeti orvos, il
letve a kórház minden hozzá 
jelentkezett lakos után bizo
nyos összeget kap az állami 
költségvetésből (természetesen 
mindenki egyszerre csak egy 
körzetbe jelentkezhet be) — 
így az orvosok, illetve kórhá
zak, a minél több lakos ellátá
sában válnának érdekeltté.

MÓDOSUL TEHÁT az egész
ségügyi rendszer alapkérdése, 
amely az input rendszerben — 
az állam oldaláról, — így te
hető fel: „mi az, amit adni 
tudunk?". E helyett a „mi az, 
amire szükségünk van?" kér
désben summázható — a la
kosság oldaláról — az output 
rendszer lényege, amely így 
bekapcsolja a teljesítmény
orientációt a rendszerbe. Job
ban szolgálná a lakosság érde
keit, — hiszen az egyén vá
lasztásán alapul —, s csak a 
paternalista gondolkodásmód 
fél mindig attól, hogy az 
egyén nem tudja, hogy mi az 
érdeke. Az orvosok gyógyító 
munkáját is elősegítené a ja
vasolt megoldás. Az abszolút 
hiány is csökkenne, hiszen a 
rendszer növelné az orvosok 
munkaidejének a gyógyításra 
fordított arányát — amely ma 
nagyon alacsony.

A választási lehetőség kont- 
rollmechanizmust jelentene, 
amely visszajelzéseivel az 
egész rendszer működését ra
cionálisabbá tenné. Mindez 
hatással lehetne az erőforrás
elosztás, a beruházások- alloká
cióiának alakulására is. (A 
szabad választás tárgyi feltéte
leinek biztosításához az elma
radott területek tanácsainak 
alkupozíciója feltehetőleg ja
vulna. Ezzel a területi arány
talanságok kiegyenlítése érde-

— Igen. A modell alkal
mazható a vállalati tervezés 
oktatásában és a vállalati ár
képzés-árpolitika tárgyakban. 
A IV. éves iparszakosoknál — 
a számítógépi programot 
egyelőre csak ellenőrzésre 
használva — a feladatot már 
kiadtuk. A következő lépés 
az lesz, hogy a programot a 
hallgatók maguk is futtathat
ják. Szándékunk egy olyan 
döntési játék kidolgozása, 
amelyben a diákok a számí
tógépes eljárást is igénybe 
vehetik. A napokban átadjuk 
mágnesszalagon a kész 
programot az MSZI-nek. Az 
oktatásban a rendszert társ
tanszékek — a pécsiek is — 
felhasználhatják. Ehhez egy 
útmutatót készítünk. Tanszé
künkön dolgozunk az elemző 
alrendszer kisszámítógépes 
programján is, amelyet a 
hallgatók a gyakorlatok és 
konzultációk keretében majd 
közvetlenül is használhatnak.

— Végül hadd kérdezzem 
meg, mik a további tervei?

— Természetesen nagyon 
fárasztó volt az elmúlt idő
szak, rengeteg munkával járt 
a SZIMPO kidolgozása. Azért 
állítom, hogy ehhez nem kel
lett több ismeretanyag, mint 
amivel egy III. évet végzett 
iparszakos hallgató rendelke
zik (pl. fedezetszámítás, az 
exportköv. árrendszer sajá
tosságai, a gazdasági számitá- 
sok alapjai, folyamatábrák ké
szítése, árindex-számítás.) De 
továbbra is foglalkoztatnak a 
vállalati viselkedés kérdései. 
Régi vesszőparipám, hogy jó 
lenne a gazdasági szabályozók 
hatásait — azok tényleges be
vezetése előtt számítógépes 
szimulátorok segítségével is 
lemérni. Ügy tűnik, hogy ez 
a SZIMPO-val, vagy annak 
továbbfejlesztett változatával, 
már ami a jövőbeli módosí
tásokat illeti, sikerülhet.

reformjáról
kében nagyobb nyomást ten
ne lehetővé alulról, — s így a 
területi érdekérvényesítés te
repe lehetne.)

SOK MŰKÖDÉSI PROBLÉ
MA is felvethető, amiket ki
egészítő keretszabályozással 
kell finomítani — de mind
ez nem indokolja a javaslat 
elvetését. Ellenkezőleg, minél 
hamarabb ki kell dolgozni a 
konkrét működés feltételeit, 
hogy a gyakorlati tapasztala
tok alapján történjen a továb
bi tökéletesítés.

Ez a gondolatsor tekinthető 
a reformtervezet és a vita fő 
vonalának. A vitában az ettől 
eltérő, vagy ezt módosító né
zetek, vélemények röviden há
rom pontban foglalhatók össze.

1. Olyan súlyos az egészség
ügy területén a hiány (gazda
ság), amely miatt nem bonta
kozhat ki a reform pozitív ele
meinek hatása —, s ez gyakor
latilag megkérdőjelezi a sza
bad választás rendszerét.

2. Kedvező hatásai lehetné
nek az output finanszírozás 
egy olyan alternatívájának 
(amelyet egyébként Gosztonyi- 
tervezete is tartalmaz), ahol a 
gyógyítási, kezelési költségek
hez a betegeknek közvetlen is 
hozzá kellene járulniuk, pl. a 
kezelési költség 15 százaléká
val (ilyen rendszerű a gyógy
szerellátás).

3. Felvetődött a több szintű 
társadalombiztosítási rendszer 
bevezetésének a lehetősége. Itt 
szabadon lehet választani, hogy 
ki milyen biztosítást köt (fize
tése 4, 6 vagy 10 százalékát fi
zetné be), s ennek megfelelően 
különböző színvonalú orvosi 
ellátásban részesülhetne. Ezzel 
az orvosi-kórházi ellátásban, 
felszerelésben amúgy is meg
levő különbségek elosztásának 
alapjává a társadalmi helyzet- 
és kapcsolatok helyett a bizto
sítás válna.

Fiatal Közgazdászok 
Klubjának következő vitaülé
sének témája az oktatási re
form, r melyre december 2-án 
szerdán délután fél 3-kor ke
rül sor, a Hazafias Népfront 
Belgrád rakparti székházában.

Urbán—Körösényi

A KISZ-bizottság november 
19-én öt órán keresztül ülése
zett.

Az elmúlt ülés óta eltelt 
időről való beszámolón (egyet
len érdemleges pontja a har
madik Periszkóp megjelenése 
volt), s a 20-i diplomaosztó ün
nepélyen átadandó emlékpla- 
kett és oklevelek odaítélésén 
gyorsan túl volt a KISZ- 
bizottság. Akárcsak a korrefe
rátum elfogadásán.

A negyedik napirendi pont 
tárgyalása három és fél órát 
emésztett fel. A HKR munka- 
bizottság tevékenységéről Bi
hari Péter számolt be. A mun
kabizottságnak igen kevés ál
landó tagja volt, mert nem si
került a hallgatókat mozgósí
tania. Ebben szerepet játszott 
az is, hogy a HKR nincs elő
térben az egyetemisták érdek
lődésében. A KISZ-bizottságot 
erősen felelősnek tartja a 
munkabizottságot körülvevő 
érdektelenségért. Kérte a 
KISZ-bizottságot, vizsgálja 
meg, hogy az egyetemis és kari 
tanácstagok, illetve póttagok 
miért nem vettek részt a Hib
ban, holott, ezt KlSZ-bizottsá- 
gi határozat előírja. A munka- 
bizottság hibájaként említette, 
hogy csak többszöri határidő
módosítás után számoltak be. 
Ennek oka, hogy az eltérő ter
vezeteken túl sokat vitatkoz
tak, kompromisszum reményé
ben. Szilvásy György az el
hangzottakat kiegészítette, 
hogy esetenként kari, illetve 
egyetemi tanácstagok is részt 
vettek egy-egy ülésen. A kü
lönböző tervezetek kidolgozá
sában, összesen kb. 15-en vet
tek részt.

Némethi Gábor javasolta, 
hogy a határozat által érintett 
24 ember beszámoltatásakor 
számon kell kérni, miért nem 
vettek részt a munkában.

Sándor Péter egyetértett az
zal, hogy a beszámoltatás esz
közével keményen kell élni. 
Véleménye szerint a KISZ- 
bizottság szellemileg magára 
hagyta a munkabizottságot. 
Működését nem segítette, ezzel 
saját határozatának végrehaj
tását nem szervezte. A HKR 
munkabizottság többek között 
emiatt sem kapott igazi nyil
vánosságot. Javasolta, hogy a 
KISZ-bizottság az IP után hig
gadtan és önkritikusan foglal
jon állást a munkabizottságok
hoz való viszonyáról.

B. Kiss Tamás nem értett 
egyet azzal, hogy a KISZ- 
bizottság magára hagyta vol
na a munkabizottságokat. A 
KISZ-bizottság várta a HKR 
munkabizottság által készített 
anyagokat. Ezeket ki tudta 
volna adni. Nem a KISZ- 
bizottsági tagok feladata volt, 
hogy a munkabizottságok ülé
seire járjanak.

Bihari Péter szerint a mun
kabizottság pontosan azért 
maradt magára, mert a KISZ- 
bizottság nem szervezett, ha
nem várt. A munkabizottság
gal kapcsolatos minden teen
dőt a néhány aktivista végez
te.

Adám László hozzászólásá
ban elmondta, hogy valóban 
ellentmondásos, ki szervezze a 
munkabizottság munkáját, il
letve az erről történő tájékoz
tatást. Az őket ért bírálattal 
nem ért egyet, a KlSZ-bizott- 
ságnak a munkabizottságokért 
felelős tagjai feladatukat el
végezték. A HKR anyagairól 
elmondta, hogy azok nem fe
lelnek meg mindenben a hatá
rozatnak. A KISZ-bizottságnak 
nem célja, hogy egy javaslat 
mellett elkötelezze magát. Vi
szont véleményt kell mondania 
a jelenlegi HKR működéséről, 
a kidolgozandó érdekképvise
leti mechanizmusról és műkö
désének alapelveiről. Felhívta 
a figyelmet az érdekképvise
leti rendszer kialakításában 
irányadó dokumentumokra. Ezt 
követően kifejtette, hogy meg
látása szerint milyen felada
tokat kell a KISZ-nek magára 
vállalnia az érdekképviselettel 
kapcsolatban, milyen irányban 
kell azt továbbfejleszteni.

Némethi Gábor szerint sze
rencsésebb lett volna, ha Ádám 
László előterjesztését írásban 
kapják meg, mert így nem tud
nak megalapozott véleményt 
mondani. Bihari Péter javasol
ta, hogy a vitát a jelenlegi kép
viseleti rendszer fogyatékossá
gainak elemzésével folytassák.

B. Kiss Tamás megkérte 
Ádám Lászlót, kérdezze meg a 
KISZ-bizottság tagjait, van-e 
m. .'.danivalójuk a kérdésről,

mert közülük eddig senki sem 
szólt hozzá a vitához, Lehet 
ennek oka, hogy az írásos 
anyagok alapján nem tudnak 
felelősséggel dönteni.

Sándor Péter felhívta a fi
gyelmet arra, hogy itt nem kell 
konkrét dolgokról dönteni. A 
HKR-rel kapcsolatos elképze- 
sek megvalósíthatóságát jog
szabályok is meghatározzák. A 
KISZ a jogait nem adhatja le, 
de a különböző szintű KISZ- 
Bzerveken kívül más is képvi
selhet érdekeket, önkormány
zati hallgatói szervekre van 
Is példa. Hallgatói csoportok 
jogot az SZMSZ-től kaphatnak 
olyan érdekek képviseletére, 
amire a KISZ nem kapott jo
gosítványt. (Pl. a kollégiumi 
DB-k.) A KISZ is felru
házhat érdekképviseleti joggal 
hallgatói csoportokat. Az IP a 
HKR-ről nem dönthet Végül 
megjegyezte, hogy bármely 
szerv, ha nem kap jogokat és 
garanciákat az érdekek képvi
seletére, befullad. Bihari Péter 
szerint a KISZ-nek a kezében 
kell tartania az érdekképvise
leti rendszert. Ez azt jelenti, 
hogy minden választott pozí
ció a KISZ-szervek kezében 
legyen.

A szünet után Balogh László 
javasolta, hogy a KlSZ-bizott- 
ság mind a nágy anyagot kom
mentár nélkül sokszorosítsa. A 
KISZ-bizottságnak nem fel-,, 
adata az állásfoglalás, hagyja 
ezt az IP-re. Ádám László 
felhívta a figyelmet arra, hogy 
viszonyulni kell a javaslatok
hoz. Az idő rövidsége miatt 
csak rövidített formában lehet 
szombaton a javaslatokat köz
rebocsátani. Bihari Péter sze
rint is elvi állásfoglalással 
kell az anyagokat közreadni, 
mivel a négy anyag nem 
egyeztethető össze.

Ekkorra már többen jelez
ték, hogy el kell menniük, s 
így a KISZ-bizottság a továb
biakban nem lesz szavazóké
pes. Hosszabb alkudozás után 
Ádám László szavazásra tet
te fel a kérdést, egyetért-e a 
KISZ-bizottság azzal, hogy né
hány oldalas álláspont kiala
kítására pénteken folytassák 
az ülést. A szavazás eredmé
nye: öten mellette, három el
lene. Az időpontban azonban 
nem sikerült megállapodni. 
Félórás huzavona eredménye
ként megegyeztek, hogy még 
este elfogadnak egy rövid el
vi állásfoglalást. Ezt Ádám 
László olvasta fel. Ezután 
újabb vita következett az ál
lásfoglalás utolsó pontjáról, 
amely a KISZ-bizottság viszo
nyát tartalmazta a különböző 
tervezetekhez.

Utolsó napirendi pontként a 
KISZ-bizottság döntött az 
IP-n általa előterjesztendő 
küldöttek névsoráról.

Rudolf Zsuzsa

Parlamenti képek

G cm  E rz s é b e t,

és Lukács János a szekción

Fáris Péter
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Elképzelések az egészségügyi mechanizmus



Egy zsebre vágott Bicska
>4 Koldusopera Szolnokon

Maxi
l e h e t -e v a la m i gro 

te sz k e b b , mintha egy — a 
társadalom perifériáján élő, 
helyzete és híre alapján az 
adott rendet minden összetevő
jében tagadó — „rendszeride
gen elemről” kiderül, hogy 
szokásaiban, vágyaiban és ér
tékeiben hasonul a rendhez, 
hogy a rendszer nem léte és 
tevékenysége ellenére, hanem 
épp az ő közreműködésével, 
őáltala is működik?. Sán
dor Pál e groteszk helyze
ten alapuló koncepcióban ér
telmezte át Brecht—Weill Kol
dusoperáját. Írásom tárgya 
nem több, mint e koncepció 
kifejtése úgy, ahogyan a re
mek színházélmény megvilá
gította számomra.

A fent jelzett „beépülés” 
szokásosan kétféle életutat je
lenthet: ha az érintett tuda
tosan, szántszándékkal kolla
borál a rend őreivel, sorstár
sai árulónak, hitszegőnek bé
lyegezhetik. Ha öntudatlanul 
sodródik e bizarr szituációba, 
sorsa és szerepe nem bűnös, 
csupán tragikomikus. Hogy 
Bicska Maxi melyik utat jár
ja, arra fokozatosan derít 
fényt a Koldusopera rendező
je. Az azonban Kern András 
színpadra lépése után nyom
ban feltűnik, hogy Maxi le- 
myugodott, „polgárosult”
gengsztervezér.

Kifogástalan sötét öltönyt 
Visel, nyakán úrifiúsan átve
tett fehér, nyersselyem sállal, 
kamásnival és sétapálcával, 
gőt — mint később „kivilág
lik”, fekete,' csaknem térdig 
érő alsónadrágot és fekete, 
Bzintúgy csaknem térdig érő

zoknit zoknitartóval. Szolid 
mesteremberként fest, ' aki 
nyugodtan kiválthatná műkö
dési engedélyét, és névjegy
kártyát készíthetne magának 
„Bicska Maxi: bűnöző” fel
irattal.

A választékos öltözék nem 
álruha, hanem Maxi valódi ér
tékrendjének testre szabott ki
fejezője. Viselőjéről Peacock 
Pollyval tartott lakodalmán 
megtudjuk, hogy egyébként is 
„ad magára” : nem szereti, 
hogy bandájának tagjai késsel 
eszik a halat, hogy beleisznak 
a jégkockatartóba, bántja a 
fülét, hogy bárdolatlamul be
szélnek Polly előtt, zavarja íz
lését, hogy a családi fészek 
összerabolt bútorai egytől- 
egyig különböző stílusúak, sőt 
némelyikhez még kiontott vér 
is tapad.

Igaz, ami igaz: szégyellni 
való ez a szedett-vedett, mocs
kos szájú, faragatlan bűnöző- 
banda Horgasujjú Jakabtól 
Leprás Mátyásig. Maxi tőle 
telhetőén szégyelli is „népét”, 
méltatlannak tartja, hogy 
„ezekért küzdjön”, „tegye ki a 
lelkét”.

„Miért is nem hagyja ott 
őket, hisz a végén még komp
romittálják szegényt” — ag
gódna a hősét féltő néző, míg
nem a lagzi díszvendége, Maxi 
régi barátja, a rendőrfőnök 
tisztázza a helyzetet: Maxit 
nem lehet kompromittálni, 
bajba keverni, mert ha nem is 
formálisan, de hallgatólagosan 
elismert iparengedéllyel dol
gozik, működésére a rend „há
rom T”-jéből legalábbis a 
„tűrt” vonatkozik.

É T - R E N D

Csehszlovák karikatúrák

IGAZ, E JOGOSÍTVÁNY 
FELTÉTELES: kiadása időrő; 
időre ahhoz kötött, vajon ren
delkezik-e Maxj a rend szem
pontjából fontosnak minősülő 
adukkal. Maxinak viszont 
többnyire kezében van az ász: 
az alvilág feletti hatalom. Hisz 
a rendőrfőnök szemében ő bi
zonyos értelemben népképvi
selő: „aljanép-kápviselő”.
Ilyen minőségben képes el
lenszolgáltatásokra: néha fel
adja a rendőrfőnöknek egy- 
egy cimboráját, esetleg min- 
dőjüket, ha nagyon megszorul. 
Ha kell, maga és „képviselt
jei” nevében garantálja a ko
ronázási ünnepségek zavarta
lan rendjét.

Egyébként pedig jól megél 
gengsztereiből, füttyszóra en
gedelmeskednek neki. Nem 
mintha kegyetlenségét, erejét 
félnék, bátorságát, agyafúrtsá
gát tisztelnék. Maxi híján van 
a nagy vagányok e karizmati
kus erényeinek. De nincs is 
szüksége rájuk a bandavezér- 
séghez: míg a hatalmi szerve
zetet az alvilág királyaként, 
az alvilágot a hatalom partne
reként tartja sakkban — egé
szen Pollyval való egybekelé
séig.

E csínyt követően azonban 
kicsúszik lába alól a talaj. 
Polly apja ugyanis ellenzi a 
frigyet, rangon, alulinak tart
ja az atyafiságot a gengszter
vezér Maxival. Mindez önma
gában még nem is lenne baj, 
csakhogy Peacock maga is 
„népképviselő”, sőt tárgyaló- 
képes népképviselő. Ö a kol
duskirály, a szegények önje
lölt vezére, aki nem csupán 
koldusruhatárat és koldus- 
közvatítő-irodát üzemeltet tisz
tes haszonnal, hanem egész 
példatárat állított össze a 
„hátrányos helyzet” hatal
mat irritáló, s a polgárokat 
adakozásra késztető eseteiből. 
„A közlekedés fejlődésének ál
dozatai”, „az ipari fejlődés ál
dozatai”, „a haditechnika ha
ladásának kárvallottjai” — 
címkék szerint rendszerezett 
és számba vett száz meg száz 
koldust foglalkoztat és tart ké- 
szenléttfen hivatkozási alap
ként arra az eshetőségre, ha a 
hatalmasok nem vennék ko
molyan kívánságait.

Vele akaszt tengelyt Maxi 
és rajtaveszt. Igaz, csak két 
-isnetben. Az elsőben az 
römszülők csak felbujtók, á 

főszereplő a női állhatatlanság, 
mint annyi vagány- és betyár
románcban. Csakhogy Sándor 
Pál Maxiját nem egyszerűen 
nagy természete viszi bajba, 
sokkal inkább rendszeressége, 
tisztes polgári szokásai, melye
ket még menekülése közben 
sem ad fel. Nála a csütörtök 
— történjék bármi is, a „szép
lányoké”, (mint ahogyan a 
péntek nyilván a fodrászé, a 
szombat pedig a gőzfürdőé). 
A „lányok” épp e pedantériá
ra számítva hívják ki a „vég-, 
zetes” csütörtökön a bordélyba 
a rendőrséget, s Maxi horog
ra kerül.

KISZABADULÄSA után ,
a második menetben már 
nincs más reménysége (ban
dáját vesáni hagyta), mint a 
rendőrfőnök barátsága. Apósa 
azonban alaposan fölétromfol: 
a Maxi letartóztatásától ide
genkedő Tigris Brownt a kol
dusok vörös transzparenses 
felvonultatásának lehetőségé
vel rémíti meg. Az üzletet 
gyorsan nyélbeütik. Maxit le
csukják, a koldusok pecjig pa
rancsot kapnak, vonuljanak be 
rendezetten a börtönbe (talán 
a koronázási ünnepségek vé
géig, talán a következő nyug
díj- és családipótlék-rendezé- 
sig).

Bicska Maxit ugyan halálra 
ítélik, de mégsem akasztják 
fel. Éspedig még csak nem is 
azért, mert nem akarnak 
„mártírt csinálni” belőle. En
nek a Bicska Maxinak az éle
te aligha válna az elesettek 
jótevőjének legendájává, amely 
később fejfájást okozhatna a 
hatalomnak. Az ok profánabb: 
kivégzése a koronázási ünnep
séggel veszélyesen konkurrálő 
látványosságot jelentene, el
csábítaná a nézők jó részét, 
tompítaná a koronázás fényét. 
A hatalom tehát kegyet gya
korol. Nagyon erősnek kell 
lennie, ha ezt ilyen jelenték
telen kényelmi okból is meg
teheti. De hát mitől ilyen 
erős? Hisz rendőrei megvesz
tegethetek, gyávák és ostobák, 
rendőrfőnöke pedig korrup- 
tabb, mint Bicska Maxi és

„Semmi, semmi. Semmit se akartam mondani. Még a végén
megégetem a számat.”

Kern András, ifj. Kőmíves Sándor, Egri Kati

„Maxi meg én úgy éltünk, mint a gerlék, 
Szíve enyém, ezt tőlem el se vennék.” 

Takács Katalin, Kern András, Egri Kati

Peacock együttvéve! Ennek az 
erőszakszervezetnek még a 
börtönrácsai is (remek rende
zői ötlet) végtelenül hajléko
nyak, engedelmesen alakulnak 
át színfallá, kazettás mennye
zetté, szecessziós ívelésű bor
délykapuvá, cirkuszi vadállat
kifutóvá. Igaz, mindig rácsok 
maradnak, de olyan rácsok, 
melyeket többnyire könnyebb 
kikerülni, mint beléjük ütköz
ni. Egy engedékeny hatalom 
rugalmas rácsai. Mi teszi hát 
e hatalmat olv erőssé, hogy 
engedékeny lehet? Az, hogy 
ellenzéke valahol egylényegű 
vele. Hogy Bicska Maxi és 
Peacock életmódjukban', érté
keikben, banditáikhoz és kol
dusaikhoz való viszonyukban 
ugyanúgy polgárok, mint a 
rendőrfőnök, hogy akár ők is 
gyakorolhatnák a hatalmat

helyette, s minden bizonnyal 
hozzá hasonlóan gyakorolnák. 
Hogy nem népképviselők, csak 
„népképviselők”, s épp ezért 
nem kell, hogy egy „rendőrál
lam vastörvényei törjék őket 
kerékbe”, élég, ha zsebre vág
ják őket.

Sándor Pál Koldusoperája a 
zsebre vágott periféfia keser
nyés gúnyrajza. Magunk se 
tudjuk, szomorkodjunk-e, vagy 
nevessünk zárójelen étén, a 
koldusok és a banditák Bicska 
Maxi vezényelte hálaadó him
nuszán, s azon az odaadó, alá
zatos megrökönyödésen,
amellyel a „szegények szegé
nyei” himnuszuknak a rend 
hangszórói által sokszorosan 
felerősített, rájuk visszadübör- 
gő hangjait hallgatják.

Gresikovits Béla

E dward Albee két egyfel- 
vonásosát láttuk Szolno
kon a Szobaszínházban. „Az amerikai álom” című 

színdarabot idén játsszák elő
ször Magyarországon. Ez lé
nyegében az elemzés kulcsát 
adja, hiszen a mű a mai ame
rikai átlagcsalád groteszk 
rajza.

A darabban minden tipi
kus: Mami és Papi, a közép
korú házaspár, akik szeretnék 
a Nagymamát öregek ottho
nába dugni, Mrs. Barker, aki 
amellett, hogy a Nőegylet el
nöke, még a Felelős Polgárok 
Akcióbizottságának és a Légi
riadókat Pártoló Nőbizottság
nak is tagja, és a Fiatalember 
— „tőrőlmetszett középnyugati farmerfiú típus”, „Nemes 
arcéi, egyenes orr, tiszta te
kintet, széles mosoly. . . ” — 
akárcsak Reagan elnök hu
szonévesen, hollywoodi film
jeinek öles plakátjain. Sajnos 
— szerencsére? — csak egy 
Valami nem tipikus: az, hogy 
Magyarországon általánosan 
ismert lenne a modern pol
gári család életmódja. Bár,. 1

Civilizáltabb értelmiségi kö
rökben nálunk is előfordul, 
hogy a feleslegessé vált nagy
mamát. szociális otthonba kül
dik szerető gyermekei. És bi
zonnyal nem egy család akad, 
akire ráillenek Albee szavai: 
„Ebben a házban mindenki 
csak a saját érdekeivel törő
dik.”

A széteső kapcsolatokat el
leplezik a semmitmondó, fel
színes párbeszédek. A szerep
lők maguk sem veszik észre, 
micsoda förtelmes közhelye
ket mondanak egymásnak, 
mennyire üres szólamok meg
szokott udvariaskodásaik. És 
•— nem egyszer mi is felüle
tesen elsiklunk e mondatok 
felett. (Hiszen ez csak egy 
abszurd vígjáték!) „Nem kell 
olyan nagy dolgot csinálni be-

„Hagyom, 
hogy szeressenek"

Albee hét egyfelvonásosa Szolnokon

lőle, drágám.” — ahogy Mrsi 
Barker mondaná.

„Az amerikai álom” átlag
polgárai közötti viszonyokat 
egyedül a pénz határozza 
meg: Mami pénzért ment fe
leségül Papihoz, Nagymamá
tól is meg lehet szabadulni, 
csak pénz kell hozzá, sőt pén
zért még „gyermekáldomás”, 
is kapható, a gyermek azon
ban meghal. Mami és Papi 
pedig elvárják, hogy orvosol
ják a panaszukat, „hiszen pénzt is adtak érte, és egyáltalán”. A munkát kereső Fia
talember, aki „pénzért jófor
mán mindenre hajlandó”, épp 
jókor toppan be ebbe a ked
ves kis családi fészekbe. Ügy 
hiszem, ars poeticája száza
dunk nem egy fiatal teremté
sére illik: „Nincsenek érzel
meim. Kiszipolyoztak, dara
bokra szaggattak, kizsigerel
tek, Csak ennyi maradt belő-

hozzám kötődjenek.” És azt is 
hagyja, hogy ráoktrojálják az 
engedelmes gyermek szerepét. 
Vajon hányán sodródnak így, 
céltalanul, érzelmileg kiéget
ten, a véletlenre bízva magu
kat?

Node, félre a komoly gon
dolatokkal. „Végtére is ez vígjáték, és semmi értelme, hogy mélyebbre menjünk a dolgokban. Nem, egyáltalán semmi értelme.”

Albee nem pesszimista.’ 
Akad egy hőse, aki nem tö-

Nagymama. Tehát azt a bé
lyeget sem süthetjük-e „de
rűs” komédiára, hogy az op
timizmus netovábbja.

Koós Olga alakítása a leg
jobb (Nagymama) — bár meg 
kell hagyni, hogy az ő szerepe 
adja a legtöbb lehetőséget a 
játékra. Szeretetreméltó, vi
dám, karakán és határozott, 
akárcsak egy XX. századi 
amazon. Falvay Klári, Orbán Tibor és Cyőry Franciska hi
telesen adja elő szerepét, 
megteremtve a megfelelő han-

A másik egyfelvonásos,' „A homokláda” idősebb 
testvére „Az amerikai álom”-nák. Egy évvel ko

rábban született, és cselekmé
nye nagyjából megegyezik„Az amerikai álom”-éval.
Megírásakor a szerzőt szemé
lyes indok vezette: abban az 
évben hunyt el 81 éves nagy
anyja.

A két mű közötti leglénye
gesebb különbségnek azt tar
tom, hogy „A homokláda” sze
replői jóval passzívabbak, 
Anyuci és Apuci egy széken 
ülve várják, hogy Nagyanyái 
•élve eltemesse magát a ho
mokládában, Nagyanyó sem 
tiltakozik a méltatlan bánás
mód ellen, és a Fiatalember 
is jóval jelentéktelenebb — 
egész idő alatt szabadgyakor
latokat végez, ezzel akarván 
demonstrálni testi erejét, 
megjelenésének esztétikus lát
ványát, jogát ahhoz, hogy

: V

lem, a testem, az arcom. Azthasználom, amim van — hagyom, hogy szeressenek... Beleilleszkedem a környezetembe, hiszen tudva tudok mindent, de semmihez nem kötődöm — eltűröm, hogy

rődik bele ebbe az életfor
mába. Kitör, elmenekül, más
képp próbál élni. De ez a lá
zadó nem a jövő számára 
ígéretes ifjúság képviselője, 
hanem a múltból itt maradt, „még jó évjáratból” való

gulatot. Nagy Gábor Fiatal
embere kisportolt, szálfater
metű, jó vágású, kedves fic
kó — igazi „amerikai álom”. 
Kár, hogy nem sok lehető
sége adódik színészi tehetsé
ge csillogtatására.

filmszínészként karriert fus
son be Hollywoodban. Semmi
hez nemértését bizonyítja, 
ahogy hamis, túlzó pátosszal a 
Nagyanyó szemébe vágja a 
mondókáját („Ohm ... Elnézést nagysád, itt nekem... itt

van egy mondatom.” — da
dogja, majd: „Én vagyok a Halál Angyala! És most... ohm... Eljöttem érted!”)

Nagyanyó meghal, a szín el
sötétül.

A darabnak vége. De ben
nem halkan berzenkedik valami névtelen hiányérzet 
Mert nem jött létre a találkozás. Kinek a találkozása? 
A drámaíróé és a miénk. A 
színészé és a miénk.

Albee lerántja a csillogó
villogó látszatruhát az ameri
kai valóságról, pőrén állítva 
elénk ezt az illúziótlan, er
nyedt, önmagát tengődve 
fenntartó világot. De Albee mégis hisz. Hisz abban, hogy bevonhatók vagyunk hol mor
bid, hol mosolyogtató játéká
ba. Cinkosan kikacsint a né
zőkre, keresve bennük a megértés felvillanó szikráját, 
akárcsak a Nagymama a Fia
talemberben.

A színészek is ezt teszik. 
Hiszen a díszlet ezt a célt 
szolgálja: a négyzet alakú 
emelvényt körbeüli a közön
ség, a művészek karnyújtás
nyira vannak tőlünk, s ami
kor a Nagymama véletlenül 
(véletlenül?) leejt egy skatu
lyát, csak föl kellene állnunk, 
hogy visszaadhassuk neki. De 
nem tesszük meg.

Miért nem? Nem él eléggé 
bennünk a kapcsolatteremtés 
készsége? Visszatart a meg
szokás, hogy különálló dolog 
a színész — ott a színpadon, 
és mi — itt a nézőtéréi»? Netán a színészek sem tudnak kiszabadulni a színpad meg
szokott „falai” közül? Avagy 
nem érint minket elég mélyen 
Albee érzelmi és gondolatvi
lága? Túlságosan amerikai? 
Túlságosan idegen?

Mindez lehetséges. Az azon
ban bizonyos, hogy a feloldó 
katarzis ezúttal elmaradt.

Dukász Anna



Munka
TVagyon kevesen tudják az 

egyetemen, hogy mi is fo
lyik a 113/a teremben., Létünk 
csak úgy jut a külvilág tudo
mására, hogy innen szűrődnek 
ki azok a „zajok”, amelyek za
varják a klub programjait. 
(Persze ez nézőpont kérdése, 
hiszen a free-jazzre is nehéz 
csárdást táncolni.) Néha-néha 
azért arra vetődik egy-egy el
tévedt jazz-rajongó, és jóindu
latú elnézéssel figyeli, amint 
40-50 izzadt ember strapálja 
magát a teremben. Felmerül
het benne a kérdés: vajon mit 
csinálnak ezek itt, és miért?!

íme elmondjuk:
Akik nem járatosak néptánc

berkekben, azok nem tudhat
ják, hogy a hetvenes évek ele
jén beindult táncházmozgalom 
az amatőr együtteseket is új 
utak keresésére indította. Ez 
az új irányzat, amely az ere
deti népzene és néptánc ele
meit használja fel — a színpa
di táncnál is — megfosztva 
azoktól a sallangoktól, amelye
ket a „revünéptánc” korszak 
aggatott rá. Ezeket az elveket 
vallja az ismertebbek közül a 
Bartók Táncegyüttes, valamint 
legújabban az Állami Népi 
Együttes is. Az „új” persze 
nem általánosan elfogadott. E 
dolgokról jelenleg is sok vita 
folyik szakmai körökben.

A mi csoportunk három éve 
csatlakozott e kezdeményezés-

, élmény és tánc a busz körül
„Bemutatkozik" a tánckar

hez. Ez a stílusváltás nem ment 
zökkenőmentesen, nagy segít
séget nyújtott, hogy ez év ele
jétől az ÁNE két fiatal táncosa, 
Hortobágyi Gyöngyvér és Lé
vai Péter lett az együttes szak
mai irányítója.

F t  tői az időtől kezdve he- 
tente kétszer-háromszor 

kemény négyórás próbákat 
tartottunk, amelyek célja az 
eredeti néptáncanyagok elsajá
títása és állóképesség szerzése 
volt. Munkánkat a nyár folya
mán kamatoztathattuk, mivel 
július 1—18-ig Olaszországban 
két fesztiválon vettünk részt 
az UNESCO szervezésében.

Az elsőt Coriban tartották, és 
a „Festivál della Collina”, a 
„Dombok fesztiválja” nevet vi
selte. Ez a helység Rómától kb. 
60 km-re délre fekvő, jellegze
tes, hegy tetejére épült régi vá
roska. Itt és a környező váro
sokban szinte minden nap fel
léptünk a Puerto R'ico-i Álla
mi Balettel közös műsorban. A 
fesztivál résztvevői meglehető
sen egzotikus vidékekről ér
keztek, Mexikóból, Szenegál
ból, Puerto Ricoból, a Fülöp- 
szigetekről, Portugáliából.

Műsorunk mindenütt nagy 
sikert aratott, a siker szerezte 
örömünket még az is fokozta, 
hogy csodálatos helyeken lép
hettünk fel.

Cperlougában, ezen a  ten- 
gerparti üdülőhelyen, 

egész napos fürdés, napozás 
után adtunk műsort egy olyan 
színpadon, amelyet közvetle
nül a tengerparton helyeztek 
el. Sezzében erősebb rendőri 
kíséretünk volt, mint egy ál
lamfőnek. A buszunkat elöl- 
hátul biztosító rendőrautók fo
gadtatásunk helyéig kísérték, 
ahol a rendőrök egy része ta
pintatosan és villámgyorsan 
átvedlett pincérré, másik része 
pedig az épületet kívülről biz
tosította. Persze meg kell je

gyeznünk, hogy a város tele 
volt mindenféle „Vörös Brigá
dok” reklámmal.

A késő esti fellépések után 
mindenütt a helyi polgármes
ter adott fogadást a fellépők 
tiszteletére. Ezek a programok 
rendszerint hajnalig húzódtak, 
ami nagyban segítette gyors 
alkalmazkodásunkat a medi
terrán életvitelhez. A délutánt 
mi is békés szundikálással töl
töttük, erőt gyűjtve az este 
nyolc órakor „kezdődő” napra.

A második fesztiválra együtt 
utaztak a részt vevő országok

Társéisiök Willy Brandt

A világgazdasági kapcsolatok új rendjéért
Nemzetközi konferencia az Akadémián

1981. november 11—14. kö
zött Budapesten került sor a 
fejlődő országok problémáit 
kutató európai intézkedéseket 
tömörítő European Association 
of Development Instituts 
(EADI) nemzetközi konferen
ciájára. A társaság munkájá
nak nemzetközileg elismert 
aktív résztvevője az MTA Vi
lággazdasági Kutató Intézete, 
mely a konferenciát rendezte.

A  tö b b  száz k ü lfö ld i é s  h aza i 
k ö zgazdász  ré szv é te lév e l leb o 
n y o líto tt  k o n fe re n c ia  e lnöke  
D r. B o g n ár Jó zse f p ro fesszo r, az 
M TA V ilág g azd aság i K u ta tó  In 
té z e té n e k  ig azg a tó ja  vo lt. A  r e n 
d ezv én y  tá rs e ln ö k e  W illy  B ra n d t 
vo lt, a k i n ag y  é rd e k lő d ésse l fo 
g a d o tt e lő ad ás t ta r to t t  a  v ilág  
fe jlő d é sén e k  n é h á n y  g lobális 
p ro b lé m á já ró l. R észt v e tt  és e lő 
a d á s t  ta rto tt, a  k o n fe re n c iá n  
A m ir J am a l, ta n z á n ia i  p én zü g y 
m in isz te r  is.

A négy napon át tartó kon
ferencia előadássorozatának 
középpontjában' a harmadik 
világ sorsa, a nemzetközi gaz
dasági kapcsolatok jövője állt. 
A résztvevők különböző as
pektusból, de közös felelősség- 
érzettel elemezték a világgaz
daság és a fejlődő országok 
helyzetét meghatározó ténye
zőket, a fejlődés tendenciáit 
és távlatait.

Bognár József professzor 
előadásában rámutatott arra, 
hogy a fegyverkezési verseny 
és a kelet—nyugati kooperáció 
hiánya olyan tényezők, me
lyek súlyuknál, méreteiknél 
és minőségüknél fogva min
den lényeges gazdasági prob
léma megoldását befolyásol
ják a mai világban. A fegy
verkezés az emberiség létének 
és fejlődése alapvető feltéte
leinek biztosításához szüksé
ges eszközökből von el hatal
mas összegeket. Ezzel kapcso
latban kifejtette:

„N em c sak  az d ö b b en e tes , hogy
az  évi feg y v e rk ezés i k iad áso k  
m á r  m e g h a la d já k  az 500 m il
l iá rd  d o llá r t és  eg y e lő re  „p ó tló 
lag o s”  feg y v erk ezés  v an  k ia la 
k u ló b a n , h an em  az  Is, hogy  — 
a  m a i nem zetköz i k ö rü lm én y e k  
k ö z ö tt a lig h a  k ép ze lh e tő  el, 
h o g y  k izá ró lag  a  fe jle tt  v ilág  
feg y v e rk ezzék , azaz a  k ö v e tk ez 
m é n y e k  á tte r je d n e k  a  h a rm a d ik  
v ilág b a , a m e ly b en  ú j  k o n flik tu 
s o k  lá n g o ln ak  fe l;

— a gazdasági krízis — külö
nösen a fejlett világban — 
újabb és újabb területekre 
terjed ki; — egyre növekvő 
fegyverkezési kiadások egyre 
romló (kritikus) gazdasági 
helyzetben igen erőteljes „in
doklást” (igazolást) követelnek 
a nemzeti társadalmakban, 
ami a feszültségek további 
növelését és az együttműkö

désre törekvő erők elbátorta
lanodását okozza; — veszé
lyezteti a nemzetközi gazdasá
gi kapcsolatokat, mert azok 
létrejöttét és megítélését a 
biztonsági (katonai) szférából 
eredő mérlegelési rendszertől 
teszi függővé.” A kelet—nyu
gati viszony alakulásának
meghatározó szerepe van a 
világ többi térsége gazdasági 
és politikai fejlődése szem
pontjából is. E helyzetben a 
békés egymás mellett élésen 
túl nélkülözhetetlen az együtt
működés a világ problémái
nak megoldásában való előre
lépéshez. Leszögezte: „a har
madik világ problémáinak
megértése, elemzése és meg
oldása együttműködést követel 
a tudományos kutatásban is. 
Üj kutatási módszerekre, új 
együttműködési formákra és a 
politikáig átívelő cselekvési 
rendszerek kidolgozására van 
szükség”.

Nagy várakozás előzte meg 
Willy Brandt előadását. A
Szocialista Internacionálé el
nöke a fejlődő országok prob
lémái kutatásának aktív rész
vevője. Az általa vezetett bi
zottság jelentése a harmadik 
világ gondjainak átfogó fel- 
térképezése. Willy Brandt elő
adása első' részében a világ
ban tapasztalt feszültségről 
beszélt. E feszültségek meg
akadályozzák, hogy a fejlődő 
országok részesedjenek a Föld 
azon javaiból, melyekre joggal 
tarthatnak igényt. Hangsú
lyozta, hogy

sú ly o sb o d n a k  azo k  a  p ro b lé 
m ák , am e ly ek e t m in d en  o rsz ág 
n a k  m eg  k e ll o ld a n ia  fü g g e tle 
n ü l s a já to s a n  n em ze ti g o n d ja i
tó l, fü g g e tlen ü l p o litik a i v agy  
tá rs a d a lm i re n d sze ré tő l, fü g g e t
len ü l a ttó l, hog y  m e ly ik  tö m b 
höz ta r to z ik :  az en e rg iá tó l az 
öko lóg iá ig , a  n ép esed és i ro b b a - 
n á s  m eg fék ezésé tő l az éhezés 
m eg szü n te té sé ig , a  h a tá so s  fe g y 
v e rz e tk o rlá to zá s tó l a  m u n k a h e 
ly e k  á tte lep íté sé ig , a  m ik ro 
e le k tro n ik á tó l a  la ssan  k ö rv o n a 
lazódó  ú j  tu d o m á n y o s  e lg o n d o 
lá so k ig  te r je d  e n ag y  k é rd é se k  
Ive.

Beszéljenek ezekről a problé
mákról Bostonban vagy 
Moszkvában, Rióban vagy 
Bombayben, Bécsben vagy 
Budapesten, mindenütt van
nak emberek, akik felismerik, 
hogy e gondok az egész em
beriséget érintik.” E problé
mák globális jellegéből az or
szágok és népek kölcsönös 
függősége következik.

A fejlődés kérdéseinek vi
lágméretű és regionális meg
közelítéséről mondta: „Átfogó 
problémák átfogó megoldást 
kívánnak: az interdependen- 
ciát fokozó gondok közös or

voslást sürgetnek. Ezzel nem 
vonom kétségbe a feladatok 
regionalizálhatóságát. Ellen
kezőleg, sok esetben ez az 
egyetlen járható út, még ak
kor is, ha még oly nehéz nem
zetközi megállapodásokat tető 
alá hozni és a transznacioná
lis intézményekben a közös 
érdekeket érvényre juttatni.

Az e ró p o lltlk a  k é p te len  a  célok , 
fe la d a to k  „ k ö rz e te s íté sé re ” , ez 
c sa k  a  kö lcsö n ö s e g y m á sra  f i
gye lés és  az é rd e k e k  k ie g y e n lí
tő d é sé n e k  a  sze llem éb en  v a ló su l
h a t  m eg. A tis z tán  n em zeti 
m eg o ld áso k  az em líte tt  te rü le te 
k en  e g y re  k evésbé  v eze tn ek  
e re d m é n y re ” .

A világgazdaság résztvevői 
kölcsönösen egymásra utaltak. 
„Tudjuk, hogy a fejlett ipari 
országok gazdasága a Délről 
származó nyersanyagok nélkül 
összeomlana, tudjuk, hogy a 
harmadik világ Észak együtt
működése nélkül még többet 
éhezne és nyomorogna.” 
Brandt összefoglalta vélemé
nyét a nemrég megtartott 
cancuni Észak—Dél értekez
letről, melyet mérsékelten po
zitívnak minősített. Kétségte
len realizmust jelent, hogy 
szélsőséges állásfoglalások nem 
zavarták Cancunban a tár
gyalási készséget. Legalább 
az alapelvekben

s ik e rü lt h a la d á s t  e lé rn i a  r e n d 
k ív ü l sü rg ő s  v ilágé le lm ezési 
p ro b lé m a  és a  v ilá g m é re tű  e n e r
g ia s tra tég ia  te ré n , m e ly  m a g á 
ban  fo g la lja  a fe jlődő  o rszág o k - 
beli e n e rg ia te rv ez e te k  m eg v a ló 
s ítá sá n a k  f in an sz íro zásá t. Szá
m os fe jlődő  o rszág  a  p én zü g y i 
csőd  szé lén  á ll  v agy  a fe lé  h a lad  
— e p ro b lé m a  o rv o s lá sáh o z  C an
c u n b an  n em  s ik e rü lt h o z z á já ru l
n i, s n em  ju to t ta k  k ö zelebb  a 
n em zetk ö z i g azd aság i sze rv eze 
te k  re fo rm já h o z  sem .

Brandt a kelet—nyugati 
kapcsolatok javítását a világ- 
gazdasági kapcsolatok fejlő
désének dimenziójába helyez
te. „Ha a kelet—nyugati esz
mecserék eredményre vezet
nek — olyan eredményekre, 
amelyeket kiegészítene és 
megszilárdítana egy európai 
leszerelési konferencia, akkor 
ez a fejlesztési politikára elő
nyös hatást fejtene ki” — 
mondotta.

E lő ad ása  befe jező  részéb en  
B ra n d t rá m u ta to t t  a r r a ,  hogy  az 
é rd e k e llen té te k  to m p ítá s án  a la - 

u ló  e n y h ü lé s i p o litik a  a  b éke  
iz to s ítá sá n ak  eszköze. A fe 

szü ltség ek  c sö k k en té se  te re m t
h e ti m eg  a  g lobá lis  p ro b lém ák  
m e g o ld á sá n a k  fe lté te le it.

Amir Jamal, Tanzánia pénz
ügyminisztere előadásában a 
fejlett és a fejlődő világ kap
csolatait az utóbbiak szemszö
géből világította meg. Kifej

tette, hogy a világ térképét az 
elmúlt negyedszázadban azok 
a határvonalak formálták, 
amelyeket az imperialista és 
gyarmatosító uralom húzott 
meg az előjog alapján. Külö
nösen szembetűnő ez Afriká
ban. Az afrikai országokban 
megvalósuló fejlődési model
lekre rányomja bélyegét a 
gyarmati múlt öröksége. Ez
után arról beszélt, hogy a fej
lődő világnak — szerinte — 
„meg kell küzdenie a felbom
ló világkereskedelmi és pénz
ügyi rendszerrel.” Északon ta
lálható felhalmozott tőke, a 
technika és ezek kölcsönhatá
sa. Földünk déli részén ezek 
hiányoznak és a nemzetközi 
kereskedelemben Délnek el 
kell fogadnia Észak árait, fel
tételeit. Ezért Jamal szerint 
nem helyénvaló ezt kölcsönös 
függésnek nevezni. A jelenlegi 
világgazdasági helyzet sürgető 
tanulságairól mondta: „Bár
milyen szintre jutottak is 
mostanáig a világ különböző 
államaiban, kétségtelen, hogy

az  egész fe jlő d ési fo ly a m a t im 
m á r  a  tö rtén e le m  k e re sz tú tjá h o z  
é rk e z e tt.  Az eg y en lő tlen ség ek  
m in d en  k o rá b b i m é re te k e t m eg 
h a la d n a k , egy fe lő l a  szükséges  
im p o r tk ö ltsé g e k  - -  b e leé rtv e  az 
o la j  á r á t  —, m ásfe lő l az e x p o r
tá lt  n y e rsan y a g o k  c sö k k en ő  é r 
té k e  m ia tt. De n in cs  m ód a rra , 
hog y  a  fe jlődő  o rszág o k  k iv á l
ja n a k  a  v ilág g azd aság i re n d s z e r
bő l. A h a rm a d ik  v ilág h áb o rú  k ö 
v e tk e zm é n y e it fe le lő tlenség  vo l
n a  fo n to lg a tn i. N em  m a ra d t te 
h á t  m ás h á tra ,  m in t hogy  a  fő 
ip a ro so d o tt n em zetek  k ép esek -e  
m eg o ld á st ta lá ln i.

A fejlett országok nem fordul
hatnak befelé, azon egyszerű 
oknál fogva, mert gazdasági 
és pénzügyi jólétük előzmé
nyei túllépik határaikat, sok 
szegény országig terjednek.” 

Beszédének alapvető motí
vuma a felelősségteljes, köl
csönösen előnyös együttműkö
dés szükségszerűségének bizo
nyítása volt. A jövő céljait 
megfogalmazva

E u ró p a  tö r tén e lm i fe la d a tá ró l
szó lt; „ a  cél az eg yen lő tlen  
k a p cso la to k  m eg szü n te té se , s 
E u ró p a  tö r tén e lm i fe la d a ta , hogv 
m e g ra g a d ja  a  kezd em én y ezés t az 
ezt szo lgáló  m in d e n t á tfo g ó  k ö r 
n y e ze t lé tre h o z ásá ra , nem  u to l
só so rb an  önn ö n  b ék éje  és  h a la 
d á sa  é rd e k éb e n .”

Egyetlen Földünk van — 
jövője közös ügyünk. Együtt 
kell dolgoznunk érte!

Az EADI konferenciája je
lentőségében is nemzetközi 
esemény volt. Hozzájárult ha
zánk nemzetközi tekintélyének 
és közgazdasági kutatásunk 
hírnevének gyarapításához.

D r. K örösi Is tv á n

táncosai az észak-olasz kisvá
rosba, Tarcentóba. Itt tartot
ták a „Festival del Cuori”-t, a 
„Szívek Fesztiválját”. A kör
nyéknek van egy szomorú „ne
vezetessége”. Itt volt az 1976- 
os földrengés központja. A vá
rosban még ma is sok helyen 
láthatók megdöbbentő nyomai. 
A fesztivál végén még maradt 
időnk egy rövid velencei város
nézésre is.

A rendezvények azonban 
nemcsak fellépésekből álltak, 
hanem ún. menettáncokból 
is. A legemlékezetesebb Cori
ban volt, ahol a város utcáin 
kb. három km hosszan étellel, 
itallal, gyümölccsel megrakott 
asztalokkal fogadták a helyi 
lakosok a felvonuló táncosokat. 
Illetlenség lett volna visszauta
sítani őket. Derekasan végig
ettük, -ittuk, -táncoltuk ma
gunkat a városon. (A kondíció 
diadala volt.)

/"Olaszországból hazatérve 
nem lazíthattunk, mivel 

hat nap eleteltével az NSZK- 
beli Neustadt in Holsteinben a 
18. európai népviseleti feszti
válra voltunk hivatalosak. A 
fesztivál rangjára jellemző, 
hogy Carstensnek, az NSZK el
nökének a zárszavával ért vé
get. Az itt résztvevők nagy
részét hazai és más nyugat
európai országokból érkezett 
csoportok alkották.

Sajnos, a mindennapos eső és 
a hideg idő sokat rontott a 
szabadtérre tervezett progra
mok hangulatán. Ennek ellené
re nagy élmény volt az egyik 
szabad napon a hamburgi ki
kötő bejárása hajóval. A neu- 
stadti fesztiválon már szere
pelt az együttes három évvel 
ezelőtt, az akkori jó szereplés 
nyomán kapta az ismételt meg
hívást, amelyet — ha a rende
zők búcsúszavának hinni lehet 
— három év múlva újabb kö
vet.

Az NSZK út után kapták 
meg az együttes tagjai a négy
hetes nyári „szabadságot”.

Szeptember közepén már 
Lengyelországban a nemzetkö
zi egyetemi folklórfesztiválon 
kellett volna szerepelnünk. Ez 
a fesztivál az előzőekkel el
lentétben versenyfesztivál volt, 
az eredményes részvétel tehát 
szakmai szempontból is figye
lemre méltó eredmény lett vol
na.

Az esemény komolyságához 
illően készültünk, szeptember 
első két hetében tíz nagy in
tenzitású próbát tartottunk. A 
felkészülés nemcsak szakmai 
jellegű volt, a ruhák mosása, 
vasalása, javítása lányaink éj
szakai programját alkotta.

Ezek után természetesen de
rült égből jött a „jó hír”: az út 
meghiúsult, mivel az egyetem 
busza nem volt olyan állapot
ban, hogy ezt a külföldi utat 
vállalni tudta volna. Csak azt 
nem értettük, hogy az együttes 
tagjai miért csak pár órával az

indulás előtt tudhatták meg 
ezt, amikor már egy lengyel- 
országi útra kellően felkészül
ve (dohány, szesz, kaja) nem 
kevés pénzt „fektettek” az út
ba? A buszt már áprilisban le
foglaltuk erre az alkalomra, 
tehát volt idő rendbehozni!

Nem is beszélve arról, hogy 
a külügyminisztérium — a len
gyel eseményekre tekintettel — 
érdeklődött a lengyel hatósá
goknál, ahonnan azt az infor
mációt kapta, miszerint a kom
munista if júsági szervezet ren
dezi a fesztivált. Csak ez
után küldte el a részvétel mel
lett döntő javaslatát az egye
temhez.

A fesztiválon nem részt ven
ni, ezek után az egyetem poli
tikai tekintélyének lejáratását 
is jelentette.

Mint későbbi visszajelzések
ből megtudtuk, a lengyelek 
sajnálkozva közölték: „kár, 
hogy ilyen kicsiny nehézségek 
(cigaretta- és szeszhiány) 
visszarettentettek minket a 
részvételtől.” (A busz elromlá
sát, mint indokot, természete
sen nem hitték el.)

A kultúrosztály hozzáállása 
sem volt előbbrevivő abban az 
ügyben, hogy valamilyen mó
don ki tudjunk utazni. Külön
ben is eleget kéjutaztunk — 
mondták volt.
M ind az olasz, mind az 
1T1 NSZK út kiadásait 90%- 
ban saját zsebünkből fizettük, 
az ügyintézést is mi bonyolítot
tuk le. A kultúrosztály érvelé
sének középpontjában az állt, 
hogy az együttes nem kifizető
dő nekik. Ügy tűnik, a közmű
velődésnek másfajta mércéje 
alakult ki itt — o forinttal 
mért tömegkultúra.

Együttesünk jelenleg — 
szakmai rangját tekintve — az 
országos középmezőnyhöz (2500 
együttes, közül az első 50-be) 
tartozik: arany 111. minősítés
sel rendelkezik. Közelebbi ter
veink között szerepel a jövő év 
tavaszán megrendezendő egye
temi folklórfesztiválon az 
arany 11. minősítés megszerzé
se. Célul tűztük ki az eddigi 
viszonylag kevés számú hazai 
fellépéseink gyarapítását.

A végzett munka, a tagok 
hozzállása a biztosítéka annak, 
hogy jelentősen javuljon szak
mai rangunk a nem is olyan 
távoli jövőben.

Kár, hogy lelkesedésünket 
ilyen előbb említett problémák 
lankaszthatják.

Reméljük, hogy az egyetemi 
vezetés fajsúlyának megfele
lően méri az együttes munká
ját, és akkor a kultúrosztály is 
örömmel tapasztalhatja majd, 
hogy forinttal mért értékrend- 
szerében is előbbre kerül az 
együttes.

A tánckar nevében: 
Varga Péter

A c ik k b en  sze rep lő  v ita th a tó  
m e g jeg y zések re  va ló  re a g á lá s o k 
n a k  h e ly t a d

a  sze rk esz tő ség

Határozat
20-án, pénteken délután és 

este, a Balázs Béla Stúdió 
filmjeiből nézhettünk meg egy 
csokorra valót az 1-es előadó
ban. A válogatás a Stúdió te
vékenységének sokszínűségét 
akarta bemutatni, így ez, saj
nos azzal járt, hogy erősen 
eltérő művészi színvonalú és 
témájú filmek eklektikus egy
velegét láttuk. Messze kima
gaslott viszont a főfilmként 
vetített Határozat, Ember Ju
dit és Gazdag Gyula munká
ja. (Az 1972-ben készült film 
már két évvel ezelőtt. TNGY- 
felkészítés keretében látható 
volt — mint később kiderült, 
az országban az elsők között 
— egyetemünkön, igaz, hogy 
akkor jóval kisebb közönség 
előtt.)

Mi az, amit a film mond
hat a ma egyetemistáinak, a 
jövő értelmiségének? Kézen
fekvő tanulság, hogy a javí
tás, a változás, az előrelépés 
ügyéért harcba szállóknak el
keseredett küzdelmet kell vív
niuk a „begyöpesedett fejű 
maradiakkal”. Ez utóbbiak, 
általában, szintén a közösség 
nevében és az elért eredmé
nyek védelmezőjeként lépnek 
fel, sőt ez többnyire nem ra
vasz alakoskodás, hanem 
őszinte, belső meggyőződés. A 
harc a két tábor között ál
landóan folyik, gyakran kí
méletlen eszközökkel. Ha azt 
akarjuk, hagy az emberiség 
(ország, gyár. csoport, stb.) 
ügye valóban előre lépjen, ki
derüljön, hogy ki mennyi
ben és mennyire képviseli a 
haladás és ugyanakkor az el
ért eredmények és értékek 
megőrzésének ügyét, elenged
hetetlen. hogy az egyes érde
kek, vélemények és elképze
lések megfogalmazódhassanak,

és nyílt küzdelemben, az övön 
aluli ütéseket és a „csak azért 
is” érveket mellőzve meg- 
küzdhessenek egymással.

Van más tanulsága is <1 
filmnek. A létező demokra
tikus fórumokat (a filmben a  
tsz-közgyűlés) fel kell hasz
nálni arra, hogy élve a jo
gokkal, felelősen véleményt 
nyilvánítsunk. A filmet külö
nösen érdekessé teszi az a 
mozzanat, hogy míg olyan 
jellegű valóságfeltáró do- 
kumentumjellegű film, riport, 
stb. már nagyon sok napvi
lágot látott, amely azt mesé
li el, hogy a jót hogyan le
het, milyen eszközökkel meg
buktatni, „emberileg és mo
rálisan” tönkre tenni. Ritkán 
látható és hallható viszont 
olyan, hogy a közösség nem 
engedve a befolyásolásnak, 
kiáll azon ember mellett, aki
nek már sok jót köszönhet, il
letve a jövőben kíván az ér
dekében tevékenykedni. A 
filmbeli tsz-tagok, ' zömmel 
öreg nénik és bácsik, nem 
szavazták meg azt. hogy visz- 
szahivják elnöküket, az el
lentábor minden alattomos, 
suba alatti mesterkedése el
lenére. A szavazó felelőssége 
különösen nagy mindaddig, 
amíg olyan érdekek, érvek és 
ellenérvek kusza összevissza
ságában kell valahooyan ki
igazodnia, amelyek nem 
akarnak, vagy nem tudnak 
megfogalmazódni egyértelmű
en.

Biztató, hogy egyetemünk 
hallgatói, akik megnézték a 
filmet, illetve utána ott voltak 
a beszélgetésen mind azzal az 
érzéssel mentek haza, hogy ők 
is a határozat ellen szavaz
ta’' volna. Ügy legyen!

G y ő rb író  K áro ly



Gólya(?)bdl
AJ ég mielőtt bárki is a fejé- hez kaphatna, azzal, hogy „hogy lehet azt mondani a bálról hogy.. ", szeretném megjegyezni, hogy minden ilyen vélemény nagyon szubjektív. Elsősorban az egyénen múlik, hogy hogy érzi magát, bár nem árt, ha a körülmények is kedvezőek. Sajnos, erről nem sok jót lehet mondani ezúttal.A programok mindenki számára ismertek, most inkább a hatásuk érdekes. Az első műsorszám mindjárt a kapuban kezdődött őrült tülekedés és kisebb verekedések formájában. A külső szemlélő akár azt hihette, hogy ingyen banánt osztanak, de lehet, hogy el sem tudta képzelni, mi lehet ott. Pedig a dolog roppant egyszerű: némely eh jegy nélkül akartak bemenni, és még csak nem is biztos, hogy reménytelenül. Különben mivel lehetne magyarázni a sok „nyomdafestéket nem tűrő” öltözetet, holott a belépőn célozgattak valami „megfelelő” öltözetfélére. Persze, így egy szót sem lehet szólni, mert ez csak azokra vonatkozott, akik megvették a jegyet.A következő programnak leginkább a „ki tud tovább állni. . .  a ruhatár előtt” címet adhatnánk. A rekord kis- híján másfél óra volt.Voltak még más erőpróbák is, például bejutni a filmre, (ami nagyon jó volt), vagy levegőt venni a Neoprimitív koncerten (amiről a vélemények nagyon szélsőségesek ugyan, de a tapsvihar azért nem maradt el).Kisebb lelkesedés kísérte Sándor György műsorát, amihez az is hozzájárult, hogy lényegesen kevesebb néző volt. Sokan panaszolták, hogy a meghirdetett kezdés után 

6—8 perccel már csak zárt ajtókat találtak. Nem tudom, ugyan mennyi volt pontosan az a 6 perc, de 10—15 percet nyugodtan lehetett volna késni a körülményekre való tekintettel. (Ezt egyébként a színházak is megteszik minden tekintet nélkül.) Az viszont érthető, hogy előadás közben nem lehetett csakúgy erre-arra csatangolni.

Az Old Boys-szal és a dis- cóval általában elégedett volt a közönség, bár a discót simán el lehetett volna szaunának is adni. A casinó egész jól bevált, bár időnként magasra csaptak a kedélyek.A svédasztal kevesek kiváltsága volt csupán, de ezért a kiváltságért keményen meg is kellett küzdeni. A bejutáshoz ész, erő, kitartás és pofátlanság volt a legfőbb feltétel a megfelelő jegyen kívül. Egy darabig csak a barikádon átmászva lehetett bejutni, az „alkalomhoz illő öltözetet” komolyan vevő lányok nagy felháborodására. Ráadásul hiába végeztek az elsős klubosok elismerésre méltó munkát az ételek és a teríték elkészítésével, plakátok tömegeinek kiragasztásával, nagyon sokan nem vették észre, hogy a második szintre is fel lehetett menni, inkább lent dühöngtek. Az éhenkórász társaságról még annyit, hogy gyanúsan kevés elsős volt közöttük ...Ami a közállapotokat illeti. az katasztrófális volt. Néhány óra alatt szemét, kifolyt sör, összetört üvegek borítottak mindent. Csak azt csodálom, hogy guberálókat nem láttam sehol, bár külső után ítélve sokan megfeleltek volna ennek a hivatásnak. A másik, hogy irdatlan tömeg volt. Az aulát és a kieső folyosórészeket kivéve alig lehetett közlekedni, bár tulajdonképpen ennek is volt némi hangulati hatása. Csak az a baj, hogy két „Üdvözöljük a gólyákat” transzparensen és a gólyaeskün kívül semmi sem : mutatta, hogy ez egy úgynevezett gólyabál volt. Még gólyát sem kaptunk!Sz. A.

’E ágonyi Lajos

A VILÁG...
A Világ fogfájása vagyunk, 
borogathatják rakásra!
És hiába húznák ki a

szuvast;
a helye csak tovább sajog!

Neoprimitív nosztalgia Konc Rt.

M i a  jó a  r o s s zb a n ? 
Lauíréamont: Maldoror énekei

Elnyertük a trófeát

Szép volt, fiú k!

Olvasó, ki kezedbe veszed ezt a könyvet, hagyj fel minden reménnyel, amit az emberi jósággal és könyörület- tel szemben táplálsz. Ez a könyv annyi borzadállyal van tele, hogy Szemethy Imre szörnyektől hemzsegő illusztrációi úgy hatnak benne, mintha egy óvodás csoporttal illusztráltatták volna de Sade 
„Juliette”- jét.

De ugyanennyi szépséget is meglelsz e lapokon. Soha nem látott, soha nem képzelt szépet. A szürrealizmus ősatyjának legkedvesebb gyermekeit tarthatod kezedben. Ha mást nem sugallna e könyv, fantasztikus szépsége már akkor is a világirodalom legnagyobbjai közé emelte volna huszonkét éves szerzőjét.
Számomra azonban mást jelent a „Maldoror”. Antihőse, mintha mentes volna azoktól a kötelékektől, melyek mindannyiunkat lebéklyóznak. Ki ez a Sátán? Más bolygón nőtt 

talán fel? Számára semmit 
nem jelent az emberek rosz- 
szallása, megvetése, fenyegeté
se?

De hisz' magát az Istent is 
hol bordélyházban lesi meg Maldoror, hol pedig saját te

remtményei — különféle állatok — gyalázzák a részegen fetrengő Teremtőt. így ha valakire igaz, akkor Maldororra az: Nem fél ő se Istentől, se embertől.
Hát te, kedves Olvasó?(A múlt héten még látták feltűnni a könyvet az írók Könyvesboltjában; két markos férfi eladó tartotta, mert bőszen rúgkapált — Bajomi házár Endre karcolt ugyanis utószót a hátára.)

Szummer Csaba
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CSÖNDES ZOLTÁN 
v ezé rig azg a tó

A magyar labdarúgó-válo
gatott szép sikert ért el cso
portelsőségével. Mellettük meg 
kell említenünk egy másik 
válogatottat is, mely ha nem 
is oly nagy, de mégiscsak je
lentős nemzetközi sikert tud
hat magáénak. Egyetemünk 
„aranylábú” fiairól van szó. 
De kezdjük az elején. Egye
temünk KISZ-bizottsága nagy 
fába vágta a fejszéjét. Elha
tároztuk, hogy ez év októbe
rében valami olyasmit csiná
lunk, amire még nem volt 
precedens intézményünk életében. Egy nemzetközi kispá
lyás labdarúgótorna rendezésére vállalkoztunk. Nehézsé
geink ellenére, hosszadalmas 
utánjárás eredményeképpen 
sikerült megteremteni a tor
na színvonalas megrendezésé
hez a feltételeket.

Október 29-én végül is fo
gadhattuk NDK-beli és finn 
testvéregyetemünk labdarúgóit. A torna további részt
vevői a kereskedelmi jelle
gű budapesti felsőoktatási in
tézmények, nevezetesen a 
Pénzügyi és Számviteli Főis
kola, a Kereskedelmi és Vendéglátóipari Főiskola, a Külkereskedelmi Főiskola, valamint egyetemünk csapatai voltak. *

Az első napon három-há
rom együttes körmérkőzést 
játszott egymás ellen. Csapa
tunk imponáló fölénnyel ver
te mindkét ellenfelét, a Pénz
ügyi és Számviteli Főiskola került a Külkereskedelmi Fő
iskola ellenében. Ezután kö
vetkezett a nagy döntő. A 
finnek alaposan ránkijesztet
tek, ugyanis fergeteges ro
hamokkal kezdtek, és a veze
tést is megszerezték. A kez
deti idegeskedés után magá
ra talált csapatunk, nem za
varta meg a gyorsan kapott 
gól, és végül is jóiramú, küz
delmes mérkőzésen 3:l-re legyőztük ellenfelünket, és ez
zel elnyertü,k a trófeát, me
lyet az FTC elnöke ajánlott

fel. A győztes csapat tagjai: Jónás Ferenc. Rövid Jenő, Pethö János, Mucsányi Tamás, Gyűlés Gábor, Juhász Béla, Kajtár László, Tóth József.
De még nem volt vége a 

játéknak, hisz ekkor követke
zett egy hetesrúgó verseny, melybe bárki benevezhetett. 
A kapuban Hajdú Lajos, a Csepel SC „portása” állt. A 
nagysikerű verseny győztese a 
Kereskedelmi és Vendéglátó
ipari Főiskola egyik hallgató
ja lett. A torna legjobb játé
kosa címet egy finn fiatal, a 
torna gólkirálya címet a Kül
kereskedelmi Főiskola egyik 
játékosa nyerte.

Nekünk is kijutott a „le
gekéből. A legjobb kapus Jó
nás Ferenc lett. És még min
dig nincs vége a focinak. Es
te ugyanis a Magyarország— 
Norvégia a Népstadionban. 
Nem is hagytuk ki, 'hanem 
megteremtettük a lehetőségét 
annak, hogy finn és német 
barátaink is szemtanúi lehet
tek nemzeti tizenegyünk si
kerének.

Élményekben gazdag, szép három napot töltöttünk 
együtt, függetlenül attól, hogy 
ki milyen helyezést ért el. A 
lényeg az, hogy sportoltunk, 
és újabb barátokat szereztünk 
magunknak. Az, hogy elsők 
lettünk, külön öröm számunk
ra. Gratulálunk a fiúknak, és 
hasonló folytatást várunk.

Végül, de nem utolsósorban 
szeretnék köszönetét monda
ni mindazoknak, akik erköl
csi és anyagi támogatásukkal 
lehetővé tették a torna meg
rendezését, és azoknak, akik 
a lebonyolításnál segítségünk
re voltak.

A torna végeredménye; 1. 
MKKE; 2. Finnország; 3. 
Pénzügyi és Számviteli Fő
iskola; 4. Külkereskedelmi Fő
iskola; 5. Kereskedelmi és 
Vendéglátóipari Főiskola; 6. 
NDK.

Héra Attila

Ä nyarat egy AIESEC gyakorlat révén az 
ír Köztársaság fővárosában Dublinban töl
töttem. Itt volt alkalmam személyes tapasz
talatokat szerezni erről, a napisajtóban mos
tanában oly sokat szereplő országról, vidék
ről. Az észak-ír helyzet, gondolom sokakat 
foglalkoztat, ezért hasznos lehet egy részle
tesebb áttekintés elkészítése.

Az Ír Köztársaság története bizony nem 
nyúlik messzire. Bár az ír sziget már a kő
korban lakott volt (különleges épségben ma
radtak fenn emlékei), most csak Crom wellig 
érdemes visszamennünk: a polgári forrada
lom során az angolok gyarmati sorba s ü l 
lyesztették az íreket. Olyannyira, hogy ekkor 
vált az ír nép anyanyelvévé az angol. (Jelen
leg a gael nyelvet csak elenyésző százaléka 
beszéli fez íreknek anyanyelvként.) 1916-ig 
tartott ez az alávetettség, mikor

az  í r  ö n k é n te s  m ozg a lo m , m e ly  add ig  az a n 
g o lok  o ld a lán  h a rc o lt az e lső  v ilá g h á b o rú b a n , 
az  an g o lo k  e llen  fo rd u lt,  és  P . P e a rs e  v e ze té 
sév e l és a  s za k sze rv e z e te k  tá m o g a tá s á v a l egy  
ú j  h a d se re g e t sze rv eze tek , m e ly n e k  fe lk e lése  

1916. h ú sv é t h é tfő jé n  k ezd ő d ö tt.
Pearse kikiáltotta az ír Szuverén Államot és 
ezer önkéntessel Dublint egy hétig tartották 
ellenőrzésük alatt. A felkelés vezetőinek le- 
csukásával azonban széles körű elégedetlensé
get „sikerült” kiváltania a brit kormánynak. 
Ez az elégedetlenség az 1918-as választáso
kon politikai erővé vált: Sinn Fein a (Függet
lenségi Párt gael neve) 105 parlamenti hely
ből 75-öt szerzett meg. 1919 elején ezek a 
képviselők megtagadták a brit parlamentet és 
kiadtak egy dekrétumot, mely bejelentette az 
Ír Köztársaság újbóli megalapítását és mely
ben magukat az ír Parlament néven, ön
állósították. Ideiglenes kormányt neveztek ki. 
A brit kormány szélsőségesen elnyomó poli
tikája, mely meg akarta semmisíteni ezt a 
parlamentet és az Ír önkéntes Mozgalmat — 
vezetett a Függetlenségi Háborúhoz. A hábo
rút az ideiglenes kormány irányította.

1921-ben b é lce tá rg y a lá so k  k e zd ő d tek  az  fr és  
b r i t  k o rm á n y  k ö zö tt, m e ly ek  az év  v égén  m eg 
eg y ezésse l z á ru lta k . Az eg y ezm én y  az í r  F ü g 
g e tle n  Á llam ot, m in t a  nem zetközösség  tá g já t  
n e v ez te  m eg. A h a rc o k  e k k o r  ezzel nem  z á ru l
ta k  le, h iszen  je le n tő s  e rő k  e lle n ez té k  az eg y ez 

m é n y t.
De, Észak-lrország hat megyéje, melyet az 
angolok tartottak megszállás alatt, megma
radt az Egyesült Királyság részének. A létező 
határokat az Ír Köztársaság kormánya 
1922-ben elfogadta mivel világossá vált, hogy 
azokon változtani nem tud. Ami itt fontos,
az az, hogy

1322-ben E s z a k - lro rs z íg  p a r la m e n t le s z a v a z o t t  
á l ró l ,  hogy  N a g y -3 r ita n n ia  ré sze  k ív á n  m a ra d

n i. E zzel g y a k o rla tila g  le z á ru lt egy  n a g y o n  vé 
ré s  k o rs z a k , m e ly  sok  k iv á ló  p o litik u s  és k a 

to n a  h a lá lá t k ö v e te lte .
Észak-lrország egészen az 1960-as évek vé

géig viszonylag csendes maradt. A pártok a 
parlamentben vitatkoztak, nem volt nagyon 
erőteljes a parlamenten kívüli politikai akti
vitás. Gazdasági fejlődését tekintve, az észak
ír terület az angliaiéval egyezett — azaz 
meghaladta a köztársaságét. Ez most is szem
betűnő: (széles utak), az infrastuktúra össze
hasonlíthatatlanul fejlettebb volta. A brit kor. 
mány rengeteget költött Észak-lrország fej
lesztésére, egyszintre hozására.

Az ír nacionalisták kisebbségben voltak, 
hangjuk azonban a hatvanas évek vége felé 
megerősödött, de az észak-ír kormány ügyet 
sem vetett rájuk. 1966-ban 

az IRA  e lk ezd te  te v é k en y s é g é t fo k o zn i, fe l
ro b b a n to ttá k  D u b lin b a n  N elson  a d m irá lis  szob 
rá t .  Ez az  an g o lo k a t é rz ék e n y e n  é r in te t
te . 1969-ben p ro te s tá n so k , k a to lik u s o k  o tth o n a it  
tá m a d tá k  és d ú ltá k  fö l. M ajd  az é s z a k - lr  k o r 
m á n y  k é ré s é re  az a n g o l h a d se re g re  b íz ták  a  
n y u g a lo m  fe n n ta r tá s á t .  Ez k iv á lto tta  az IRA  ti l
ta k o z á s á t, m e ly  az an g o l h a d se re g  és c se n d ő r
ség  ta g ja i e llen i tá m a d ás o k  s o ro z a tá t je le n te t te .

1972- ben megszüntették az észak-ír parla
mentet, és ezzel a brit parlament közvetlenül 
befolyásra tett szert Észak-írországban.
1973- ban az északír kormányt egy, a pártok 
képviselőiből álló vezetőség váltotta fel.
1974- ben megbukott ez a vezetőség, főleg a 
szélsőséges unionisták általános sztrájkja mi
att. A szélsőséges unionisták az angolokhoz 
való feltétlen és közvetlen csatlakozás mel
lett foglalnak állást. . .  A nacionalisták az 
angoloktól való elszakadás politikáját hirde
tik. Az angol kormány tehát, az északír ügye
kért felelős miniszteren keresztül, közvetlen 
befolyással rendelkezik a hat megyében. Azt 
meg kell jegyezni azonban, hogy létezik egy 
észak-ír minisztérium, melynek; mezőgazda- 
sági, kereskedelmi, oktatási, környezetvédel
mi, pénzügyi, egészségügyi és szociális és 
munkaügyi osztálya van. Ezek látják el a. 
tartomány irányítását. Persze ugyanúgy mű
ködik tanácsi, közigazgatási szervezet Észak- 
Irországban is, ahogy Nagy-Britanniában.

A gazdasági oldala a kérdésnek hamar el
intézhető:

g a zd aság ilag  sem m i h a sz n a  nem  szá rm a z ik  a  
b r i t  k o rm á n y n a k  a  h a t  m eg y éb ő l, ső t, m in t m á r  
em líte tte m , o ly an  ö sszeg e t p u m p á lta k  az é sz a k 
ír  te rü le te k  fe jle sz té séb e , a m it az í r  K ö z tá rsa 

ság  so h a  n e m  tu d o tt  v o ln a  m e g te n n i.
Gazdaságilag értékes nyersanyagai nincsenek, 
ráadásul a munkanélküliség is 13 százalékos, 
ami a legmagasabbak között van, a Közös 
Piac elmaradott régióit (Szicília stb.) tekintve 
is.

Ez lényegében a történet. Hogy most mi 
történik, az már bonyolultabb. Talán ott le
hetne indítani, hogy

k i és  m it  a k a r :  a  p ro te s tá n so k  az E g y esü lt 
K irá ly ság  ré sze  k ív á n n a k  m a ra d n i. O k v a n n a k  
tö b b ség b en . A  k a to lik u s o k , az IRA  és az IN LA 
a z t a k a r ja ,  ho g y  az  an g o l c sa p a to k  v o n u lja n a k  
k i  és c sa to ljá k  az  Í r  K ö z tá rsa ság h o z  a  h a t  m e 
g y é t, jö jjö n  v é g re  lé tre  a  „ n a g y ” Íro rszág , a  

32 m eg y és  Íro rszág .

Legelőször is tehát, az angol reguláris csa
patokat kell kivonni. (Jelenleg körülbelül 
tízezer katonáról van szó.) De ez nem megy 
csak úgy. Hisz a protestánsok épp a minap 
követelték az angol kormánytól, hogy tegyen 
hathatós intézkedéseket védelmükre. Mert bi
zony ott nem babra megy a játék. Még az an
golok által használt gumi- és műanyag löve
dék is csak akkor nem halálos, ha végtagot 
talál el. De legtöbbször — furcsa! — fejen ta
lálja az áldozatot, aki azonnal, vagy egy-két 
napon belül meghal. A tragikus az, hogy az 
idén csak augusztusban hét gyerek halt meg 
a gumilövedék találatától. Viszont az IRA 
valódi lövedékekkel lő. Igaz, főleg nem pol
gári lakosokat, de azok is halnak meg szép
számmal. Úgyhogy igazán nincs mit egymás 
szemére vetniük. (Sajnos itthon is csak az 
IRA gyilkosságairól esik szó.)

Mik is voltak a zavargások idei kirobbantó 
okai? A hatvanas évek végén Londonderry 
volt a célpont, a legsúlyosabb harcok ott vol
tak. Most Belfastban a legkritikusabb a hely
zet, de arról a következő cikkben esik majd 
szó. Szóval az egész talán ott kezdődött, hogy 
a hetvenes évek elején, már megkapták az 
akkori munkáspárti kormánytól a politikai 
fogoly státuszt az IRA és INLA bebörtönzött 
tagjai.

M it is Je len t ez a  p o litik a i s tá tu sz ?  ö t  p o n tb a n  
fo g la lh a tó  ö ssze : 1. c ivil ru h a  v ise lése , 2. lev e 
lek  szab ad  á ra m lá sa , 3. k ö n y v ek , ú jság o k  k o r 
lá tla n  h o zzá fé rh e tő ség e , 4. n in c s  b ö rtö n m u n k a ,
5. lá to g a tó k  fo g ad ása . E zek a  jo g o k  a  p o litik a i 
ra b o k n a k  a  v ilág  m in d en  ré szén  k ijá rn a k .  De 
a  to ry  k o rm á n y  h a m a r  v isszav o n ta  e z t a  s tá 

tu sz t.
Főleg azért, mert ezzel elismerték, hogy az 
észak-ír kérdés politikailag nincs megoldva. 
Ezt pedig tagadják a toryk. Azt is jelentené 
a politikai státusz, hogy az IRA politikai erő. 
A jelenlegi brit kormány szerint pedig közön, 
séges bűnözők, gyilkosok. Megjegyzendő, hogy 
az NSZK-ban a Baader— Meinhof-csoport tag
jai élvezték a politikai státusszal járó előnyö
ket, pedig ők kifejezetten csak terroristák 
voltak.

Kétségtelen, hogy igazságtalanul nagy bün
tetéseket szabtak ki az IRA tagjaira, már a 
legkisebb vétségért is. Ez azért is egyszerű 
Nagy-Britanniában, mert eseti jog van. Azaz, 
nincs lefektetve, hogy miért, mennyit lehet 
kapni. Ez a helyzet vezetett végül oda, hogy

tav a ssza l B obby S an d s, a k i a  B rit P a r la m e n t 
ta g ja  is v o lt eg y b en , és a k it,  m in t ra b o t v á 
la sz to tta k  in t» ,  é h sé g s z trá jk o t k ezd e tt. H alála

u tá n  a  b r i t  k o rm á n y  a  p a rla m e n tb e n  e lő te r je sz 
te t t  egy ja v a s la to t ,  ho g y  ra b o t n e  leh e ssen  p a r 

lam e n ti k ép v ise lő n e k  je lö ln i.

Bobby Sands után tömegesen jelentkeztek az 
IRA és INLA-vezetőségnél éhségsztrájkra. A 
jelentkezők közül a vezetők választottak. 
Megemlíthető, hogy a tiltakozásnak más for
máit is gyakorolják: a lepedőtiltakozást pél
dául, amikor levetik rabruhájukat és lepedőbe 
csavarják magukat.

Az éhségsztrájk persze nem az IRA talál
mánya. Az újkori történelemben elég sok 
esetben választották politikai rabok a tiltako
zás e módját. De az íreknél is már 
1920-ban megvolt az első politikai éhség- 
sztrájk, bele is halt az illető, azóta az ír nép 
mártírja. Az éhségsztrájk ír hagyomány is. 
Például régebben szokás volt az, hogy akit 
megsértettek, az leült a sértő fél háza elé. és 
ott éhségsztrájkot kezdett. Ez egész addig 
tartott, míg az illető bocsánatot nem kér. Ha 
nem tette meg, a sértett fél meghalt. Jól ki
szúrt vele. mondhatnánk cinikusan. Csakhogy 
a katolikus vallás szerint, az öngyilkosság 
olyan bűn, mely a pokolra juttatja elkövetőjét, 
ha csak — az ír hagyomány szerint az illetőt 
nem kényszerítették erre a tettre. Nos, épp 
erről van szó: itt a sértő fél öngyilkosságra 
kényszeríti a sértettet, tehát ő jut a pokolba, 
a másik pedig a mennybe. És hogy ezt meny
nyire komolyan veszik, azt az is mutatja, 
hogy az ír katolikus egvház feje. egyenként 
oldozta föl az éhségsztrájkolókat. kijelentve, 
hogy a népért, a közösségért vállalják az ön
kéntes halált, ezért bűnük alól feloldozhatok.

A tavasszal tehát elkezdődött az éhség- 
sztrájk. Ügy tervezték, hogy addig folytat
nák, míg el nem érik céljukat. Iszonyú

n y o m a sz tó  vo lt, n a p  m in t n a p  o lv a sn i az  e rrő l 
szóló  tu d ó s ítá so k a t az ír  la p o k b a n . E gy-egy  h a 
lá le se t e lő tt m á r n ap o k k a l ré sz le te sen  b e szá 
m o lta k  az á ld o za t á lla p o tá ró l. R en d sze rin t m e g 
v a k u lta k  az u to lsó  h é te n , és e k k o r  m á r  az  o r 
v o si b e av a tk o zás  is r i tk á n  a d ta  v issza  a  lá tá 

su k a t.
A sztrájk felfüggesztésére az IRA vezetőség
től kellett engedélyt kérni. Az utolsó napok
ban az eszméletüket is elvesztették, ekkor 
elég sok szülő avatkozott közbe 23—31 éves 
fiáért. De végül is, tíz halott után, be kellett 
fejezniük, mert belátható időn belül „elfogy
tak” volna. A brit kormány ugyanis hajtha
tatlan maradt. Különösen az INLA került 
súlyos helyzetbe. Ök előbb abbahagyták a 
sztrájkot, mint az IRA. Végül október elején az 
IRA-nak is be kellett fejezni a tiltakozás e 
formáját. Az angol kormány viszont bizto
sította számukra a fenti jogokat, csak épp a 
politikai státuszt nem deklarálták. Lényegében, 
tehát egy hallgatólagos-kompromisszumos 
megoldás született.

Oláh László
(Folytatás a következő számban: „Belfast”)

É szak Írország




